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ماهیت تحولات حجاب در ایران
 ابوالفضل اقبالی شــاید اگر ادعا کنیم که در ســپهر اجتماعی جامعه ایران، 

مسأله ای ذو ابعادتر از حجاب وجود ندارد، سخن گزافی نیست. 

یادداشت

حرکت دولت در توسعه پیشران های اقتصادی
محســن احمدی مقدم چندین دهه از ارائه نظریه پیچیدگی اقتصادی می 
گذرد، نظریه ای که بر اســاس میزان دانش و فناوری به کار رفته در ســاختار 

تولید اقتصادها تدوین شده است.

دیدگاه

 اقدامات دولت سیزدهم برای ایجاد ثبات در بازار سهام

اتفاقات سال ۹۹ بورس دیگر تکرار نمی شود
خریدار  کارشناس بازار ســرمایه با بیان 
اینکه وضعیت کنونی بورس با سال ۱۳۹۹ 
متفاوت اســت، گفــت: اقدامــات دولت 
سیزدهم باعث ایجاد ثبات نسبی و توسعه 
بازار سهام در دو ســال گذشته شده است؛ 
همچنین هیجانات سرمایه گذاران در بازار 

سرمایه را کاهش داد و مدیریت کرد.
ســید فرهنگ حســینی به وضعیت این 
روزهای معاملات بورس اشاره کرد و افزود: 
تجربه ســال ۱۳۹۹ بــرای فعــالان و تازه 
واردها به بازار ســرمایه بد و بسیار پرهزینه 

بود.
وی اظهار داشــت: از زمان اوج بازار تا کنون 
قیمت دلار بیش از ۲ برابر شده و همچنین 
شــاهد تورم ۴۰ تــا ۵۰ درصدی ســالانه 
بودیم، امــا بیش از ۳۰ ماه طول کشــید تا 

بازار به سطح اوج قبلی خود برسد.
حســینی با بیان اینکه این موضوع نشــان 
از آن دارد که شــاخص بــورس در مرداد 
۱۳۹۹ ســازگار با واقعیت هــای اقتصادی 
نبود، اعلام کرد: اکنون متوســط نســبت 
قیمــت به ســود شــرکت ها که نســبتی 
مناســب برای تشــخیص ارزانی و گرانی 
قیمت سهام شرکت ها و کلیت بازار در نظر 
گرفته می شود، بین ۵ تا ۱۰ است؛ در حالی 
که این میزان در مرداد ۱۳۹۹ به ۳۰ تا ۴۰ 
رسیده بود و این امر نشان می دهد بازار آن 
زمان ۴ تا ۶ برابر گران تــر از وضعیت عادی 
خود بوده اســت.به گفته این کارشــناس 
بازار ســرمایه، امروز نیز نســبت قیمت به 
ســود بازار در محدوده عدد هشــت است، 
این موضوع نشــان دهنده آن است که بازار 
وضعیت مشــابه ســال ۱۳۹۹ ندارد.وی 
معتقد اســت، به دلیل تجارب ســال های 
قبل و نیز تجربه مــردم، انتظار نمی رود که 
طی ســال های پیش رو بازاری مشابه سال 
۱۳۹۹ را تجربه کنیم.حســینی به عملکرد 
دولت در بازار سهام اشاره کرد و افزود: این 

موضــوع از زوایای مختلفی قابل بررســی 
است، دولت سیزدهم برنامه تامین مالی از 
طریق فروش سهام یا اوراق با درآمد ثابت را 
از اولویت های خود خــارج کرده که این امر 

باعث ایجاد ثبات نسبی در بازار شده است.
این کارشــناس بازار ســرمایه خاطرنشان 
کــرد: از ســوی دیگــر، دولت ســیزدهم 
برخلاف دولت قبــل که مــردم را دعوت 
بــه ســرمایه گذاری در بورس کــرده بود، 
هیجانات ســرمایه گذاران بــرای حضور 
در بازار ســرمایه را مدیریت و کنترل کرد 
که این موضوع در کنتــرل و کاهش رفتار 
هیجانی سرمایه گذاران برای ورود به بورس 

و سرمایه گذاری در این بازار تاثیرگذار بود.
وی به اقدامات انجام شده از دولت سیزدهم 
از زمان آغاز به کار خود اشــاره کرد و گفت: 
دولت در ۲ ســال گذشــته اقداماتــی را در 
راستای بهبود حقوق ســهامداران از جمله 

فرایند افزایش سرمایه الکترونیکی، پرداخت 
سود نقدی و معوقات ســود نقدی از طریق 
سامانه سجام، متنوع ســازی صندوق ها از 
جمله صندوق تضمین اصل سرمایه و املاک 
و مستغلات و تضمین سود سهامداران خرد 
و در ریز ســاختارهای بــازار، افزایش دامنه 
نوسان و نمایش تمام مظنه ها به همه فعالان 
در دســتور کار قرار داد که اجــرای چنین 
تصمیماتــی را می توان به عنــوان اقدامات 
انجام شده از سوی دولت در ۲ سال گذشته 
معرفی کرد.به گفته حســینی، بازار در این 
مدت تحت تاثیر اقدامات و برنامه ریزی های 
صورت گرفته از سوی مسوولان شاهد ورود 

شرکت های دانش بنیان بوده است.

بازدهی 100 درصدی شاخص بورس 
پس در 6 ماه

این کارشناس بازار سرمایه با تاکید بر اینکه 

بازار سهام در بهار امسال روزهای پرنوسانی 
را پشت سر گذاشت، افزود: شاخص بورس 
در ابتدای بهار سقف تاریخی معاملات بازار 
در ســال ۱۳۹۹ را شکســت، بازار تا اوسط 
اردیبهشت روند صعودی داشت.وی ادامه 
داد: شــاخص بورس پس از کسب بازدهی 
حــدود ۱۰۰ درصــدی از آبــان ۱۴۰۱ تا 
اردیبهشــت ۱۴۰۲ قادر به کسب بازدهی 
متناســب و حتی بیشتر از رشــد دلار بود، 
اما پس از آن شــاخص بورس در نیمه دوم 
بهار وارد مدار اصلاحی شــد و در یک روند 
فرسایشــی ۱۵ درصد از ارزش خــود را از 

دست داد.

افسار تورم کشیده شد
حســینی عملکرد بازار بــورس را تابعی از 
چشم انداز سودآوری شــرکت ها دانست و 
گفت: اکنون در بازار ارز شاهد ثبات نسبی 

در قیمت ها هستیم و افســار تورم کشیده 
شــد. همچنیــن در بازارهــای بین الملل 
قیمت جهانی کالاهای تولیدی و صادراتی 
شرکت های بورســی از جمله محصولات 
فلزی، معدنی و پترو پالایشــی با وضعیت 
ضعیفی همراه هستند و در ماه های پیش رو 
چشــم انداز چندان روشــنی برای بهبود 
بازارهای جهانــی وجود نــدارد؛ بنابراین 
براســاس پیش بینی های صــورت گرفته 
آینده بــورس تحت تاثیر عوامــل داخلی و 

خارجی ضعیف به نظر می رسد.
این کارشــناس بازار ســرمایه ادامه داد: از 
سوی دیگر، افزایش قیمت نهاده های تولید 
ســبب کاهش حاشیه ســود و سودآوری 
شرکت های بورسی شده اســت؛ بنابراین 
به نظر می رســد در بازار بورس مشابه سایر 
بازارها از جمله بــازار ارز، طلا، مســکن و 

خودرو رکود نسبی حاکم باشد.
وی ضمن توصیه به سهامداران اعلام کرد: 
به ســرمایه گذاران غیرحرفــه ای توصیه 
می شود تا به صورت غیرمستقیم و از طریق 
صندوق های ســرمایه گذاری وارد بورس 
شوند و اقدام به سرمایه گذاری در این بازار 

کنند.
حسینی اظهار داشت: سیاست های کنترل 
رشــد نقدینگی، کنترل تــورم و مدیریت 
قیمت ارز در محدوده فعلی، به عنوان برنامه 
اصلی دولت در حوزه اقتصاد کلان محسوب 
می شود که تداوم آن ســبب خواهد شد تا 
ضمن عدم تحرک نقدینگــی و حرکت آن 
به بازار بورس، شاهد وضعیت کاهش رشد 
سودآوری در شــرکت های بورسی باشیم 
که همزمانی این ۲ عامل ســبب می شــود 
تا انتظار بازده بالا بــرای بازار بورس ممکن 
نباشد.این کارشناس بازار سرمایه در پایان 
تاکید کرد: انتظار می رود تــا بازار بورس تا 
پایان ســال بتواند بازدهی بین رشد دلار و 

سود بانکی را تجربه کند.

اولین قطــار بــاری ترکیه از مســیر ریلی ایــران به 
افغانســتان به تازگی به راه افتاد تا آغازی برای احداث 
کریدور ریلی چین - افغانستان - ایران باشد و در ادامه 
کریدور ریلی شــرق به غرب جهان از چین، افغانستان 
و ایران به اروپــا را تکمیل کند.راه آهــن برون مرزی 
خواف- هرات در آذرماه ســال ۱۳۹۹ بهره برداری شد 

و بهمن ماه همان سال با تشــکیل کمیسیون تحویل 
موقت، قطعه ســوم راه آهن خــواف- هرات حدفاصل 
ایســتگاه شــمتیغ تا ایســتگاه روزنک به طول ۶۲ 
کیلومترتحویل اداره کل خط آهن دولتی افغانســتان 
شــد؛ اما در زمان تغییرات سیاســی در این کشــور 
بخش هایی از محور و ایســتگاه روزنک دچار خسارات 

تخریبی و سرقت شــد و در نتیجه عملیات اجرایی در 
باقی مانده مسیر ممکن نبود.در عین حال آذرماه سال 
گذشته بود که اعلام کرد ایران و افغانستان برای ترمیم 
خسارات واردشده به مســیر از سوی افغانستان توافق 
کردند تا پس از تایید شرکت ساخت وتوسعه به عنوان 
مجری طــرح، عملیات بخش باقیمانــده که در تعهد 

ایران بود آغاز شود و این خط مجدد آماده بهره برداری 
شــود.نماینده وزیر راه و شهرســازی، طرح راه آهن 
خواف - هرات را موجب اتصال ریلی ایران و افغانستان 
دانســت و گفت: این خط ریلی تکمیل کننده مسیری 
۲۰۰۰ کیلومتــری در کریدور ریلی شــرق به غرب 

جهان از چین، افغانستان و ایران به اروپا است .

تجارت

افغانستان، می تواند نقطه اتصال چین و ایران باشد

شناسه آگهی:1526243

فراخوان مناقصه عمومی
همزمان با ارزیابی کیفی

)یک مرحله ای( نوبت دوم

شماره  به  عمومی  مناقصه  دارد  نظر  در  کرمانشاه  گازاستان  شرکت   
2002001339000043   را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید.

موضوع مناقصه:اجرای عملیات استم گذاری 15 عدد شیرهای معلق و مدفون نمودن 
شیرهای حوضچه ای 8 تا 20 اینچ منطقه 3 کرمانشاه.

شرکتهای سازنده شیر یا گیربکس موجود در وندور شرکت ملی گاز و دارای گواهینامه 
صلاحیت ایمنی پیمانکاران می توانند درصورت داشتن ظرفیت مجاز کاری ، کلیه مراحل 
برگزاری مناقصه اعم از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی 

پاکت ها را، از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( پیگیری نمایند.
لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و 

دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند.
برآورد صورت گرفته جهت انجام پروژه:28.948.858.100ریال.

مبلغ تضمین شرکت در مناقصه:1.500.000.000ریال.
تاریخ انتشار مناقصه در سامانه1402/04/13 می باشد.

مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه از سایت: ساعت16:00روز شنبه  مورخ1402/04/31.
مهلت زمانی ارائه پیشنهاد :ساعت 16:00 روز یکشنبه مورخ1402/05/15.

زمان بازگشایی پاکات ارزیابی کیفی:ساعت 9:30 روز دوشنبه مورخ1402/05/16.
مناقصه گران می توانند جهت کسب اطلاعات بیشتر به آدرس:کرمانشاه، میدان آزادی، 
ابتدای بلوار شهید بهشتی شرکت گازاستان کرمانشاه طبقه اول اتاق 215 یا پایگاه اطلاع 

رسانی الکترونیکی )WWW.NIGC-KSh.ir( مراجعه نمایند.
تاریخ انتشار نوبت اول:1402/04/24
تاریخ انتشار نوبت دوم:1402/04/25

روابط عمومی شرکت گاز استان کرمانشاه

شرکت ملی گاز ایران
 شرکت گازاستان کرمانشاه

)سهامی خاص(

شرکت مخابرات ایران)منطقه بوشهر(در نظر دارد )کالای مستعمل 
و اسقاط( خود را از طریق مزایده عام یک مرحله ای به فروش رساند. 

متقاضیان شرکت در مزایده می توانند جهت کسب اطلاعات بیشتر به 
آگهی مزایده در سایت شرکت مخابرات ایران مراجعه نمایند. 

مهلت تحویل پیشنهاد:تا ساعت 13 روز شنبه مورخ 1402/5/14
ضمانت شرکت در مزایده 1402/01 :1/638/000/000ریال

ضمانت شرکت در مزایده 1402/02: 4/375/000/000 ریال
ضمانت شرکت در مزایده 1402/03: 1/884/000/000 ریال

ضمانت شرکت در مزایده 1402/04: 50/000/000 ریال
 BS.TCI.IR :آدرس سایت

آگهی مزایده

شرکت مخابرات ایران)منطقه بوشهر(

شرکت مخابرات ایران )سهامی عام(
منطقه بوشهر



طحان نظیف مطرح کرد

وهای کارکرده تایید شد لایحه واردات خودر

 چرا سال هشتم برجام مهم است؟
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منصوری: 
 رئیس جمهور دوشنبه 

ود به کهگیلویه و بویراحمد می ر
معاون اجرائی رئیس جمهور از ســفر آیت الله رئیســی بــه کهگیلویه 
و بویراحمد در روزهای دوشــنبه و سه شــنبه )۲۶ و ۲۷ تیر( خبر داد 
و اســتاندار این اســتان هم اعلام کرد: برای نخســتین بار، اعتباراتی 
بی سابقه از ســوی دولت ســیزدهم برای توســعه و رونق این منطقه 

اختصاص داده شده است.
»محســن منصوری« با بیان اینکه ســفر رئیس جمهور به کهگیلویه و 
بویراحمد به علت سفر آفریقا به تأخیر افتاد، تصریح کرد: رئیس جمهور 

دوشنبه و سه شنبه ۲۶ و ۲۷ تیر به این استان سفر می کند.
 آیت الله »سید ابراهیم رئیسی« مهر ۱۴۰۰ و در ابتدای آغاز به کار دولت 
سیزدهم به کهگیلویه و بویراحمد سفر کرد و تدابیری برای بهره برداری 
نهایی از پروژه های اساسی در این استان در نظر گرفت و اعتبارات لازم 

برای اجرای این پروژه ها اختصاص داد.
استاندار کهگیلویه و بویراحمد درباره سفر رئیس جمهور و هیأت دولت 
به این اســتان گفت: همزمان با ســفر رئیس جمهــور، طرح های مهم 
عمرانی از جمله سد چمشیر، کارخانه پتروشــیمی گچساران، احیای 
کارخانه قند یاســوج و جاده پاتاوه به دهدشــت و بیمارستان بهمئی 

بهره برداری می شود.
»سید علی احمدزاده« تأکید کرد: میدان گازی مختار، پتروپالایشگاه 
گچساران با خوراک ۱۰۵ هزار بشکه در روز و ظرفیت اشتغالزایی برای 
چهار هزار نفر، پتروشــیمی چُرام در دشــت آهو با پیش بینی سه هزار 
فرصت شغلی، مینی پالایشگاه دهدشــت با ظرفیت ۱۰ هزار بشکه در 
روز و ۵۰۰ شغل و سد ســقاوه از طرح های مهمی هستند که قرار است 

در سفر رئیس جمهور کلنگ زنی شوند.
وی افزود: اعتبــاری بالغ بر ۱۱ هزار میلیارد تومان در ســفر دوم دولت 
پیش بینی شده که طی دو تا سه سال تخصیص داده می شود و سرجمع 
اعتبارات در حوزه ســرمایه گذاری و صنایع بزرگی که عملیات احداث 

آن آغاز می شود، بالغ بر ۲۰۰ هزار میلیارد تومان خواهد بود.
احمــدزاده بیان کرد: دولت بــرای ایجاد شــغل های کوچک ۱۰ هزار 
میلیارد تومان اعتبار برای دو ســال در اختیار اســتان قرار می دهد که 
به افرادی که متقاضی احداث کارخانه ها و واحدهای کوچک هســتند، 

پرداخت می شود که در سفر اول این مورد پیش بینی نشده بود.
وی از دیدار مردمی بــه عنوان یکــی دیگر از برنامه های اصلی ســفر 
رئیس جمهور به کهگیلویه و بویراحمد یــاد کرد و تصریح کرد: آیت الله 
رئیســی در جمع مردم یاسوج ســاعت ۱۷ روز دوشــنبه ۲۶ تیر و در 
شهرستان بهمئی نیز روز سه شنبه ســخنرانی خواهد کرد؛ تعدادی از 
وزرا نیز در ســفر حضور دارند که به همه شهرســتان های استان سفر 
کرده و به نمایندگی از رئیس جمهور با مردم دیدار و گفت وگو خواهند 

داشت.

اســتاندار کهگیلویــه و بویراحمــد گفت: دولت در ســفر نخســت 
رئیس جمهور به این استان ۲۲ هزار میلیارد تومان )شامل تسهیلات و 
ارزی برای توسعه میادین نفتی و پتروشیمی( کمک کرد که با احتساب 
افزایش آن تاکنون جمعــاً ۲۵ همت )۲۵ هزار میلیــارد تومان( به این 
منطقه اختصاص داده شده اســت که چنین اعتباری برای نخستین بار 

در تاریخ کهگیلویه و بویراحمد وارد استان شده است.

با حضور در محل ستادکل نیروهای مسلح؛
 فرمانده ارتش پاکستان با سرلشکر باقری 

دیدار کرد
فرمانده ارتش پاکســتان در رأس هیئت عالیرتبــه نظامی با حضور در 
محل ســتادکل نیروهای مســلح با سرلشــکر باقری رئیس ستاد کل 

نیروهای مسلح کشورمان دیدار کرد.
 ژنرال ســید عاصم منیــر فرمانده ارتــش پاکســتان در رأس هیئت 
عالی رتبه نظامی با حضور در محل ستادکل نیروهای مسلح با سرلشکر 
محمد باقری رئیس ســتاد کل نیروهای مســلح کشــورمان دیدار و 
گفت وگو کرد.براساس این گزارش، این دیدار با هدف افزایش تعاملات 
دو جانبه در راستای توســعه همکاری های نظامی، آموزشی، دفاعی و 

امنیتی انجام شد.
سرلشکر باقری در این دیدار پیشــینه تاریخی دو کشور همسایه ایران 
و پاکســتان را زمینه ساز گســترش روابط و همکاری های دو جانبه در 

عرصه های مختلف عنوان کرد.
وی همچنین با اشــاره به اهمیت توســعه روابط نظامی دو کشــور بر 
افزایش تعاملات آموزشــی و مناسبات مشــترک دفاعی و امنیتی دو 

کشور در سطح منطقه تاکید کرد.
فرمانده ارتش پاکستان پس از دیدار با رئیس ستاد کل نیروهای مسلح 

کشورمان با دیگر مقامات جمهوری اسلامی ایران دیدار خواهد کرد.

زنگنه تشریح کرد
مصوبه کمیسیون تلفیق برنامه هفتم برای 

حمایت از کسب وکارهای خرد
ســخنگوی کمیســیون تلفیق لایحه برنامه هفتم توسعه گفت: طبق 
مصوبه این کمیسیون، سازمان برنامه و بودجه مکلف به تایید صلاحیت 
موسســات و شــرکت های تســهیل گر ارائه دهنده خدمات توســعه 

کسب وکار شد.
محسن زنگنه در تشریح جلسه کمیســیون تلفیق لایحه برنامه هفتم 
توســعه، گفت: در این جلســه ماده ۶ این لایحه درباره اشتغال و رونق 

کسب وکارهای خرد بررسی و تصویب شد.
وی بیان کرد: بر این اســاس، ســازمان برنامه و بودجه مکلف به تأیید 
صلاحیت مؤسسات و شــرکت های تســهیل گر ارائه دهنده خدمات 
توسعه کســب وکار شــد تا با حمایت از این شــرکت ها بتوان زنجیره 
تولید در کســب وکارهای خرد ایجاد کرد.سخنگوی کمیسیون تلفیق 
برنامه هفتم توســعه ادامه داد: همچنین کمیسیون مصوبه ای برای به 
روز رسانی ســرفصل های درسی دانشــگاه ها به ویژه در حوزه مهارتی 
داشــت که طبق آن همه دســتگاه های متولی آموزش عالی مکلف به 
به روزرسانی ســرفصل های درســی با نگاه مهارت آموزی شدند.زنگنه 
گفت: یکی از معضلات کشور از بین رفتن سیستم استاد شاگردی است 

که زمانی در کشور رسم بود.
 این سیســتم هم کارآفریــن تربیت می کرد و هم به اصطلاح مشــکل 
اشتغال را در کشــور برطرف می کرد با این حال این موضوع چند سال 
است که از بین رفته، لذا ما در بندی این موضوع را مدنظر قرار دادیم که 
البته این موضوع فعلًا به کمیته تخصصی کمیسیون جهت بررسی های 

بیشتر بازگردانده شده است.

تریبون

خریدار  سخنگوی شورای نگهبان گفت: 
در رابطه با بررسی مصوبات، شورای نگهبان 

با هر سه قوه ارتباط دارد.
هادی طحــان نظیف در نشســت خبری 
گفت:  در آستانه  فرارسیدن ۲۶ تیر سالروز 
تاســیس نهاد شــورای نگهبان هستیم و 
ضروری است گزارشی را  در این رابطه ارایه 
دهم.وی افزود: شورای نگهبان از یک سال 
گذشته ۸۶ مصوبه را بررســی کرده است. 
در این مدت ۱۱۵ اســتعلام صورت گرفته 
از دیوان عدالت را بررسی کردیم و این موارد 
در ۱۵۳ جلســه شــورای نگهبان بررسی 
شــده اســت. در رابطه با این مصوبات با هر 
سه قوه ارتباط دارد.وی افزود:  از جلسه قبل 
تا کنون، ۸ طرح و لایحه ارســالی از مجلس 
و یک اساســنامه از دولت و دو اســتعلام از 

دیوان عدالت اداری بررسی شد.
ســخنگوی شــورای نگهبان گفت: طرح 
الحاق یک ماده به قانون حمایت از خانواده 
و جوانی جمعیت که با اصلاحاتی در جلسه 
مورخ ششــم تیر ماه یک هزار و چهارصد و 
دو بــه تصویب مجلس شــورای اســلامی 
رسیده اســت؛ در جلســه مورخ ۱۴/ ۰۴/ 
۱۴۰۲ شورای نگهبان مورد بحث و بررسی 
قرار گرفت و با توجه بــه اصلاحات به عمل 
آمده مغایر با موازین شــرع و قانون اساسی 

شناخته نشد.
وی افزود: همچنین لایحــه الحاق موادی 
به قانون ســاماندهی صنعت خودرو مصوب 
جلسه مورخ بیست و هشتم خرداد ماه یک 
هزار و چهارصد و دو مجلس شورای اسلامی 
در جلســه مورخ ۱۴/ ۰۴/ ۱۴۰۲ شــورای 
نگهبان مورد بحث و بررســی قــرار گرفت 
که مغایر با موازین شــرع و قانون اساســی 
شناخته نشد. لذا مصوبه واردات خودروهای 
کارکرده هم توسط شــورای نگهبان تایید 

شد.
ســخنگوی شــورای نگهبان افــزود: یکی 
از موانــع بهره مندی از تســهیلات ازدواج 
و فرزندآوری انجــام خدمــت وظیفه بود 

که پس از بررســی مصوبه طرح الحاق یک 
ماده به قانون حمایت از خانــواده و جوانی 
جمعیت در شــورای نگهبان و عدم مغایرت 
با شرع و قانون اساسی، از این پس افرادی که 
خدمت وظیفه ندارند هــم می توانند از این 

تسهیلات استفاده کنند.
وی در پاسخ به سوالی درباره صدور رای در 
دیوان عدالت در خصــوص میثم لطیفی و 
انتقاد برخی مبنی بر اینکه این رای  مغایر با 
قانون اساسی است، نظر شورای نگهبان در 
این زمینه چیســت؟ گفت: سطح این بحث 
اختلاف برداشــت از قانون عادی اســت نه 

قانون اساسی.
سخنگوی شورای نگهبان افزود: هم دیوان 
عدالت و هم  دولت برداشــت های متفاوتی 
از قانون دارند و کار بایــد از مجاری قانونی 
دنبال شــود و ســاز و کارهای قانونی مورد 
اســتفاده گیرد. یکی از آنها می تواند بحث 
استفســاریه از مجلس باشــد  زیــرا بحث 
اختلاف بر ســر قانون عادی است و تفسیر 
آن بر عهــده مجلس اســت.وی گفت: در 
خصوص تفســیر در این زمینــه چیزی به 

صورت رسمی از ما خواسته نشده است.
طحان نظیف در پاســخ به ســوالی درباره 
احتمــال رد صلاحیــت یــک نماینده در 
دوره ای و تاییــد آن در دوره دیگر گفت: هم 
تأیید و رد و هم رد و تأیید امکان پذیر است، 
البته چیز عمومی نیســت می توانم بگویم 
که حالت اســتثنایی محسوب می شود ولی 
دلایلــش مختلف می تواند باشــد و ممکن 

است مستندات جرح و تعدیل شود.
وی در پاســخ به ســوالی مبنــی براینکه 
ســخنگوی جبهه اصلاحات اعلام کرده که 
شورای نگهبان گفته مشارکت اصلا اهمیتی 
ندارد؟  گفــت: هیچ کس در شــورا چنین 
چیزی نگفته است. ما بارها گفتیم مشارکت 
مهم است و همه دستگاه ها برای مشارکت 
حداکثری باید تلاش کننــد و مکررا بر آن 
تاکید کردیم البته گفتیم مشارکت عوامل 
مختلفــی دارد و باید به همــه عوامل توجه 

شود و این کار برعهده همه دستگاه هاست.
ســخنگوی شــورای نگهبان افزود: حتی 
ما  بر بحــث اصلاح قانــون انتخابات تاکید 
داریم زیرا اصلاح قانــون انتخابات بر بهبود 
ســاز و کارهای انتخاباتی کمک می کند لذا 
در افزایش مشــارکت تاثیر دارد. کسانی که 
این حرفها را می زنند باید پاســخگو باشند 
و   بحث عدم  مشــارکت و تحریم انتخابات 
را مطرح کردنــد و این بار هــم مدعی عدم 

مشارکت شدند که جذاب است.
طحان نظیف در پاسخ به سوال ایسنا مبنی 
بر اینکه بــا توجه به تاکید رهبــری درباره 
اهمیــت اعتباردهی به ســند رســمی به 
مصلحت بودن طرح مربــوط به آن، اگر این 
طرح در شــورای نگهبان مجدد مطرح شود 
نظر شــورا چه خواهد بود؟ گفت: همانگونه 
که رهبری  این مســاله را عنوان کردند یک 
مساله  مهم اســت و مصلحت قطعی کشور 
است و  وظیفه تشــخیص مصلحت برعهده 
مجمــع تشــخیص مصلحت نظام اســت. 
آخرین نظر شورا نســبت به مصوبه بیش از 
۷ ماه قبل به مجلس ارسال شده و در همان 
مقطع با اصــرار مجلس به مجمــع ارجاع 
شد و  موضوع در اختیار شــورا نیست بلکه 
در اختیار مجمع اســت و اگر مجمع هنگام 
بررســی از ما دعوت کند  حضــور پیدا می 

کنیم و  امیدواریم به نتیجه برسد.
وی درباره برگزاری انتخابــات الکترونیک 
گفت:اجرای انتخابات مراحل مختلف دارد 

و انتخابات الکترونیک توسط وزارت کشور 
اســت و فرایند آن  ۲۵ مرحلــه دارد که ۲۴ 
مرحله آن در حال انجام اســت ولی اگر اخذ 
رای مدنظر اســت باید بگویم که جلساتی 
با وزارت کشــور  داریم و اگر زمینه های آن 

بصورت سالم و امن باشد، ما با آن موافقیم.
طحان نظیف در پاســخ به ســوالی درباره 
انتخابات تناســبی و رابطه آن با مشارکت 
در انتخابات گفت: در مصوبه تناسبی شدن 
انتخابات در تهران احــکام متعددی وجود 
دارد که قانون گذار حالات مختلف را سعی 
کرده  پیش بینی کند و  بعضــی از موارد هم 
کامل تر شده است. مبنا در این قانون همان 
احزابی هســتند که از قانــون احزاب مجوز 
دارند و لیســت ها هــم گویا باید  بــه تأیید 
وزارت کشــور برســد که این تأیید، تأیید 
شکلی اســت؛ البته نظر و تاکیدی بر اجرای 
انتخابات تناســبی در تهران نداریم هرچند 
از نظر شــرع و قانون مورد تایید است. این 
مصوبه را در راســتای تحقق سیاست های 
کلــی انتخابــات و احقاق حقــوق مردم و 

داوطلبان می دانیم.
وی افزود: بــه  نظرم آن چه کــه در کاهش 
مشــارکت مردم مؤثر اســت این است که 
عده ای مردم را دلسرد و ناامید کنند و نسبت 
به سلامت صندوق رأی و سلامت انتخابات 
دچــار تردید کننــد که این هــا در کاهش 
مشــارکت تأثیر دارد. من تقاضــا دارم که 
چهره های سیاسی اگر دلشــان برای نظام، 
مردم و انتخابات می سوزد دنبال مشارکت 

حداکثری و پرشور باشند.
طحان نظیــف دربــاره اقدامات شــورای 
نگهبان برای انتخابات پیــش رو گفت: در 
شــورای نگهبان نشســت های انتخاباتی 
داشــتیم کــه این نشســت ها بــا رویکرد 
آسیب شناســی برگزاری انتخابات در ادوار 
گذشته و همچنین با رویکرد تسهیل فرایند 
سازوکارهای برگزاری دو انتخابات پیش رو 
برگزار شده است. نشست های کارشناسی 
در حال انجــام اســت و ارزیابی مــا هم از 

همکاری و هماهنگی دســتگاه ها این است 
که این همکاری هــا و هماهنگی ها مطلوب 
است. تمام تلاش ما و سایر دستگاه ها برای 
برگــزاری یک انتخابات ســالم، پرشــور و 

رقابتی است.
وی در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه با توجه 
به رفع همه ایــرادات طرح اصــلاح قانون 
انتخابات مجلس شــورای اســلامی و فقط 
باقی ماندن بحث برگزاری انتخابات تناسبی 
در تهــران، آیا انتخابات امســال بــا قانون 
جدید برگزار خواهد شد یا خیر، گفت: همه 
ایرادات مصوبه طرح اصلاح قانون انتخابات 
مجلس شورای اســلامی با رفت و آمد هایی 
که داشته، برطرف شــده است و فقط بحث 
تناسبی شدن برگزاری انتخابات تهران باقی 
مانده است که این موضوع هم از نظر شورای 
نگهبان ایرادی ندارد و خلاف شــرع و قانون 

اساسی نیست.
ســخنگوی شــورای نگهبان ادامه داد: به 
دلیل اصرار مجلس و ایــرادات هیئت عالی 
نظارت مجمــع تشــخیص مصلحت نظام 
این موضــوع در حال رســیدگی در مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام است و امیدواریم 
که بعد از هفت سال شــاهد اجرایی سازی 
سیاســت های کلــی انتخابــات باشــیم. 
منتظریم کــه مجمع تشــخیص مصلحت 
نظام هر چه زودتر نظر خــود را درباره طرح 
اصلاح قانــون انتخابات مجلس شــورای 
اسلامی چه با انتخابات تناسبی و چه بدون 
آن اعلام کند تا مابقــی موارد مندرج در این 
طرح به انتخابات پیش رو برســد و بر اساس 
این طرح پیش ثبت نــام انتخابات مجلس 

باید در اواسط مرداد ماه انجام شود.
وی درباره نظر شورا درخصوص پتروشیمی 
میانکالــه خطاب به خبرنــگاری که در این 
باره سوال پرســید، گفت: شما دغدغه اصل 
۵۰ قانون اساسی و حفاظت از محیط زیست 
را دارید و این قابل تحسین است، ولی بارها 
گفتم که این موارد در محدوده شورا نیست 

و به شورای نگهبان ارسال نمی شود. 

محمد مهاجرانی  با فرارسیدن تولد هشت 
سالگی برجام شــمارش معکوس برای رفع 
برخی دیگر از محدودیت های مهم مرتبط با 
کشورمان آغاز شده است، اما غرب همچنان 
با بهانه تراشــی واهی به دنبــال حفظ این 

محدودیت ها است.
۲۳ تیر ۱۴۰۲ هشــتمین ســالگرد انعقاد 
برنامه جامع اقدام مشترک موسوم به برجام 
میان جمهوری اســلامی ایران و پنج عضو 
شــورای امنیت )فرانســه، ایالات متحده، 
انگلیس، روسیه و چین( به همراه آلمان، به 

پایان رسید.
اگرچه در طی هشــت ســال گذشــته با 
خباثت طرف های غربــی چراغ برجام برای 
کشورمان کم سو و در خیلی از موارد بی فروغ 
بوده است اما اکنون با آغاز شمارش معکوس 
برای پایان هشتمین سال آن نمایش جدید 
دیگری از خباثت طرف های اروپایی بر روی 

صحنه رفته است.

سناریوی جدید اروپا برای فرار از تعهدات
ماجــرا از ایــن قرار اســت که بــا تصویب 
قطعنامــه ۲۲۳۱ در تاریــخ ۲۰ جــولای 
۲۰۱۵ باید قطعنامه های تحریمی پیشین 
علیه جمهوری اســلامی ایران لغو می شد، 
اما شــورای امنیت به ابتکار خویش برخی 
محدودیت های موجــود در قطعنامه های 
پیشــین را در قالب پیوســت دوم قطعنامه 
۲۲۳۱ گنجاند و با انجــام اصلاحاتی در این 
محدودیت ها، تغییرات مهمی در این مورد 

ایجاد کرد.
چهــار قطعنامــه تحریمی ذیل مــاده ۴۱ 
منشور ملل متحد عبارت بودند از قطعنامه، 
۱۷۳۷،۱۷۴۷،۱۸۰۳،۱۹۲۹ کــه در این 
چهار قطعنامه، مفــاد تحریمی ممنوعیت 
مسافرت، انسداد اموال و تحریم تسلیحات 

را شامل می شد.
بر این اساس، فهرستی از اشخاص حقیقی 
و حقوقی ایرانی مرتبط با برنامه هســته ای 
ایران که توســط شــورای امنیت یا کمیته 
تحریمی ۱۷۳۷ که منحصراً برای نظارت بر 
اجرای تحریم ها علیه ایران ایجاد شده بود، 
در فهرست تحریمی قرار می گرفتند که به 
نوبه خــود موجب ایجــاد محدودیت هایی 
برای اشــخاص مزبور و در نهایت کشورمان 
می شــد.در عین حــال هیچیــک از این 
تحریم ها به اندازه تحریم تســلیحاتی مهم 
نبود چراکه این امر به طور مستقیم با مقوله 

امنیت کشور مرتبط بود.
با رســیدن بــه روز اجرای برجــام و صدور 
قطعنامــه ۲۲۳۱ در تاریــخ ۲۰ جــولای 
۲۰۱۵ ضمن تأیید برجام و درج آن به عنوان 
پیوست نخســت قطعنامه، مفاد تحریمی 

قطعنامه های مزبور لغو شــدند اما در عوض 
شورای امنیت به ابتکار خود در پیوست دوم 
قطعنامــه برخی محدودیت هــا را در قالب 
تحریم های سه گانه بالا از جمله تسلیحاتی 
باقی گــذارد و اختتام آنهــا را منوط به گذر 

مدت زمانی مشخص کرد.
برجام در بخش ســوم از پیوست مهم پنجم 
خود پیرامون اقدامــات طرفین در روز اجرا 
اعلام می کند که شــورای امنیت با دریافت 
گزارش تأیید آژانس بین المللی انرژی اتمی 
مبنی بر انجام تعهدات ذیل بند ۱۵ پیوست 
مزبور اقدام به صــدور قطعنامه ای می نماید 
که ضمن تأیید برجام مفــاد قطعنامه های 
تحریمی پیشــین در مورد ایران لغو خواهد 

کرد.

سابقه تحریم تسلیحاتی
تحریم تسلیحاتی شــورای امنیت سازمان 
ملل متحــد علیه ایران برای نخســتین بار 
در قطعنامه ۱۷۴۷ مورخ ۲۷ مارس ۲۰۰۷ 

برقرار شد.
بند پنجــم اجرایی قطعنامه مزبور اشــعار 
می دارد که شورای امنیت تصمیم می گیرد 
که ایــران نباید به تجهیز فــروش یا انتقال 
مســتقیم و غیر مســتقیم هرگونه سلاح 
یا مواد مرتبط با آن از ســرزمین خویش یا 
توسط اتباع خود یا هواپیماها و کشتی های 
دارای پرچم این کشــور مبــادرت نماید و 
اینکه همه دولت ها از خریــد اینگونه اقلام 
از ایران توســط اتباعشــان یا هواپیماها و 
کشــتی های دارای پرچم این کشور ممنوع 
هستند اعم از اینکه در سرزمین ایران باشد 

یا خیر.

سرنوشت برجام در پایان سال هشتم 
چگونه خواهد بود؟

بر اساس قطعنامه شــورای امنیت، در مهر 
۱۴۰۲ )اکتبر ۲۰۲۳( محدودیت ســازمان 
ملل در برنامه موشــک های بالستیک ایران 
برداشته می شــود. تحریم های نفتی، مالی 
و اشــخاص مرتبط با برنامه هسته ای ایران 
نیز برداشته می شود. سپس در سال ۱۴۰۳ 
)۲۰۲۴( نیــز محدودیت هــای مرتبط با 
سانتریفیوژهای پیشرفته و موضوع تحقیق 

و توسعه )R&D( از بین خواهد رفت.
بر اساس این بند، ایران به مدت هشت سال 
از روز توافق متعهد شــده که فعالیت ها در 
حوزه موشــک های بالســتیک خود را وارد 
مرحله طراحی بــه منظــور قابلیت حمل 
سلاح های هســته ای نکند و بعد از سپری 
شــدن این مدت زمــان، محدودیت مزبور 
برداشــته می شــود. لازم به ذکر است که 
مسؤولان جمهوری اسلامی ایران و به ویژه 
رهبر معظم انقلاب بارها تأکید کرده اند که 
ســلاح هســته ای در دکترین دفاعی ایران 
جایگاهی نــدارد. بر همین اســاس، حمل 
کلاهک هسته ای توسط موشک های ایرانی 

نیز در این راستا موضوعیتی ندارد.
مقامــات آمریکایــی و اروپایــی بارها در 
اظهاراتشــان بندهای مزبــور را جزو نقاط 
ضعف ایــن توافق برشــمرده اند. آنچنانکه 
»بوریــس جانســون« وزیــر خارجه وقت 
انگلیس در همــان زمان بعــد از توافق در 
ســفری که به آمریکا داشــت با بیان اینکه 
بزرگتریــن ضعــف برجام، بند غــروب آن 
در ســال ۲۰۲۵ اســت، گفت: از نظر لندن 
می توان بدون از بین بردن توافق، این ضعف 

را برطرف کرد. »باب کورکر« رئیس کمیته 
روابط خارجی سنای آمریکا ۱۸ اردیبهشت 
۱۳۹۷ و همزمان با خــروج آمریکا از برجام 
گفت: »بندهای غروب آفتــاب برجام یکی 
از نقاط ضعف این توافق اســت«.همزمان 
با نزدیک شــدن به موعد غــروب بندهای 
محدودیت های ۸ ســاله حــالا طرف های 
بدعهد اروپایی به رهبری طرف عهدشــکن 
برجام یعنی ایالات متحده برای جلوگیری 

از لغو این محدودیت ها به تکاپو افتادند.

تشدید تحرکات غرب برای حفظ 
محدودیت ها

در اواســط ماه گذشــته )خرداد( ۳۵ نفر از 
اعضای مجلس نمایندگان آمریکا در نامه ای 
به رهبران آلمان، بریتانیا و فرانسه، خواستار 
فعال شدن فوری »مکانیزم ماشه« در مورد 
ایران شدند. این نامه که جمعه، ۱۹ خرداد، 
خبری شده اســت، با امضای نمایندگانی از 
هر دو حزب جمهوری خواه و دموکرات برای 
صدراعظم آلمان، نخســت وزیــر بریتانیا و 

رئیس جمهور فرانسه ارسال شده است.
نمایندگان آمریکایی نوشــته اند: »ایران به 
روشنی به تعهدات خود در زمینه منع اشاعه 
تسلیحاتی عمل نکرده و زمان برای محدود 
کــردن جاه طلبی های هســته ای ایران در 

حال از دست رفتن است.«
در همین راســتا تروئیــکای اروپایی طی 
این بیانیه که در حاشــیه نشســت دوره ای 
شورای امنیت سازمان ملل درباره قطعنامه 
۲۲۳۱ منتشر شد، بدون اعتراض به ایالات 
متحده آمریکا به عنــوان مقصر اصلی وضع 
کنونی اجــرای برجام و طرفــی که با نقض 

قطعنامه شــورای امنیت درباره این توافق، 
نظــام چندجانبه گرایــی و بین المللی را به 
نابودی کشانده است ادعا کرد: »ایران بیش 
از چهار ســال اســت که تعهدات هسته ای 
خود را در چارچــوب برنامه جامــع اقدام 
مشــترک )برجام( مصوب قطعنامه ۲۲۳۱ 
نقض کرده و برنامه هسته ای اش به سطوح 
خطرناکی رسیده اســت. این موضوع برای 
صلح و امنیت بین المللی بسیار مهم است.«

سه کشور اروپایی با اشاره به پیشرفت های 
صنعت هســته ای ایران مدعی شــدند که 
فعالیت هــای ایــران توجیــه غیرنظامی 
معتبری ندارد و »این مساله ایران را هرچه 
بیشــتر به توانایی های مرتبط با تسلیحات 
اتمی نزدیک می کنــد و این مســاله مایه 

نگرانی شدید شورای امنیت است«
غــرب درصدد اســت جنگ اوکرایــن را به 
پرونــده غرب آســیا مرتبط کنــد و مدعی 
است که ایران در حال ارسال پهپاد به جنگ 
اوکراین می باشــد. این ادعاها در حالی است 
که تیم نظامی اوکراین در جریان مذاکراتی 
که در عمان شــکل گرفت، نتوانست ادعای 
مذکور را ثابت کند و در نشست با تیم نظامی 
ایران، سندی مبنی بر به کارگیری تجهیزات 

ایرانی در جنگ از سوی کیف ارائه نشد.

گروسی یار دوازدهم غرب
از طرف دیگر نیز رافائل گروسی که تا همین 
چند هفته ی گذشته بر همکاری کامل میان 
ایران و آژانس بین المللی انرژی اتمی تاکید 
داشــت یک باره تغییر موضع داد و در یک 
گفتگــوی تلویزیونی گفت؛ اجــرای توافق 
افزایش نظــارت بر برنامه هســته ای ایران 
با ســرعت مورد نظر پیش نمی رود، بلکه به 
شکل »بسیار بســیار پراکنده« و به عبارتی، 

»بسیار محدود« در جریان است.
با اســتناد بــه گفته های گروســی، به نظر 
می رسد آژانس بین المللی انرژی اتمی نیز 
بخشی از راهبرد غرب برای تکرار بدعهدی 
در خصوص لغو برخــی از محدودیت های 

برجامی در پایان سال هشتم باشد.
در پایان می تــوان اینگونــه نتیجه گرفت، 
کشــورهای غربی بــا بهانه تراشــی های 
مختلف و تکــرار ادعاهای مردود گذشــته 
خود بــه دنبــال حفــظ محدودیت های 
برجامی هستند تا از این طریق بتوانند ملت 
ایران را از مسیر پیشــرفت دور کنند. البته 
دستاوردهای مهم کشورمان در زمینه های 
مختلف از جمله صنایع نظامی و هســته ای 
در سال های اخیر به خوبی نشان داده است 
که ایــران هرگز در برابــر محدودیت ها بی 
تحرک باقی نمی ماند و راه پیشــرفت خود 

را به خوبی طی می کند.
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حرکت دولت در توسعه پیشران های اقتصادی
محسن احمدی مقدم چندین دهه از ارائه نظریه پیچیدگی اقتصادی 
می گذرد، نظریه ای که بر اســاس میزان دانش و فنــاوری به کار رفته 
در ساختار تولید اقتصادها تدوین شده است. بنا به تعریف اقتصادهای 
متکی بر منابع طبیعی، صادرات مواد خام و اقتصاد تک محصولی جزو 
اقتصادهای غیرپیچیده و اقتصادی کــه دارای صادرات متنوع با درجه 
دانش بالا و زنجیره های بسیار باشــد، جزو اقتصادهای پیچیده طبقه 

بندی می شوند.
بدون شک ســاختار مقاوم اقتصادهای پیچیده از امکان و توان مقابله 
بهتر و بیشــتری نســبت به تکانه های بیرونی و شــوک های خارجی 
برخوردار اســت که با توجه به جنگ تمام عیار اقتصادی، برای کشور ما 

حائز اهمیت دوچندان می باشد.
تولید و صادرات دانش بنیان، افزایش ســهم صادرات صنعتی کشور در 
صادرات صنعتی جهان، افزایش صادرات غیرنفتی و افزایش تاب آوری 
و بازدارندگی اقتصادی از جمله اولویت های دولت در برنامه ها و اسناد 
تحولی بوده است. اولویت هایی که مبتنی بر شــرایط روز اقتصادهای 
پیشــرفته دنیا و البته با هدف ارتقای پیچیدگی های اقتصادی کشور 

تدوین و تنظیم شده است.
بازدارندگی اقتصادی داشتن قدرت اقدام و عمل متقابل برای منصرف 
کردن طرف مقابل از آســیب زدن به اقتصاد کشور اســت. امر مهمی 
که با نمایش توانایی ها و توانمندی های اقتصادی، بهبود ســریع برخی 
متغیرهای اقتصادی، گســترش تعاملات اقتصادی بویژه با کشورهای 
همسایه، گسترش فعالیت های بین المللی شرکت های ایرانی و اصلاح 
ســاز و کارهای حکمرانی اقتصادی محقق می شــود و به گواهی آمار و 
مســتندات عملکردی، دولت ســیزدهم با همه توان در این مسیر قدم 
گذارده و دستاوردهای متعددی داشته است.برنامه های تحولی دولت 
در طول ۲۲ ماه گذشــته بر اســاس همین اولویت ها و جهت گیری ها 
توانســته با افزایش پیچیدگی هــای اقتصادی، افزایــش تاب آوری و 

بازدارندگی اقتصادی کشور را به همراه داشته باشد.

رشد بخش صنعت
شــاید مهمترین نماد و نمود تحقق این گزاره را در رشــد خیره کننده 
تولید صنعتی شاهد باشیم. رشــدی که با وجود تداوم شرایط تحریمی 
و صرفا بر اســاس تغییر ریل گذاری های دولت در بخش های صنعتی 
مبتنی بر ســند تحول دولت مردمی به دست آمده اســت. بسیاری از 
کارشناسان داخلی و خارجی بر این باورند که رشد ۹.۵ درصدی بخش 
صنعت در سال ۱۴۰۱ که به نسبت میانگین رشد دولت قبل با افزایش 
۵ برابری همراه بوده است آثار و پیامدهای مهمی را در پیشرانی اقتصاد 
کشور به همراه خواهد داشــت و نویدبخش خروج کشور از فضای رکود 
اقتصادی و همچنین حرکت سریع به سمت شرایط و وضعیت مطلوب 

اقتصادی است.

رشد تجارت خارجی
در ســالهای ۱۴۰۰و ۱۴۰۱ همچنین دســتاوردهای قابل توجهی در 
تجارت بین المللی برای کشور حاصل شــد و رکورد تراز تجاری بیش 
از ۱۰۰ میلیارد دلاری و رشد صادراتی قابل توجه را هم از جهت ارزشی 
و هم از جهت حجمی به ثبت رسانده است. آماری که مجددا بر افزایش 
پیچیدگی اقتصادی و صنعتی کشور دلالت دارد و قدرت رقابت پذیری 

محصولات و خدمات ایرانی را یادآور می شود.
افزایش ۲۶ درصدی صادرات غیرنفتی، احیــای نزدیک به هزار معدن 
کوچک مقیاس، کاهش خام فروشی مواد معدنی به کمتر از یک درصد، 
افزایش ۹۶ درصدی تولید خودرو، لغو ممنوعیــت و تدوین آیین نامه 
واردات خودروهای نو و کارکرده، اجرای طرح درج قیمت تولیدکننده، 
، تدوین سند آمایش صنعتی، معدنی و تجاری ۴۸۰ شهرستان کشور، 
احیای بیــش از چهار هزار واحد تعطیل و نیمــه تعطیل تولیدی، طرح 
های نوین توسعه ســرمایه گذاری و تأمین مالی زنجیره ای، واگذاری 
سهام معادن به مردم، تکمیل ســامانه جامع تجارت، اجرای طرح های 
نوین و موثر مبارزه با قاچــاق کالا، هوشمندســازی فرایندها و حذف 
امضاهای طلایی اتفاقات مبارکی بــود که مبتنی بر تحولات و تغییرات 
رویکردی در حکمرانی بخش های صنعتــی، معدنی و تجاری و البته با 
تکیه بر همت بلند خانواده بزرگ تولید و تجارت کشور و در همین مدت 

کمتر از دو ساله استقرار دولت سیزدهم حاصل شده است.

جریان سازی مخالفان دولت
اینها همه در شرایطی است که مخالفین آگاه و ناآگاه دولت ضمن چشم 
پوشی بر تعدد دستاوردها و موفقیت های اقتصادی و صنعتی غیرقابل 
انکار، علی الدوام در مســیر تولید بحران های کاذب و اثر ســوء بر افکار 

عمومی و نخبگانی کشور تلاش می کنند.
یک روز حذف سهمیه بندی های مربوط به محصولات پایه و ایجاد ساز 
و کار عرضه شــفاف این محصولات در بورس کالا، یک روز اجرای طرح 
درج قیمت تولید کننده و شــفافیت در نظام توزیــع، یک روز موضوع 
صدور هوشــمند کارت بازرگانی و عدم دخالت انســان در فرآیندهای 
صدور تولید بحران می کند و روز دیگر موافقت دولت با واردات خودرو، 
ایجاد ممنوعیت های وارداتی برای کالاهای تولید داخل و در عین حال 
تقابل با هرگونه انحصار تولیدی، همچنین پافشاری و ایستادگی برای 
اجرای دقیق قانون نظام صنفی و برگزاری صحیــح انتخابات، واردات 
ماشــین آلات معدنی دارای عدم مشــابه داخلی بــرای رونق معادن، 
مخالفت با خام فروشی و ایستادگی در جهت دریافت دقیق و هوشمند 
حقوق دولتی معادن، موجب به کار افتادن کارخانه تولید دردسر برای 

دولت و بخش های متولی اقتصادی اش می شود.
خلاصه اینکه هر طرح و پروژه تحولی در مسیر منافع و مصالح عمومی و 
حذف فرآیندهای رانت پذیر و فساد زا در دستور کار و اجرای دولت قرار 
می گیرد، ردپای برخی نحله های سیاسی و اقتصادی برای تحت فشار 

قراردادن وزرا و کارگزاران دولتی در قلم و نطقها نمایان می شود.
مقصود اینکه با وجود تمامی چالش های داخلــی و تداوم چالش های 
خارجی، دولت سیزدهم تا به امروز رشــد تولید و شکوفایی بخش های 
محرکه و پیشران های اقتصادی کشــور را محقق نموده و در مهار تورم 
نیز به گواهی آمار در ماه های اردیبهشــت و خرداد توفیقاتی داشته که 

امیدها را برای تحقق شعار سال افزایش داده است.
اینکه اعضای دولت سیزدهم هم در پیشــنه های اجرایی خود و هم در 
برنامه های اعلامی بــه مردم و مجلس بر ضــرورت افزایش پیچیدگی 
اقتصادی کشــور و گســترش ســریع فناوری های نویــن و تحولات 
متناســب با نیازهای روز ارتقایافته دنیا تأکید دارنــد، راهبرد صنعتی 
معقول و چرخش های تحول آفرین بخش های پیشــران را در ۲۳ ماه 
گذشته یادآور می شود.با این نگاه توسعه همکاری های فرابخشی بویژه 
در گســتره تصویب برنامه هفتم و همچنین اجرای پروژه های تحولی 
دولت در بخش های اقتصادی به دور از هرگونه غرض ورزی سیاســی و 
البته در بستر نظارت نقادانه و هوشمندانه کارشناسان و صاحب نظران 

دلسوز بیش از از پیش احساس می شود.

دیدگاه

در حالی مسئولان خبر از امکان واردات فوری میلیون 
ها خودروی خارجی به کشــور می دهند که با گذشت 
حدود ۶مــاه از ثبت نام برای خریــد و البته حدود یک 
ســال از آزادســازی واردات، خبــری از خودروهای 

خارجی نیست.
 مهدی اسلام پناه رئیس سازمان ملی استاندارد ایران 
امروز در نشستی با خبرنگاران اعلام کرد که »بر اساس 
بســته بهار خدمت که فروردین ماه امسال نهایی شد 
اکنون شــرایط بــرای واردات خودرو بــه نحوی رقم 
خورده اســت که میلیون ها خودرو می تواند فوراً وارد 
کشور شود و این موضوع در واقع تسهیل گری واردات 

است.«
در واقع نکته ای که اســلام پناه به آن اشــاره دارد این 
اســت که از ۴ ماه پیش دولت با تسهیل سازی شرایط 
واردات، امکان ورود خودروهای خارجــی را با راحت 
ترین شکل ممکن فراهم کرده اســت و سدی در برابر 

واردات این محصول به کشور وجود ندارد.
از ســویی دیگر مهدی ضیغمی سرپرســت 
سازمان توســعه تجارت ایران نیز در خرداد 
ماه اعلام کــرده بود که »نزدیــک به ۴ هزار 
دســتگاه خودرو تاکنون وارد گمرک شــده 
اســت و تعداد قابل توجهــی از خودروهای 
وارداتی نیــز در انتظــار دریافــت تاییدیه 

استاندارد هستند. همچنین با توجه به اقدامات انجام 
شــده به زودی بالغ بر یک هزار دســتگاه خــودرو از 

گمرکات کشور ترخیص می شود.«
آنطور که ضیغمی گفته بود »۵۰۰۰ دســتگاه نیسان 
نیز ثبت سفارش شده است. مدل هایی از ماشین های 
کره ای ماننــد هیوندای نیز به بازار وارد خواهد شــد و 
همچنین پیگیری شرکت ها برای واردات خودروهای 

اروپایی نیز ادامه دارد.«
در کنار این اظهارات، باید به صحبت های امید قالیباف 

سخنگوی وقت وزارت صمت نیز اشاره کرد 
که گفته بود طی ۶ ماه -تا پایان بهار ۱۴۰۲- 
۲۰۰ هزار دســتگاه خودروی خارجی وارد 

کشور خواهد شد.
تمام این اظهار نظرات در حالیست که طبق 
اعلام گمرک ایران در بهار امسال صرفاً ۲۴۱ 
خودرو شامل بنزِ آمبولانس، زوتی و چانگان 
به ارزش ۵ میلیون و ۶۰۰ هزار دلار وارد کشــور شده 
اســت.از ســویی دیگر نیز از ۳۴ هزار نفــری که جزو 
متقاضیــان نهایی خرید خــودروی خارجی در بهمن 
پارسال بودند )افرادی که با بلوکه کردن ۵۰۰ میلیون 
تومان به نام ســازمان حمایت اقدام بــه ثبت نام برای 
خرید خودروهای وارداتی کرده بودند( تنها بخشــی از 
مشــتریانِ خودروی چانگان که از سوی شرکت سایپا 
وارد شد، فراخوان تحویل خودرو را دریافت کرده اند که 
البته طبق وعده سایپا مقرر بود در تیر ماه این خودروها 

تحویل این افراد شود که هنوز هم خبری در این بخش 
نیســت.بر این اســاس، با توجه به اظهارات مسئولان 
دولتی که رنگ و بوی آزادسازی واقعی واردات خودرو 
را دارد، متولیان باید به صورت شــفاف اعلام کنند که 
مشکل اصلی در واردات و ترخیص خودرو کجاست که 
با وجود این وعده ها، هنوز هم شاهد ورود خودروهای 

خارجی به بازار نیستیم.
اینکه مسئولان در صحبت با خبرنگاران اعلام می کنند 
که واردات تسهیل شــده و خودرو پشــت در گمرک 
رســیده اســت اما از این طرف خودروهای خارجی نه 
تنها وارد بازار نشده بلکه ترخیص هم نشده اند ابهامات 
را پررنگ تــر می کند.بنابرایــن به نظر می رســد بهتر 
مســئولان به صورت شــفاف موانع ورود خودروهای 
خارجی با وجود تسهیل در تجارت که »می تواند منجر 
به واردات میلیون ها خودرو شــود« را به مردم و البته 

متقاضیان خرید خودروی خارجی اعلام کنند.

و خودر

خریــدار   رشــد قارچ گونه مشــاوران 
املاک در سراســر کشــور و در ســال های 
اخیر در آشفته بازار مســکن به عنوان یکی 
از مهمتریــن دلایلــی بود که بــه وضعیت 

نابسامان این حوزه دامن زد.
نزدیک به ۱۸۰ هــزار بنگاه امــلاک مجاز 
در کشــور فعالیت دارند کــه از این تعداد 
۱۱ هزار بنگاه مربوط به شــهر تهران است، 
این در حالی اســت که اگر جمعیت ایران را 
حدود ۸۵ میلیــون نفر در نظــر بگیریم به 
ازای هر ۴۴۰ نفر یک بنگاه املاک به صورت 

مجوزدار در حال فعالیت است.
از سوی دیگر، اگر سرانه استاندارد را در این 
بخش همانند دفاتر اســناد رسمی در نظر 
بگیریم، بــه ازای هر ۱۵ هزار نفــر باید یک 
بنگاه املاک وجود داشته باشد، اما جذابیت 
بازار مسکن سبب شده تا نه فقط شاهد رشد 
کمّی تعداد بنگاه های املاک باشیم، بلکه در 
کنار آنها بنگاه هــای غیر مجاز نیز به ویژه در 

سال های اخیر رشد بی سابقه ای داشتند.
دلالی و ســوداگری در این بازار رها شده با 
هدف کســب ســود را از مهم ترین دلایل 
ایجاد بنگاه هــای املاک می تــوان عنوان 
کرد که طبق آمار و اخبار مستند در چند ماه 
اخیر با پلمب تعدادی از واحدهای غیرمجاز، 
قیمت مســکن در برخی از مناطق بســیار 
کاهش یافته است؛ این مساله در واقع نشان 
دهنده میزان تاثیرگــذاری این بنگاه ها در 

روند معاملات حوزه مسکن است.
با هــدف واکاوی نقش بنگاه هــای املاک 
غیرمجاز در نابسامان شــدن بازار مسکن، 
خبرگزاری ایرنا میزگــردی با حضور دو تن 
از فعالان در این حــوزه برگزار کرد تا ضمن 
بررســی دلایل رشــد قارچ گونه بنگاه های 
املاک، دربــاره اقدامات انجام شــده برای 
مبارزه با این ســوداگران بازار مســکن نیز 

اطلاع رسانی کند.

تاثیرگذاری منفی مشاوران املاک 
غیرمجاز در بازار مسکن

نائب رییس اتحادیه مشاوران املاک تهران، 
یکی از کارشناس های حوزه مسکن بود که 
در این نشست حضور داشت. وی با اشاره به 
اینکه الگوی خاصی برای تشکیل مشاوران 
املاک در کشــورهای مختلف وجود ندارد، 
گفت: فعالیت مشاوران املاک در کشور در 
چارچوب قانون اســت و افرادی که در این 

صنف به دنبــال فعالیتند، تابعــی از نظام 
صنفی هستند.

»داوود بیگی نــژاد« بیان داشــت: در واقع 
ســهولت وارد شــدن به صنف مشــاوران 
املاک سبب شــده تا این تعداد بنگاه دارای 

پروانه باشیم که این خود یک اشکال است.
وی با بیان اینکه آسیبی که جامعه می بیند 
شاید از جانب این دسته از مشاوران املاک 
نیست و افزود: این مشــاوران در چارچوب 
قانــون فعالیت مــی کنند، اما بیشــترین 
اثرگذاری و مشــکلی که در بخش مسکن 
ایجاد می شــود در حوزه مشــاوران املاک 
فاقد پروانه اســت.بیگی نژاد ادامــه داد: از 
ســوی دیگر قانونگذار به همــه اتحادیه ها، 
موضوع تنظیم گری و اختیارات حاکمیتی 
خود را تفویض کرده تــا اتحادیه ها عوامل 
تحت مدیریت خود را ســاماندهی کرده و 
در روند درستی قرار بدهد، اما در دوره های 
قبل این اتفــاق نیفتــاد و تنظیم گری و در 
چارچوب قراردادن کســانی کــه بخواهند 

فعالیت صنفی داشته باشند کمرنگ شد.
وی تصریح کرد: حتی کار به جایی رسید که 
امروز شاهدیم میزان تاثیرگذاری مشاوران 
املاک فاقد پرونده در بازار مســکن نسبت 

به مشاوران دارای مجوز بیشتر شده است.
این مقام صنفی اضافه کــرد: این بنگاه ها به 
صورت پارتیزانی در یک منطقه مشــخص 

وارد شــده و تا اتحادیه آنها را شناسایی و به 
اتاق اصنــاف گزارش و دیگر دســتگاه های 
مرتبط با این واحد صنفی غیرمجاز برخورد 
کنند، زمان بر اســت؛ اما همین زمان کافی 
اســت تا این افراد تاثیر منفی خود را بر بازار 

بگذارند.

لزوم حذف واسطه های مالکیتی
یک کارشــناس حوزه مســکن نیز در این 
نشست با اشــاره به لزوم تفکیک مشاوران 
خرید و فــروش در بنگاه های املاک، گفت: 
یکی از راهکارهای مقابله با ایجاد بنگاه های 
غیرمجاز و از ســوی دیگر پاســخگو کردن 

آنها، ایجاد برند حقوقی است.
»فرشید ایلاتی« افزود: در واقع می توان به 
این سمت رفت که موسسات حقوقی ایجاد 
کرد که دارای شعبی هستند که مسوولیت 
دارند و در صورت تخلف، همه فعالیت برند 
تحت تاثیر قرار گرفتــه و امکان برخورد نیز 
وجود دارد.وی با تاکید بر لــزوم برخورد با 
مشــاوران املاک غیرمجاز، تصریح کرد: در 
کنار این برخوردها باید به این سمت برویم 
که واسطه های مالکیتی زائد را حذف کنیم 
که البته نمی توان ضعف قوانین را نیز در این 
بخش نادیــده گرفت و نباید اجــازه داد که 

واسطه های مالکیتی اضافه شوند.
نائب رییس اتحادیه مشاوران املاک تهران 

نیز در پاسخ به وجود ضعف قوانین در حوزه 
مسکن در کشور، ایجاد شبکه ای بنگاه های 
املاک را مورد بررســی قرار داد و گفت: این 
مدل در کشــورها و مناطقی که صرفا حوزه 
مسکن بار مصرفی دارد، قابل استناد است، 
زیرا در صــورت ایجاد این شــبکه و ناتوانی 
در کنترل آن، بزرگترین ســرمایه مردم را 
درگیر خواهیم کرد.بیگی نژاد با بیان اینکه 
تنظیمات در حوزه مسکن باید با چارچوب 
وضع موجود باید باشــد، تصریح کرد: اینکه 
در این حــوزه انقلابــی انجــام بدهیم، در 
صورتی که با شکســت مواجه شــود برای 

آحاد مردم خطرناک است.
وی با اشــاره به افسارگســیختگی بیش از 
اندازه بازار مسکن همزمان با فعالیت فضای 
مجازی، گفــت: این فضا بســتری را فراهم 
کرد بــرای بی قانون کار کــردن در صنعت 
ســاختمان، زیرا بخش زیادی از کســانی 
که در این فضا کار می کنند خــود را مبرا از 
قوانین می دانند، در صورتی که سایر واحدها 
باید مجوز خود را در ایــن پلتفرم ها واگذار 
کنند اما ایــن الزام در ارتباط بــا بنگاه های 

املاک وجود ندارد.
این مقام صنفــی با بیان اینکــه بنگاه های 
املاک به عنوان معتمدیــن خود را به مردم 
ثابت کردند، اظهار داشت: زمانی مشکلات 
در حوزه بنگاه ها بیشــتر شــد کــه فضای 

مجازی بستری را برای بی قانون کار کردن 
در صنعت ساختمان ایجاد کرد.

وی افزود: امــروز هر کس در ایــن فضا به 
عنوان مشــاور املاک فعالیــت دارد و این 
در حالی است که بســتری نیز برای نظارت 
در فضای مجــازی وجود نــدارد و می توان 
گفت که بیشــترین آسیب به بخش مسکن 
در بستر این فضا است.نائب رییس اتحادیه 
مشاوران املاک گفت: راه حل این است که 
فعالان در این رســته در فضای مجازی باید 

مجوز فعالیت داشته  باشند.

راه اندازی دفاتر مشاور املاک با 
حداقل سرمایه

ایلاتی، کارشــناس حوزه مســکن نیز در 
این بخــش با بیــان اینکه راه انــدازی یک 
دفتر مشــاور املاک باحداقل هزینه انجام 
می گیرد، گفــت: حتی افرادی کــه در این 
دفاتر کار می کنند، فعالیتشــان تابع قانون 
کار نیست.وی با اشــاره به اینکه راه اندازی 
یک کارگاه کوچک نســبت به این بنگاه ها 
هزینــه بیشــتری دارد، تصریح کــرد: این 
بنگاه ها بخش عمده ای از درآمد دفتر خود را 
با حداقل سرمایه گذاری از معاملات نصیب 
خود می کنند که همین مســایل، فعالیت 
در این رسته را به صورت غیرقانونی جذاب 
کرده اســت.ایلاتی بر لــزوم واکاوی روابط 
قانــون کار در بنگاه های املاک تاکید کرد و 
ادامه داد: همچنین درباره هویت مشاوران 
املاک همانگونــه که صاحبــان دفتر باید 
گواهینامه داشــته باشــد، نیاز اســت که 

مشاوران نیز دارای این گواهینامه باشند.
وی با اشــاره به راه اندازی مرکز آموزشــی 
بــرای ارائه آمــوزش به مشــاوران املاک، 
بیان داشــت: در کنار ایجاد ایــن مرکز که 
اقدام خوبی بوده، بایــد گذراندن دوره های 
آموزشی در آن الزامی باشد؛ یعنی هر کسی 
که به دنبال تاســیس بنــگاه و فعالیت در 
این رسته اســت باید در این مرکز آموزشی 

دوره هایی را دیده باشد.
این کارشــناس حوزه مســکن اضافه کرد: 
همچنین در کنار ســاماندهی دفاتر املاک 
غیرمجاز، بنگاه های مجاز باید شناسامه دار 
شــوند تا هویت، رزومه و روابــط کاری آنها 
مشــخص شــود که همه ایــن اصلاحات 
موجب می شود که شاهد رخ دادن اتفاقات 

خوبی در این صنعت باشیم.

و چیست؟  دولت شفاف سازی کند؛ موانع واردات فوری میلیون ها خودر

قائم مقام وزیر جهاد کشاورزی عنوان کرد

احتمال واردات گوشت قرمز و دام زنده از آفریقا تا یک ماه آینده
خریدار  قائم مقام وزیر جهاد کشاورزی با 
اشاره به انعقاد تفاهم نامه  با کشور آفریقا در 
حوزه واردات دام و گوشت قرمز گفت: برنامه 
ریزی کردیم یکی یــا دو مجموعه فعال در 
حــوزه واردات دام ورود کننــد و مذاکرات 
خود را انجام دهند. برآورد ما این اســت که 
طی یک ماه آینده بتوانیــم اولین تعاملات 

تجاری را در این حوزه انجام دهیم.
 علیرضــا پیمان پــاک با بیــان اینکه یکی 
از محورهــای اصلــی فعالیت هــای بین 
المللــی دولت ســیزدهم ایجاد تــوازن در 
روابــط تجــاری و اقتصادی اســت، اظهار 
کرد:دیدگاهی در گذشــته وجود داشــت 
که بایســتی بر بازارهای خاص تمرکز کرد 
اما در حال حاضر کشــورهای پیشــرو در 
حوزه های بین المللی و کشورهای نوظهور 
مانند ترکیه و چین توجه بــه بازارهای بکر 
و جدید دارند و بیشترین ســرمایه گذاری 
در حوزه آفریقا را ابتدا چین و سپس ترکیه 

انجام می دهد. 
وی ادامه داد: بازارهای بزرگی در دنیا وجود 
دارد. اوراســیا، جنوب شرق آسیا، آمریکای 
لاتین و  به خصوص قــاره آفریقا که بازار بکر 
با اقتصاد مناسب است.۱۲۰۰ میلیارد دلار 
تجارت حوزه آفریقا است که بیش از  حدود 

۶۰۰ میلیارد دلار آن واردات و تقریبا همین 
مقدار صادرات است. در حقیقت این حوزه 
فرصت ویــژه ای را برای ما ایجــاد می کرد. 

فرصتی که تاکنون مغفول مانده است.
قائم مقــام وزیر جهــاد کشــاورزی اضافه 
کرد: باید بــرای توســعه این تجــارت به 
زیرساخت های لجستیکی، مسائل گمرکی، 
مســائل پولی و مالی و حتی رفت و آمد نیز  
توجه شــود. اینکه به آفریقا پرواز مستقیم 

نداریم، یعنی غفلت کردیم.
وی با اشــاره بــه  حجــم تجارت ایــران با 
کشــورهای آفریقایی گفت: تراز تجاری که 
در ابتدای دولــت ۶۰۰ میلیــون دلار بود، 
در حال حاضر به ۱.۲ میلیارد دلار رســیده 

است.
پیمان پــاک بــا حضــور در یــک برنامه 
تلویزیونی با بیان اینکــه یکی از موضوعات 
اصلی که در قــاره آفریقا به دلیل شــرایط 
اقلیمــی  و آب و هوایی وجــود دارد تولید 
محصولات کشــاورزی در ابعاد گســترده 
است، گفت:به واســطه مسائلی که به وجود 
آمده نیازمندیم بخشــی از نیــاز پروتئینی 
کشور را از واردات تامین کنیم. حدودا یک 
میلیون تن مصرف گوشت قرمز داریم و در 
حال حاضر ۱۵۰ تا ۲۰۰ هزار تن را وارد می 

کنیم. یکی از بهتریــن منابع در این بخش، 
منابع کشور آفریقا است. 

وی همچنیــن عنوان کرد:تصــور عجیبی 
وجود داشت که نمی توان در همه بخش ها 
ســراغ قاره رفت. در کنیا همــه پروتکل ها 
رعایت می شــود. مرکز بهداشــت جهانی 
دامپزشــکی در قاره آفریقا در کنیا مستقر 
است. از بسیاری از کشــورهای دیگر که با 
آنها تعامــلات دامی داریم اســتاندارهای 

دامپزشکی شان جلوتر است.
قائم مقــام وزیر جهاد کشــاورزی در ادامه 
گفت:حــوزه دامپزشــکی مــا از هفته ها 
قبل مراوداتی بــا آفریقا داشــتند و ویدیو 
کنفرانس هایی نیز برگزار شد و به یک توافق 

در حوزه دامپزشکی رســیدیم تا بتوانیم در 
زمینه حــوزه دامی براســاس پروتکل های 
دامپزشکی از قاره آفریقا و خصوصا کنیا هم 
دام زنده و هم گوشت وارد کنیم. همچنین 
رئیس سازمان دامپزشــکی و هیات همراه 
از کشــتارگاه ها  بازدیدهایی داشتند و این 
کشتارگاه نیز اســتانداردهای بالایی دارند. 
در همان ســفر برنامه ریزی کردیم یکی یا 
دو مجموعه فعال در حوزه واردات دام ورود 
کنند و مذاکرات خود را انجام دهند. برآورد 
ما این اســت که طی یک ماه آینده بتوانیم 
اولین تعاملات تجاری را در این حوزه انجام 

دهیم.
وی همچنین به امضای تفاهم نامه در حوزه 
شــیلات نیز اشــاره کرد و گفت: در حوزه 
شــیلات هم با دو رویکرد موافقت نامه امضا 
شــد. یکی اینکه صیادها ایرانــی بتوانند از 
فضای ســاحلی کنیا برای استحصال ماهی 
اســتفاده کننــد. بســیاری از محصولات 
دریایــی ما وارداتــی اســت و از این بخش 
می توانیــم نیازها را تامیــن کنیم. یک بعد 
دیگر نیز صــادرات دانش فنــی، خدمات 
وتوانمندی هــای ما در حوزه صیــد اعم از 
تولید ماهی در قفــس، فناوری های فنی و 

حرفه ای است.

پیمان پاک با  اشاره به اینکه در حوزه اوگاندا 
نیز تمرکز بر بخش کشــت فراســرزمینی 
بود، گفت: زمینی در ادوار گذشــته به ایران 
واگذار شده  بود که به دلیل عدم پیگیری ها 
فعالیت جدی روی آن صــورت نگرفته بود. 
در یکی دوسال گذشته چند شرکت بخش 
خصوصی ایرانی فعالیت های خوبی را شکل 

دادند. 
در حــوزه تولیــد پیلــه ابریشــم، ذرت و 
محصولات مختلــف فعالیت هــای خوبی 
انجام شــده و راندمان تولید نیــز به دلیل 

شرایط آب وهوایی راندمان بسیار بالا است.
وی همچنین عنوان کرد:ما می توانیم از این 
ظرفیت در  شــرایطی که کم آبــی داریم  و  
همچنین بیش از ۱۰ میلیارد دلار نهاده های 
دامی کشــاورزی اعم از ذرت، گندم، جو و 
دانه های روغنی را وارد می کنیم، بهره مند 
شویم. در نتیجه ما با دو شــیوه یکی ایجاد 
تنوع در مبــادی وارداتی که مســتقیما در 
امنیت غذایی کشور موثر است و دوم اینکه 
ظرفیت های آفریقا بکر اســت می توانیم از 
این ظرفیت ها استفاده کنیم. اما باید توجه 
داشته باشیم که باید از کشت فراسرزمینی 
و تولیدکنندگان حمایت و مقدمات آن نیز 

فراهم شود.
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ماهیت تحولات حجاب در ایران
 ابوالفضل اقبالی شاید اگر ادعا کنیم که در ســپهر اجتماعی جامعه 
ایران، مســأله ای ذو ابعادتــر از »حجاب« وجود ندارد، ســخن گزافی 
نیســت. کلان روندهای ذوابعاد و متعددی وضعیت امــروز حجاب را 
رقم زده اند که برخی ماهیت اقتصادی دارند، برخی از جنس روندهای 
فرهنگی و اجتماعی هســتند و برخــی از آنها دلالت های سیاســی و 
امنیتی محسوســی دارند. لذا برای فهم و مدیریت این مساله نیز باید به 

رویکردهای چندوجهی نزدیک شد.
بخشی از تغییرات ســبک پوشش ناشــی از تحولات فرهنگی و تغییر 
ســبک زندگی در ایران از دهه ۷۰ تاکنون اســت. با تثبیت ماهواره و 
ورود اینترنت به ایران در این دهه، ســبد مصــرف فرهنگی مردم ایران 
متحول شــده و جامعه ایران به تدریج وارد مواجهــه با عناصر فرهنگی 
غرب از جمله موسیقی، ســینما و مهم تر از همه پوشش شد که ویژگی 
بارز آنها تعارض با ارزش های فرهنگی مســلطِ جامعه ایران در دهه ۷۰ 
بود. به تبع این مواجهه، به تدریــج خرده فرهنگ هایی در جامعه ایران 
شــکل گرفته و روند تغییرات ســبک زندگی در میان بخشی از مردم 
به ویژه جوانان آغاز می گردد. بارزترین نمادها و نشــانه های بروز تغییر 
در فرهنگ و سبک زندگی جوانان در این دهه رواج محسوسِ گروه های 
موسیقی »رَپ« و »هِوی متال«، استقبال از آثار سینمایی انتقادی، داغ 
شدن بازار شــلوارهای پاره و تی شــرت های مصوّر، مد شدن موی بلند 
و فرق ســر و یقه باز در پســران و فوکول و کلیپس و مانتوهای رنگی در 

دختران و مصادیقی از این دست بودند.
روند دیگری که می تواند به خوبی تغییرات ســبک پوشــش در جامعه 
ایران از دهه ۷۰ تاکنون را توضیح دهد، مناســبات حاکم بر بازار لباس 
است. اولاً ذائقه مردم و علی الخصوص جوانان به سمت سازگاری بیشتر 
با سبک های پوشش غربی و مدرن پیش می رفت و فرآیندهای مدسازی 
و تبلیغات نیز در خدمت تثبیت این البســه بود. ثانیاً در آن زمان واردات 
لباس یک فعالیــت اقتصادی صِــرف در نظر گرفته می شــد و طبیعتاً 
نظارت های بر واردات لباس نیز منطق اقتصادی داشت و کسی چندان 
به پیامدهای فرهنگی واردات لباس به کشور التفات نداشت. ثالثاً قیمت 
تمام شده محصولات وارداتی خارجی نســبت به لباس مشابه ایرانی در 
بازار در صورت وجود پایین تر بود و نوعی ترجیح اقتصادی را برای مردم 
رقم می زد. همه اینها در کنار هم باعث شــد نظام جدیــدی از عرضه و 
تقاضا در حوزه پوشاک در کشور ایجاد شده و البســه ناسازگار با سبک 
پوشش مسلط در جامعه ایران در دهه ۷۰ به تدریج جای خود را در بازار 
باز کرده و تثبیت کند.کلان روند دیگری کــه حرکت تدریجی تضعیف 
حجاب در ایران از دهه ۷۰ تاکنون را حاصل شــده اســت، فرآیندهای 
معطوف به هویت و ادراک مردم ایران از جهان اجتماعی خودشان است. 
پایان جنگ در ایران و بازگشت مردم به »زندگی«، برای بسیاری به مثابه 
لحظه ی درنگ و آغاز بازنگری در شــناخت خود از جهــان اجتماعی و 
معانی مســلطِ معطوف به آن بود. این اتفاق هم در ســطح مسئولان و 
هم در مقیاس توده مــردم در حال رخ دادن بود و »بازســازی« تبدیل 
به گفتار سیاسی- اجتماعی مســلط در جامعه ایرانِ پس از جنگ شد. 
بازســازی در حاق واقع خود نوعی »بازنگری« را نیز به همراه داشــت و 
سویه های انتقادی داشتن نسبت به وضعیت معیشتی از جمله بارزترین 
ویژگی های این گفتار بود کــه در امتداد خود به وضعیت دگردیســی 
اجتماعی در اواســط دهه ۷۰ منجر گردید و زمینه تردید در بســیاری 
از ارزش های بنیادین انقلاب و هنجارهای پذیرفته شده جامعه ایران را 

فراهم نمود. وجوب و الزام شرعی حجاب نیز از این جمله بود.
بحران »کارآمدیِ نظام« و چالش هایی که حاکمیت در عرصه سیاسی 
و اقتصادی با آن دســت به گریبان بود از جمله فساد مسئولان، تورم و 
بیکاری، بی عدالتی و تبعیض، اختلاف طبقاتی در جامعه و… موجبات 
تشدید نارضایتی عمومی را به همراه داشــت و این نارضایتی به کمک 
روندهای گفته شده آمد و برای اولین بار در کشور زمینه بروز رفتارهای 
فرهنگیِ معارض بــه نظام اما با دلالت سیاســی را فراهم کرد. شــاید 
اغتشاشات تیر ۷۸ در تهران و با محوریت بدنه دانشجویی و نیز تحرکات 
فمینیســتی و جنبش های دفاع از حقوق زنان در ایران بارزترین نشانه 
و مصداق این ادعا باشــند. به هر حال آن چیزی که روشن است ماهیتِ 
ذوابعاد تغییرات فرهنگی و تحولات ســبک زندگی از جمله پوشش در 

جامعه ایران از اوایل دهه ۷۰ به بعد است.
اما صرفنظر از وجوهِ متکثرِ مساله حجاب در ایران، یک گزاره ی حتمی و 
خدشه ناپذیر درباره آن وجود دارد و آن هم سرعت و گستردگیِ تبدیل 
»کشــف حجاب« به نماد مبارزه سیاســی با نظام در یک دهه گذشته 
اســت. به تمام روندهای مذکور، فرآیند تقدس زدایی از حجاب به مثابه 
امر دینی و تقلیل آن به امر سیاسی از سوی نخبگان اجتماعی و سیاسی 

کشور در سال های گذشته را نیز بیافزایید.

استاندار تهران اعلام کرد
آمادگی استانداری تهران برای صدور مجوز 

برگزاری تجمعات قانونی
اســتاندار تهران درباره برگزاری تجمعات براســاس اصــل ۲۷ قانون 
اساســی، گفت: قاعدتــا دولت ها به دنبــال حضور مشــارکت جویانه 
مردم هستند بنابراین سازمان ها، دســتگاه ها و همه عواملش را به کار 

می گیرد تا این سطح افزایش پیدا کند.

علی رضا فخاری استاندار تهران در گفت وگویی در پاسخ به این پرسش 
که با توجه به نزدیکی انتخابات چه اقداماتی بــرای برگزاری تجمعات 
و اجرای اصل ۲۷ قانون اساســی صورت گرفته است؟ گفت: قاعدتا در 
حوزه انتخابات یکی از مســائل حداکثرسازی سطح مشارکت ها است؛ 
ســطح مشــارکت زمانی صورت می پذیرد که همه مردم با ســلایق و 

دیدگاه های مختلف امکان حضور در این عرصه ملی را داشته باشند.
وی ادامه داد: یکــی از موضوعات، بحث تجمعاتی اســت که البته باید 
وجه قانونی داشته و با مجوز باشــد و قابلیت اطلاع رسانی داشته باشد 
تا ما بتوانیــم ظرفیت های لازم را برای آن ایجــاد کنیم؛ هم برای اینکه 
بتوانند در یک محل اســکان پیدا کنند) تجمع ( و طرح مســئله کنند 
و هم به لحاظ مســائل ایمنی و امنیتی، تا ما بتوانیم تضمین های لازم 
برای برگزاری مراسم شان را داشــته باشیم.اســتاندارد تهران افزود: 
ما در قاعــده هماهنگی برای همه ظرفیت هــای اجتماعی که تقاضای 
طرح مسائل شــان را برای حوزه های انتخاباتی دارند -که البته از زمان 
مشــخصی باید شروع شــود- آمادگی داریم پیشــنهادات دوستان را 
بپذیریم و براســاس نیازمندی شــان مجوز صادر کنیم، تــا در مکان 
لازم به اســتناد قانون تجمع داشته باشــند.وی همچنین در پاسخ به 
اینکه آیا موضوع برگزاری تجمعات براســاس اصل ۲۷ قانون اساســی 
در دولت مطرح اســت؟ توضیح داد: قاعدتا دولت ها بــه دنبال حضور 
مشارکت جویانه مردم هستند بنابراین ســازمان ها، دستگاه ها و همه 

عواملش را به کار می گیرد تا این سطح افزایش پیدا کند.

یادداشت

دیوار

خریدار  چالش های اجــرای برنامه ملی 
پزشکی خانواده و نظام ارجاع، در یک برنامه 
تلویزیونــی و با حضور کارشناســان حوزه 

سلامت، مورد بحث و بررسی قرار گرفت.
 برنامه پرسشــگر کــه به تازگی از شــبکه 
آموزش ســیما روی آنتن می رود، هر هفته 
به یکی از موضوعات مبتلا به حوزه سلامت 

می پردازد.
در ســومین قســمت از برنامه پرسشگر که 
مجــری آن کیانوش جهانپور ســخنگوی 
اسبق وزارت بهداشت اســت، چالش های 
اجرای برنامه ملی پزشــکی خانواده و نظام 
ارجاع، مورد بحث و بررسی مهمانان برنامه 

قرار گرفت .
در ابتــدا، حســین فرشــیدی معــاون 
بهداشــت وزارت بهداشــت ضمن تقدیر 
از عوامل ایــن برنامــه بــرای پرداختن 
بــه موضــوع پزشــکی خانــواده، گفت: 
نظام ارجاع واقعیت اســت کــه اگر به آن 
بپردازیم، درون آن پزشــکی خانواده نهفته 
اســت؛ وقتی از نظام ارجاع می گوئید خیلی 
موارد دیگر مانند کاهش فرانشیز پرداختی 

مطرح می شود.
وی ادامه داد: بــرای اجرای هــر برنامه ای 
در ابعــاد ملی بــه ویژه در حوزه ســلامت، 
مهم ترین فاکتورها، تعهد دولت و همکاری 
مردم است. در ســخنان رهبری به ویژه در 
دو سال گذشــته چندین بار بر تقویت نظام 
شبکه بهداشــت کشــور تاکید شده است. 
همچنین رئیس جمهور چندین بار از تقدم 
پیشگیری بر درمان، تقدم تقویت بهداشت 
بر بیمارستان سازی و نظام ارجاع و پزشکی 
خانواده حتی در مراســم افتتاح بیمارستان 

غدیر، صحبت کرده است.
بهداشــت  وزارت  بهداشــت  معــاون 
خاطرنشــان کرد: کمیســیون بهداشــت 
مجلس در چندیــن برنامه، بحــث اجرای 
پزشــکی خانواده به عنوان یک اولویت در 
راستای دو هدفِ پوشش همگانی و کاهش 
پرداختــی از جیب مردم، مــورد توجه قرار 
گرفته اســت. کســی در مفید و مؤثر بودن 
پزشــکی خانــواده در دریافــت خدمات 
مناســب بهداشــتی و درمانی، شکی ندارد 
اما دیدگاه ها برای رسیدن به هدف پوشش 
جامــع و حداقل پرداختــی از جیب مردم، 

متفاوت است.

پزشکی خانواده امروز ماحصل تجارب 
گذشته است

فرشــیدی با بیان اینکه دولت منابع خوبی 
برای حوزه بهداشــت در نظر گرفته است، 
گفت: در ۲۰ ســال گذشــته، برنامه های 
متنوعی از پزشــکی خانواده اجرا شــده و 
آنچه امــروز می بینیم، ماحصــل تجارب 
گذشته است. شــبکه بهداشــت و درمان 
کشور از خانه بهداشت تا بیمارستان ها را در 
بر می گیرد که در ارائه مراقبت ها و خدمات 
اولیه بهداشــتی با تلاش بهورزان، اقدامات 
مناسبی انجام شد اما مهم ترین خصوصیت 
عملکردی بهورزان، شــناخت آنها از جامعه 
است و فقط به حوزه بهداشت و درمان افراد 
توجه نــدارد بلکه یک جزئــی از آن جامعه 
اســت و متأســفانه این خدمات در شهرها 

ارائه نشده است.
وی تصریح کــرد: در حال حاضر، مشــکل 
ما درمان نیســت بلکه مشــکل مــا و آنچه 
نادیده گرفته می شــود، حوزه بهداشــت 
است و بهداشــت به این معنی است که باید 
به فرد ســالم رســیدگی کرد و سلامت هم 
فقط به معنی نداشــتن بیماری نیست و در 
جامعه ای زندگی می کنیم که تمام اتفاقاتی 
که در جامعه رخ می دهد، از جمله ترافیک، 
برخوردها، تغذیه و فعالیت هــای بدنی در 
ســلامت افراد مؤثر اســت که بخشی از آن 
در اختیار وزارت بهداشــت اســت و در این 
زمینه به افرادی نیاز داریم که آموزش دیده 

باشند.
فرشــیدی گفت: وزیر بهداشــت به دلیل 
رویکرد مثبت نســبت به بهداشــت و قبل 
از مســئولیت بنده در معاونت بهداشــت، 
قرارگاه ســلامت خانواده و نظــام ارجاع را 
در وزارت بهداشــت تشــکیل داده که این 
قرارگاه ۸ کمیته یا زیرگــروه دارد و یکی از 
کمیته های آن، ارجاع است و معاون درمان 
وزارت بهداشت، مســئول این کمیته است. 
هزینه های القایــی را بایــد در نظام ارجاع 
کاهش دهیــم چون یــک آزمایش ممکن 
است چندین بار تکرار شود و سیستم از آن 
خبر ندارد بنابراین نیاز به سیســتم پایش 

بسیار قوی داریم.
وی ضمــن تاکید بــر الکترونیکی شــدن 
فرآیندهای حوزه ســلامت، یادآور شد: بر 
اســاس کد ملی می توان تاریخچه خدمات 
دریافتی افــراد مختلف را مشــاهده کرد. 
از ســال گذشــته اقداماتی را در این حوزه 
آغاز کــرده ایم که کار ســختی اســت و ۴ 
ســامانه اصلی ســطح یک ارائه خدمات به 
بیمارســتان ها متصل شــده و نظام ارجاع 

الکترونیک شکل گرفته است.

اجرای پزشکی خانواده نباید نظام 
شبکه بهداشت را تضعیف کند

فرشــیدی با بیــان اینکه اجرای پزشــکی 
خانــواده نباید بــه تضعیف نظام شــبکه 
بهداشت و درمان کشــور منجر شود، افزود: 
در دو اســتان فارس و مازندران این برنامه 
از ســال های قبل اجرایی شده که در برنامه 
جدید گفته ایــم فعلًا تغییــری در این دو 
استان ایجاد نمی کنیم اگرچه دیدگاه های 
دو دانشگاه علوم پزشکی مازندران و شیراز 
متفاوت است و یکی از آنها معتقد به اجرای 
همین برنامه و دیگری خواستار تغییراتی در 
آن است اما جلساتی را با حضور استانداران و 
پزشکان خانواده در این دو استان در جریان 
هستند اما ضعف هایی دارد که باید برطرف 

شود.
معاون وزیر بهداشــت خاطرنشــان کرد: 
همه دانشــگاه های علوم پزشکی کشور در 
۲۹ استان کشــور باید درگیر اجرای برنامه 
ســلامت خانواده شــوند. بایــد در دوران 
گذشته که در دو اســتان فارس و مازندران 
این برنامه اجرا می شد، همگرایی بین سایر 
دانشگاه ها با دانشگاه های علوم پزشکی این 
دو استان ایجاد می شد. در حال حاضر همه 
رؤسای دانشــگاه های علوم پزشکی، از این 
طرح، اطلاع دارند و در نهایت، هر ایرانی باید 
مراقب سلامت خود را در تیم سلامت که ما 

در نظر می گیریم، بشناسد.

جزئیات جمعیت منتسب به تیم های 
سلامت

وی ادامه داد: قبلًا هــر دو هزار و ۵۰۰ نفر به 
یک مراقب سلامت شهری منتسب می شد 
که به یک هــزار و ۵۰۰ نفــر کاهش یافته و 
هر تیم سلامت، شــامل دو مراقب سلامت 
و یک پزشــک خواهد بود. بنابراین تیم سه 
نفره متشــکل از دو مراقب ســلامت و یک 
پزشک، ســه هزار نفر از جمعیت شهری را 
در یک پایگاه سلامت تحت پوشش دارند و 
هر پایگاه ســلامت می تواند دو یا سه تیم را 
در خودش جای دهد. این پایگاه ها به مراکز 
جامع خدمات ســلامت، متصل می شوند 
و افراد نیازمنــد خدمات کــه در تیم های 
سلامت، شناســایی شــده اند، به فراخور 
نیاز به کارشناسان مســتقر در مراکز جامع 

سلامت، ارجاع داده می شوند.
فرشــیدی گفت: در نظام جدید که برنامه 
سلامت خانواده و نظام ارجاع اجرا می شود، 
هدف اصلی مــا ارتقای پوشــش همگانی 
سلامت است که متغیرهای زیادی از جمله 
کاهش پرداختــی از جیب دارد که همه این 
برنامه ها از طریق ارتقای ســواد ســلامت 
جامعه و تقویــت خودمراقبتی، امکان پذیر 
می شود.معاون وزیر بهداشت با بیان اینکه 
پایه و اساس اجرای سلامت خانواده و نظام 
ارجاع، توانمندی های شــبکه بهداشــت و 
درمان کشور است، از مشــارکت پزشکان 
خصوصی در موارد و مناطقی که پزشــکان 
دولتی فعالیت ندارند، خبــر داد و گفت: در 
حال حاضر ۳۰ درصد از مراقبان ســلامت 
هم با خرید خدمت از بخــش خصوصی در 

حال فعالیت هستند.

عدم اطلاع رسانی یکی از ضعف های 
اجرای طرح سلامت خانواده و نظام ارجاع

وی یکــی از ضعف هــای اجرای ســلامت 
خانواده و نظام ارجاع را عدم اطلاع رســانی 
کافی دانســت و گفت: فرهنگسازی یکی از 
اقداماتی اســت که حتماً باید برای اجرای 
این دو برنامه انجام شــود. شــروع سلامت 
خانــواده، اختیــاری خواهد بــود و هیچ 
اجباری برای مراجعه مــردم در نظام ارجاع 
و سلامت خانواده نیست. پزشک نیز باید از 
دستورالعمل های مربوطه وزارت بهداشت، 

تبعیت کند.

کمبود 60 هزار نیرو در سطح یک خدمات 
برای اجرای طرح سلامت خانواده

فرشــیدی از کمبود ۶۰ هزار نیروی انسانی 

در ســطح یک خدمات برای اجرای برنامه 
ســلامت خانواده خبر داد و خاطرنشــان 
کرد: بخشــی از ایــن کمبودها از مســیر 
خرید خدمت برطرف می شود. یک سال از 
اجرای سلامت خانواده می گذرد و بهترین 
مســیری که به آن رســیده ایــم، تقویت 
تیم های سلامت و افزایش دسترسی مردم 
به این تیم ها اســت. در حال حاضر اجرای 
ســلامت خانواده، کاملًا اختیاری است اما 
در آینده اختیاری نخواهــد بود بلکه وقتی 
زیرساخت ها آماده و فرهنگسازی به میزان 
کافی انجام شود، طرح به طور کامل اجرایی 

می شود.
معاون بهداشت وزارت بهداشت به فعالیت 
دو کمیته فرهنگســازی و اطلاع رســانی 
قرارگاه ســلامت خانواده اشــاره و عنوان 
کــرد: بحث هایی کــه باید در عمــل اجرا 
شود، آماده شــده و این بحث ها باید منجر 
به این شــود که خدمات اختیاری پزشکی 
خانواده، اجباری شود و مشوق هایی مانند 
 کاهش فرانشــیز پرداختی، بــرای مردم

 اطلاع رسانی شود.

رایگان شدن خدمات بستری در سه 
استان کشور

وی یادآور شد: در سه دانشگاه علوم پزشکی 
بوشهر، خراســان جنوبی و کردستان، ارائه 
خدمات بســتری برای بیمارانی که از مسیر 
ارجاع پذیرش می شــوند، رایگان اســت تا 
ببینیم ایــن طرح، چه میــزان هزینه دارد. 
ما را تحت فشــار قرار دادند که هزینه های 
بســتری رایگان، بسیار ســنگین است که 
اینگونه نیســت. وقتی بیمار از طریق نظام 
ارجــاع مراجعه کند باید خدمات بســتری 
رایگان باشــد. در ۵۹ شهرســتان فاز اول 
ســلامت خانواده اجرا شده و ۲۰ شهرستان 
نیز آماده اجرای فاز دوم هستند و جمعیت 
تحت پوشش این برنامه در ۵۹ شهرستان، 

به ۸ میلیون نفر می رسد.
فرشیدی خاطرنشــان کرد: در سه استان 
بوشــهر، کردســتان و خراســان جنوبی، 
خدمات بستری رایگان اســت. برای مردم 
روســتاها، بیش از ۹۰ درصــد از هزینه ها 
توسط دولت پرداخت می شــود. در اجرای 
سلامت خانواده، خیلی ها تضاد منافع پیدا 
می کنند. هزینه های کنونی درمان کشور، 
بسیار سرسام آور است که باید فکری برای 
آن کرد. شهروندان باید از سلامت خود آگاه 

شوند.

عدم آموزش کافی پزشکان برای 
اجرای سلامت خانواده

وی یکــی از چالش های اجرای ســلامت 
خانواده، عدم آموزش کافی پزشــکان برای 
اجرای طــرح دانســت و گفت: پزشــکان 
طرحــی اکثــراً در مناطــق روســتایی 
فعالیت دارنــد و لاجرم در طرح ســلامت 
خانواده، فعالیت می کننــد اما برای این کار 
آموزش های لازم را فرا نگرفته است. عمده 
پزشــکان فارغ التحصیل در کشور، درمان 
نگر هستند و تغییر این رویکرد زمانبر است. 
پزشــکی خانواده باید ســال ها با جمعیت 
تحت پوشــش، کار کند. معاونت آموزشی 
برنامه هایــی بــرای آموزش به پزشــکان 
خانواده دارد اما در حــال حاضر نمی دانیم 
پزشــکان خانواده کنونی تا چــه میزان با 
جمعیت تحت پوشش خود ماندگار هستند 
البته شــاید با بالا بردن امکانــات رفاهی و 
افزایــش پرداختی بتوان بــرای ماندگاری 
پزشکان در طرح ســلامت خانواده، مشوق 

ایجاد کرد.
معاون وزیر بهداشــت گفت: از کمیسیون 
بهداشــت و درمان مجلس برای اختصاص 
بودجه مناســب بــرای ســلامت خانواده، 
تشکر می کنیم اما منابع بودجه ۱۴۰۲ برای 
ســلامت خانواده، کاملًا محقق نشده و اگر 
منابع مــورد نیاز که در بودجــه پیش بینی 
شده، محقق شــود طرح سلامت خانواده به 

خوبی پیش می رود.

همه قوا باید از سیستم سلامت 
حمایت کنند

فرشیدی اظهار داشت: اگر سیستم سلامت 
کشور مناســب اســت همه قوای کشور از 
آن حمایت کنند و پزشــک خانــواده باید 
بداند چه نهادهایی پشــتیبان او هســتند. 
در روستاها پزشــکانی که برای نظام ارجاع 
مورد ضــرب و شــتم قــرار می گیرند، کم 
نیستند. ۶۰ هزار نیرو در سطح یک خدمات 
برای اجرای ســلامت خانواده کــم داریم و 
بیشــتر آن مربوط به مناطق محروم است. 
منابع پایدار طــرح باید تأمین شــود و در 
صورت عــدم تأمین منابع، طرح ســلامت 
خانــواده در همین حــد می مانــد و جلو 

نمی رود.

نمی دانیم چه طرح و برنامه ای برای 
پزشکی خانواده اجرا می کنیم

مسعود پزشکیان عضو کمیسیون بهداشت 
و درمان مجلس شورای اسلامی نیز با بیان 
اینکه الان نمی دانیم چه طــرح و برنامه ای 
را برای پزشکی خانواده می خواهیم اجرایی 
کنیم، گفت: نمی دانیم پزشــکی خانواده به 
چه معناست و صحبت های معاون بهداشت 
وزارت بهداشــت به معنای اجرای پزشکی 
خانواده نیســت. این طرح در کشــورهای 
دیگر اجرا شده است. در ســلامت خانواده 
سه اصل داریم؛ اینکه کدام یک از نیروهای 
حوزه ســلامت مسئول چه کســی است و 
چه خدمتی را باید ارائه کنــد و چگونه باید 

پاسخگو باشد.
وی تاکیــد کــرد: در جامعه ما چه کســی 
می تواند پاســخ ســلامت مــردم را بدهد. 
بیمــاران در بیمارســتان های مختلف به 
شــیوه های متفاوت درمان می شوند و بعد 
از صرف هزینه های بســیار، برخی بیماران 
تازه متوجه بیماری سرطان خود می شوند و 
بزرگان خانواده نیز می فهمند که بیمار دیگر 
علاجی ندارد. هر وقت به این منطق برسیم 
که بخواهیم درست عمل کنیم باید بپرسیم 
چه کسی مسئول ســلامت جمعیت هدف 
اســت، چه خدمتی را باید ارائــه کند و اگر 
خدمت را ارائه نداد، چگونه باید پاســخگو 
باشــد. بیمار نمی داند برای درمان به کجا 
باید مراجعه کند و دارو و تجهیزات و پزشک 

را پیدا نمی کند.

آیا مراکز سلامت پاسخگوی سلامت 
مردم هستند

عضو کمیسیون بهداشــت و درمان مجلس 
شورای اسلامی با اشــاره به ساختار شبکه 
بهداشــت و درمان و ۱۱ هــزار مرکز جامع 
ســلامت برای بیــش از ۸۵ میلیــون نفر 
جمعیت ایران، گفت: وزارت بهداشــت که 
ادعا می کند منابع لازم را نــدارد، آیا مراکز 
جامع ســلامت مســئولیت تأمین سلامت 
جمعیت تحت پوشش خود را دارند یا خیر. 
آیا مشخص اســت که این مراکز باید به چه 
کسانی خدمت رســانی کند. آیا این مراکز 
پاسخگو هســتند. زمانی که رئیس دانشگاه 
علوم پزشکی تبریز بودم، در مراکز سلامت، 
سه پزشــک و ۲۵ پرسنل داشــتیم اما کل 
مراجعات در آن زمــان در یک روز ۵ تا ۶ نفر 
بود و برخی پرســنل هم حضور نداشــتند 
و کســی پاســخگو نبود و برای مدیریت در 
دانشگاه، مشــخص کردیم که هر مرکزی 
باید چه خدماتی به چه تعداد جمعیت ارائه 
کند و هر پزشک هم موظف است روزانه ۳۰ 

بیمار را ویزیت کند.
پزشــکیان تصریح کرد: پزشــک خانواده، 
پزشــک درمانگاه نیســت بلکه مســئول 
سلامت افراد تحت پوشش خود است و باید 
به بیماری، سلامت محیط و مدارس برسد. 
در نتیجه مشــخص کردیم که پزشک باید 
پرونده ســلامت افراد تحت پوشش خود را 
بررسی کند و اگر فردی ســالم نبود باید بر 
اساس گایدلاین، اقدامات لازم انجام شود و 
اگر از توان پزشک خارج بود باید به درمانگاه 

و کلینیک تخصصی مراجعه کند.

وی اظهار کــرد: الان بگویند در کل کشــور 
آیا یــک کلینیک تخصصی ارجاع پاســخگو 
به ارجاع ســطح اول دارند؟ اصلًا نساخته اند 
و به بیمار، برگــه ای می دهنــد و می گویند 
خودت برو اما وقتی به پزشــک مراجعه کرد، 
چه کسی پاسخگو اســت؟ با همین ساختار 
و امکانات، در کلینیک های بیمارستان های 
دولتی می توان دستورالعمل ارجاع بیماران 
را از سطح یک نوشت تا بیمارانی که به سطوح 
بالاتر ارجاع می شوند، آواره نشوند و خلاهایی 

در سطوح یک و دو و سه خدمات وجود دارد.

کدام پزشک با حقوق 10 تا 15 میلیون 
در روستاها کار می کند

نماینده مردم تبریز، اســکو و آذرشــهر در 
مجلس با اشــاره به کمبود پزشک در سطح 
یــک خدمات، یادآور شــد: کدام پزشــک 
با حقوق ۱۰ تــا ۱۵ میلیون تومــان برای 
خدمت رسانی به روســتاها می رود؟ زمانی 
که وزیر بهداشــت بــودم، ۶ میلیون تومان 
معادل ۵ هزار دلار به پزشکان می دادیم که 
در روستاها خدمت رســانی کنند و مدیران 
شبکه استعفا می دادند که به عنوان پزشک 
در روســتاها فعالیت کنند. منابع لازم برای 
حوزه ســلامت وجود دارد. اگر به هر مرکز 
خدمات ســلامت ۴ میلیارد تومــان اعتبار 
بدهیم و به پزشــکانی که فعالیــت دارند، 
۵۰ میلیون تومان و به پرســنل، حقوق بالا 
بدهیم و از آنها درمان بیمــاران را نخواهیم 
بلکه ســلامت محیط، مدرسه و کار را از آنها 
بخواهیم. وقتی پرسنل درآمد کافی داشته 
باشــند می توانند به این کارها برسند. الان 

پزشکان برای خدمت به روستاها می روند؟

نمی خواهند پول کافی به پزشکان در 
طرح سلامت خانواده پرداخت کنند

پزشــکیان ادامــه داد: نمی خواهنــد پول 
کافی به پزشــکان در طرح سلامت خانواده 
پرداخت کنند و از سوی دیگر هم از پزشکان 
نخبه کشورمان می خواهیم که برای خدمت 
به روســتا بروند و بعــد هم انتظــار داریم 
که پزشــکی خانواده اجرا شــود. کارهایی 
کــه وزارت بهداشــت در قالب ســلامت 
خانــواده کرده، پزشــکی درمانگاه اســت 
چون کلینیک های تخصصــی را راه اندازی 
نکرده ایم. زمانی که وزیر بهداشــت بودم با 
تمام وجود به دنبال ایجاد زیرســاخت برای 
پزشــکی خانواده بودیم و همه معاونین در 

آن، نقش داشتند.
وی گفت: در ســاختار پزشــکی خانواده، 
تفکیکی بین بخش خصوصی و دولتی وجود 
ندارد و باید مشخص شــود که چه کسی در 
سطح اول، مسئول سلامت مردم است و در 
شهرســتان ها مشخص شــود که به عنوان 
نمونه بــار مراجعه یک پزشــک جراح، چه 
میزان است و آن پزشــک در قبال بیمارانی 
که ارجاع می شــوند، باید مسئول باشد؛ اگر 
توان پاســخگویی نداشــت نیز یک پزشک 
جراح یا متخصص دیگــر به او کمک کند اما 

باید پاسخگو باشند.

تعهد مدیران ارشد مهم ترین مسئله 
در اجرای پزشکی خانواده

عضو کمیسیون بهداشــت و درمان مجلس 
از تعهد مدیران ارشــد برای اجرای پزشکی 
خانواده و نظام ارجاع به عنــوان مهم ترین 
مســئله یاد کرد و افزود: در سیستم، طوری 
برخورد می کنیم که فــردی که می خواهد 
درســت کار کند، بــه بی عرضگــی، رانت 
خواری و ناتوانی متهم می شــود اما از فردی 
که به قوانین ما سر خم نمی کند و قبول هم 
نــدارد، خواهش می کنیم که بــا ما قرارداد 

ببندد و چندین برابر هم پول به او می دهیم.

نخست وزیر سوئد 6 ماه در نوبت 
مراجعه به پزشک بود

پزشــکیان ادامه داد: نخســت وزیر سوئد 
دچار یک بیماری شده بود که ۶ ماه در نوبت 
مراجعه به پزشــک قرار گرفته بود و درد او 
به قدری شدید شــده بود که رسانه ها گفته 
بودند نخست وزیر در آن شرایط نتوانسته به 
پزشک مراجعه کند در حالی که می توانسته 
در ســایر کشــورها و یا در بخش خصوصی 
و یا حتــی خــارج از نوبت، عمــل جراحی 
کند اما در نوبت عمل مانــده بود. هیچ یک 
از ما حاضر نیســتیم در نوبت بمانیم و فقرا 
در کشــور له می شــوند در حالی که پشت 
تریبــون می گوئیم برای فقــرا و محرومین 
کار می کنیــم. اگــر کار می کنیــم باید در 
همان صفی بایســتیم که فقرا و محرومین 
هم ایستاده اند. اگر مدیران، وزرا و معاونین 
وزارت بهداشت و دانشگاه های علوم پزشکی 
در بخش خصوصی فعالیت کنند و پول های 
زیادی بگیرنــد نمی توانند سیســتمی را 
درســت کند که بخش خصوصی به مشکل 
بخورد.وی تاکیــد کرد: پزشــکی خانواده 
اختراع ما نیســت. ســال ۱۹۷۹ مارگارت 
تاچر نتوانست پزشکی خانواده در انگلیس 

را به هم بریزد و به بازار بدهد. 



عباس محبوب:

خانواده ام می گویند بازیگر شدن تو برای هفت پشتمان کافی است!

فرهنگ
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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 جشنواره جهانی دانشجو از »پسر انسان« 
تقدیر کرد

 فیلم ســینمایی »پسر انســان« به کارگردانی ســپیده میرحسینی و 
تهیه کنندگی مشترک میرحسینی و وحید دلیلی موفق به کسب دیپلم 

افتخار از جشنواره تأثیر جهانی دانشجو شد.
Stu� )به گزارش روابط عمومی پروژه، جشــنواره تأثیر جهانی دانشجو 
 »SWIFF« معــروف بــه )dent World Impact Film Festival
رویدادی بین المللی است که با تمرکز بر فیلم های دانشجویی هر سال 
در نیویورک آمریکا برگزار می شــود و از بهترین آثار در این حوزه تقدیر 

می کند.
فیلم ســینمایی »پســر انســان« که اولین فیلم ســینمایی سپیده 

میرحسینی است، موفق به کسب دیپلم افتخار از این جشنواره شد.
در جشــنواره تاثیر جهانی دانشــجو ۲۰۲۳ بیش از ۱۵ هــزار فیلم از 

هنرمندان ۱۲۰ کشور به نمایش درآمد.
 این جشــنواره که مهم ترین هدف خود را توانمندســازی فیلمسازان 
می داند، فرصتی فراهم می کند تا فیلمســازان بتوانند با همکاری این 
جشنواره فیلم بلند بعدی  خودشان را تولید کنند و همچنین دسترسی 
 Amazon ویژه ای جهت توزیع فیلم ســینمایی »پســر انســان« در
Prime Video پلتفرم بین المللــی در اختیار تهیه کنندگان قرار داده 

است.
سرمایه گذار این فیلم وحید دلیلی است.

اکران »پسر انســان« از روز چهارشــنبه، ۷ تیر ۱۴۰۲ در سینماهای 
منتخب گروه هنر و تجربه آغاز شده است.

فیلم»پسر انسان«، داستان زنی به نام آذر است که بعد از به دنیا آوردن 
دخترش تغییر جنســیت می دهد و او را در نقش پــدر، بزرگ می کند. 

حالا ۱۸ سال گذشته و…
بهنام شــرفی، لیلا زارع، مجید پتکی، پریا مردانیان و هادی افتخارزاده 

در این فیلم به ایفای نقش پرداخته اند.
نویسندگی »پســر انسان« به صورت مشترک توســط پناه خدایاری و 

سپیده میرحسینی انجام شده است.
دیگر عوامل فیلم عبارتنــد از مدیر فیلمبرداری: شــهرام نجاریان، 
طراحی و ترکیب صدا: بهروز معاونیــان، صدابردار: فرزان معاونیان، 
آهنگســاز: پیام آزادی، تدوین: نوید منصور قناعی، دســتیار یک و 
مدیر برنامه ریزی: یوســف طاهریان، منشــی صحنه: پونه خامین، 
موســیقی موزیک بند: اشــکان نعیم، چهره پــرداز: پروین نویدی، 
اصلاح رنگ و نور: ســامان مجد وفایــی، طراح لباس: مریم قاســمی، 
طراح صحنه: پــگاه آذر کمان، جلوه های ویژه: محمدمهدی ســخنور، 
مصطفی مطوری، مجریان طرح و مدیران تولید: وحید دلیلی و سپیده 
میرحســینی، طراح پوســتر: طاها ذاکر، عکاس: پوریا نــوری، روابط 

عمومی: زهرا نجفی.

دختر پری خانوم پس از یک سال مجوز گرفت
 با صــدور پروانه ســاخت فیلــم ســینمایی »دختــر پری خانوم« به 
نویســندگی، کارگردانی و تهیه کنندگی علیرضا معتمدی این فیلم به 

زودی وارد مرحله پیش تولید خواهد شد.
 

سازنده فیلم های ســینمایی »رضا« و »چرا گریه نمی کنی؟« سومین 
فیلم خود را نیز در همان حال و هوای دو فیلم قبلی جلو دوربین خواهد 

برد.
علیرضا معتمدی در یادداشــتی کوتــاه در صفحه شــخصی خود به 
این نکته اشــاره کرده اســت که مراحل دریافت پروانه ساخت »دختر 
پری خانوم« یک ســال و یک هفته طــول کشــیده و او در این مدت و 
مخصوصاً در شــش ماه گذشته دشــواری های زیادی را از سر گذرانده 

است.
او همچنین در این یادداشــت گفته در تلاش است تا با رفع موانع، فیلم 

قبلی اش )چرا گریه نمی کنی؟( را به نمایش عمومی درآورد.
»چرا گریه نمی کنی؟« دومین فیلم علیرضا معتمدی ســال گذشته با 
حواشی زیاد در جشنواره فیلم فجر به نمایش درآمد و بسیار مورد توجه 

تماشاگران و منتقدان قرار گرفت.

ج کلونی« پشت اعتصاب گران درآمد »جور
»جورج کلونی« همزمــان با اعتصــاب فراگیر در هالیــوود گفت که 

بسیاری از بازیگران و نویسندگان دیگر توانایی امرار معاش ندارند.
»جورج کلونی« ســتاره بزرگ هالیوود با حمایــت از اعتصاب اتحادیه 
بازیگران آمریکا که بیش از ۱۶۰ هــزار عضو دارد، اعلام کرد که این یک 

نقطه عطف در صنعت سینما است.

او در بیانیه  کوتاهی که در اختیار هالیوود ریپورتر قرار داده اســت، 
نوشــت: »صنعت ما برای بقا بایــد تغییر کند. بــرای بازیگران، این 
سفر از الان شــروع می شــود و اتحادیه بازیگران پس از ناکامی در 
رسیدن به یک قرارداد جدید با اســتودیوها و پخش کننده ها دست 

به اعتصاب زده اند.
اعضای انجمن بازیگران آمریکا )SAG�AFTRA( در حالی به اعضای 
انجمن نویســندگان امریکا )WGA( در صف اعتصاب پیوسته اند که 
این نخســتین اعتصاب دوگانه در هالیوود از سال ۱۹۶۰ میلادی است 
و به نظر می رســد تا حد زیادی فعالیت های عرصــه فیلم و تلویزیون را 

تعطیل کند.
» کلونی« در بیانیه خود افزود: »بســیاری از بازیگران و نویســندگان 

توانایی خود را برای امرار معاش از دست داده اند«.
این بازیگر، کارگردان و تهیه کننده برنده اســکار، ابتدا برای حضور در 
سریال موفق »ER« محصول شبکه »NBC« چهره شد و پس از آن در 
فیلم هایی چون »خارج از دید«، »برادر کجایی؟«، مجموعه فیلم های 
»اوشن«، »مایکل کلایتون«، »بالا در آسمان«، »فرزندان«، »جاذبه« 

و »بلیت به بهشت« ظاهر شد.
»کلونی« در مقام کارگردان نیز فیلم هایــی چون »اعترافات یک ذهن 
خطرناک«، »شــب بخیر و موفق  باشــی«،  »ایده مــارس«، »مردان 

تاریخی« و »آسمان نیمه شب« را مقابل دوربین برده است.

قاب

زهرا منصــوری  عباس محبــوب بازیگر 
باســابقه ســینما و تلویزیون ضمن اشاره 
به فعالیت های اخیر خــود از خاطره تولید 
برنامه هایــی در تلویزیــون گفــت که بار 
ترافیکی شــهر تهران را در ســاعات پخش 

کاهش می داد.
عباس محبوب بازیگر باســابقه ســینما و 
تلویزیــون درباره فعالیت هــای اخیر خود 
توضیح داد: این روزها فیلم »معجزه عشق« 
را در حال اکران در سینماها دارم که در آن 
با اکبر عبدی و دیگر دوستان همبازی بودم. 
این فیلم را ما در سال ۹۴ در شهر اصفهان و 
به کارگردانی آقای ممتاز کار کردیم. مدت 
زمان طولانــی فیلم امکان اکران نداشــت 
تا اینکه آقای بابائیــان در مقام تهیه کننده 
امتیاز فیلم را خریداری کرد و فیلم به اکران 

رسید.
ایــن بازیگر دربــاره فعالیت بیشــتر خود 
در کارهــای تلویزیونی و رادیویی نســبت 
به کارهای ســینمایی گفت: من ســال ۵۰ 
اولین فیلم ســینمایی ام را بــازی کردم و 
همین الان هم چهار فیلم ســینمایی مانند 
»سلفی با رستم« و یا »یه وجب و یه رجب« 
را آماده اکران دارم کــه احتمالاً به ترتیب تا 
پایان سال اکران می شــوند. در مجموع اما 
شرایط ســینما آنگونه که باید و شاید باب 
طبع تهیه کنندگان و سایر دست اندرکاران 
نیست. شرایط به گونه ای است که یک فیلم 
می فروشد اما یک فیلم دیگر فروشی ندارد 
و با توجه به هزینه های بــالای تولید، اکثر 
تهیه کنندگان سعی می کنند با احتیاط در 

این مسیر حرکت کنند.
وی ادامــه داد: تهیه کننــدگان بخــش 
خصوصی بیشتر در این شــرایط قرار دارند. 
همین هفتــه پیش در یکــی از دفاتر تولید 
حضور داشــتم و فیلمی در آســتانه تولید 
بود. همــه کارها هم صورت گرفتــه بود اما 
در دقیقه ۹۰ به تهیه کننده مشــورت دادند 
که فعلًا دســت نگه دارد چرا کــه احتمال 
دارد هزینه های تولید بالاتر از برآوردهایت 
بشــود. یحتمل ایــن شــرایط گریبانگیر 
تهیه کنندگان دیگر هم هســت و به همین 
دلیل تولید در ســینما وضعیت مناســبی 

ندارد.

تا زمانی که جان دارم، بازیگری را 
ادامه می دهم

محبوب در ادامه توضیح داد: برای خود من 
به عنوان بازیگر اینکه یک پروژه ســینمایی 

باشــد و یا تلویزیونی خیلی تفاوتی ندارد و 
مهم این است که کار خوبی پیشنهاد شود. 
مهم این اســت که بتوانم خدمتی برای این 
مردم عزیز و نجیب انجــام دهم. همواره در 
مصاحبه هایی که داشــته ام، تاکید کرده ام 
تا زمانی کــه جان دارم و نفس می کشــم و 
می توانم در خدمت این مردم عزیز باشــم، 

کار بازیگری را ادامه خواهم داد.
وی افــزود: ماندگاری کارهای ســینمایی 
بیشــتر اســت اما تلویزیون به روزتر است و 
وقتی کاری در تلویزیــون انجام می دهیم، 
بیشــتر در معرض دید مردم قرار می گیریم 
و مردم خوب و بد را به خوبی از هم تشخیص 
می دهند. یعنــی در برخوردهایی که مردم 
در کوچه و خیابان دارند، به راحتی رضایت 

یا نارضایتی خود را بروز می دهند.

خانمی پرسید: صدای شما برای 
خودتان است!؟

این بازیگر باســابقه با اشــاره بــه یکی از 
خاطــرات خــود از مواجهه هــای مردمی 
گفــت: روزی خانمــی در خیابــان من را 
دید و ناگهان از ســر دســت پاچگی پرسید 
می توانم سوالی بپرســم؟ گفتم بفرمائید. 
گفت: واقعاً صدای تان برای خودتان است؟ 
من هم خندیدم و گفتم نــه متعلق به پدرم 
است! )می خندد( مردم همواره به من لطف 
دارند و حتی گاهی نامم را هم اشــتباه صدا 

می زنند، اما همواره اظهار لطف داشته اند.

نزدیک ۱۰ ســال از حدفاصــل ۶۱ تا ۷۱ با 
برنامــه ای به عنــوان »ســیمای اقتصاد« 
روی آنتن بودیم که هر هفته سه شــنبه ها 
به صورت روتین از آنتن پخش می شــد. این 
برنامه یک طنز انتقادی بــود و در آن زمان 
میان مردم گل کرده بود. همان موقع رئیس 
پلیس تهران گفته بود زمانی که این برنامه 
پخش می شود، خیابان های شهر هم خلوت 

می شود
محبوب درباره اینکه کدام نقش آفرینی اش 
بیشــتر در حافظه مردم باقی مانده اســت، 
گفت: ما نزدیک ۱۰ سال از حدفاصل ۶۱ تا 
۷۱ با برنامه ای به عنوان »سیمای اقتصاد« 
روی آنتن بودیم که هر هفته سه شــنبه ها 
به صورت روتین از آنتن پخش می شــد. این 
برنامه یک طنز انتقادی بــود و در آن زمان 
میان مردم گل کرده بود. همان موقع رئیس 
پلیس تهــران به رئیس صداوســیما گفته 
بود زمانــی که این برنامه پخش می شــود، 
خیابان هــای شــهر هم خلوت می شــود. 
ان شــاءالله تلویزیون باز هم بتوانــد از این 
برنامه هــا پخش کند تا لااقل بــار ترافیکی 

تهران کمی سبک تر شود )می خندد(!
وی ادامــه داد: بــه تازگی در یک ســریال 
خانگی ایفای نقش کــردم که علی صادقی 
هم در آن حضور داشــت و نامــش »دیو و 
ماه پیشونی« بود این سریال هم خیلی میان 
مردم گل کرده اســت. من در هفت قسمت 
این ســریال حضور داشــتم که رئیس یک 

شهربازی و باغ وحش بودم.
این بازیگر باسابقه درباره اینکه آیا هیچ گاه 
بابــت ورود بــه عرصه بازیگری احســاس 
پشیمانی داشته است یا خیر هم گفت: من 
از سن ۱۰ ســالگی وارد کار تئاتر شدم و تا 
همین امروز هم به لطف خــدا دارم کارم در 
عرصه هنر را ادامه می دهــم. دلیلی ندارد از 
این لطفی که خدا در حق من داشــته است، 
پشــیمان شــوم. حرفه بازیگری حرفه ای 
است که مســتقیم با مردم ســروکار دارد. 
البته که محبوبیت با شهرت متفاوت است. 
خداراشــکر شــاید بنده شــهرت چندانی 
نداشــته باشــم اما همین کــه مردمی که 
مــرا می بینند نســبت به مــن اظهار لطف 
می کنند، برای تک تک شــان احترام قائلم. 
چرا باید نســبت به این موقعیت ناســپاس 

باشم؟
وی افــزود: من مگر می خواســتم چه کاره 
شوم؟ من غیر از حرفه بازیگری، کار دیگری 
بلد نیستم و فکر می کنم این حرفه در پوست 
و خونم رســوخ کرده است. البته از آن طرف 
هم می گویــم خداراشــکر فرزندانم به این 
حوزه علاقه مند نشــده اند. خودم هم راضی 
هســتم که آن ها وارد این عرصه نشده اند. 
خانواده ام می گویند همیــن تو یک نفر که 
بازیگر شــدی، برای هفت پشت مان بست 
اســت! می دانید چرا؟ علت این احســاس 
آن ها، دردســرهایی اســت که این شــغل 
دارد. این دردسرها را هر کسی شاید نتواند 

تحمــل کند.این بازیگــر ادامــه داد: مثلًا 
در خیابــان در حــال پیاده روی هســتیم، 
ناگهان کســی بی هوا روی شانه مان می زند 
و شروع به احوال پرســی خودمانی می کند! 
با یک فرد عادی اگر چنین رفتاری داشــته 
باشــید، امکان دارد بــه او بربخــورد اما ما 
به عنوان بازیگر مجبوریم با لبخند و احترام 
پاسخ بدهیم، فارغ از اینکه در چه شرایطی 
هســتیم. از طــرف دیگــر کار بازیگری، 
حرفه ای اســت که نه زمان دارد و نه مکان! 
گاهی ساعت ۴ صبح آفیش می شوی و باید 
ســر کار بروی، تا ۴ صبح روز بعد! امروز در 
تهران هســتی، ناگهان می گوینــد فردا در 
بوشــهر کار داریم! طبیعتــاً نزدیکانی که 
شــرایط اینگونه یک بازیگــر را می بینند، 

احتمالاً از این حرفه خوششان نمی آید.

کسی با دستمزد اجباری بازیگری 
نمی کند

محبوب درباره تفاوت دســتمزد بازیگران 
پیشکسوت و ســالخورده به نســبت دیگر 
بازیگران گفت: بله این تفــاوت وجود دارد 
اما دستمزد جزو مســائل توافقی در حرفه 
ما اســت. وقتی بازیگــری قــراردادی را با 
تهیه کننده ای امضا می کند، معنای آن این 
است که آن ها به توافق رسیده اند و اینگونه 
نیســت که کســی با اجبار دســتمزدی را 
بپذیرد. من در شــرایطی شاید دستمزدی 
را بپذیریم که برای خیلی ها غیرقابل قبول 
باشد، گاهی هم می ایستم و می گویم با این 
دستمزد نمی توانم سر کار بیایم. شرایط هر 

پروژه متفاوت است.
وی افزود: یکی از کارگردانان آشنا در حوزه 
کارهای طنز، این روزها سریالی ۹۰ قسمتی 
را در دســت ســاخت دارد و اتفاقاً دستمزد 
خیلی بالایــی هم برای مــن در نظر گرفته 
بود، اما تنها بــه یک دلیل حضــور در این 
پروژه را نپذیرفتم و آن اینکه نیاز به ۱۰ ماه 
کار مستمر داشت. احساس کردم مدت ۱۰ 
ماه در توانم نیســت که هر روز در پروژه ای 

حضور داشته باشم.
ایــن بازیگر باســابقه در عین حــال تأکید 
کرد: در زمینه دســتمزد جایــی ناراحت 
می شــوم که با تهیه کننده ای کار کنم که به 
موقع تعهداتش را عمل نکنــد. با تجربه ای 
که داریم امــا تلاش می کنیم شــرایطی را 
فراهم بیاوریم که به این موقعیت نرســیم. 
با شناخت نســبت به تهیه کننده حضور در 

یک پروژه را می پذیریم.

 فیلم ســینمایی »مقیمان ناکجا« بر اساس نمایشنامه  
»مهمانســرای دو دنیا« اثر نویســنده شــهیر معاصر 
»اریــک امانوئل اشــمیت« بــه کارگردانی شــهاب 
حســینی از ۲۸ تیرماه در ســینماهای منتخب هنر و 
تجربه اکران می شــود.به گزارش روابط عمومی گروه 
ســینمایی هنر و تجربــه، فیلم ســینمایی »مقیمان 
ناکجا« به تهیه کنندگی و کارگردانی شــهاب حسینی 
و ســرمایه گذاری ســهیلا امینی ساخته شــده و در 
جشنواره های بین المللی، دســت آوردهایی به همراه 

داشته اســت.در خلاصه داســتان این فیلم 
آمده است: »جوانی مرفه اما دلزده از زندگی، 
شبی در راه بازگشــت به خانه، سر از مکانی 
غریب و بیگانه در می آورد. او به مرور و پس از 
آشنایی با مقیمان آن جا به واقعیت آن مکان 

پی برده و به حقایقی عمیق آگاه می شود.«
پرینــاز ایزدیــار، آرمــان درویــش، ناهید 

مســلمی، احمــد ســاعتچیان، غزاله نظــر، مهدی 
حسینی، تنی آواکیان و شهاب حسینی بازیگران فیلم 

»مقیمان ناکجا« هستند.
فیلــم ســینمایی »مقیمــان ناکجــا« از 
چهارشنبه ۲۸ تیر در ســینماهای منتخب 
گروه هنر و تجربه در تهران و شهرســتان ها 
اکران می شود و در آســتانه اکران این فیلم، 
پوستر آن که توسط گروه گرافیکی موسسه 
هفت آســمان طراحــی شــده، رونمایی و 

منتشر شد.
عوامــل ایــن فیلــم ســینمایی عبارتنــد از: مدیر 

فیلمبرداری: علی قاضی، تدوین: شــهاب حســینی، 
شــهرام ابراهیمــی، مدیر تولیــد: شــهرام زاهدی، 
طراح صحنه: پیام اســکندری و شــهاب حســینی، 
طراح گریم: ســیدجلال موســوی، طراح لباس: ژاله 
زکــی زاده، صدابردار: محمــد مختــاری، صداگذار: 
حســین قورچیان، برنامه ریز: علیرضا نسایی، دستیار 
کارگردان: حسین ایرجی، منشــی صحنه: روح  انگیز 
شمس، مدیر صحنه: رضا حســن وند، عکاس: نوشین 

جعفری، جلوه های ویژه: آرش آقابیگ.

مقیمان ناکجا

شهاب حسینی با »مقیمان ناکجا« به هنر و تجربه می آید

وان؛ رادیو اقتصاد محرمی می شود  از برکت حسین )ع( تا اشک ر

خریدار  رادیو اقتصاد در ابتدای ماه محرم با 
ویژه برنامه های مناسبتی این ماه کنداکتور 
خود را تغییر می دهد.ولــی الله مهری مدیر 
طرح و برنامه ریزی رادیو اقتصاد درباره نقش 
رادیــو اقتصاد در زنده نگه داشــتن فرهنگ 
عاشــورا و یاد و خاطر سیدالشــهدا در ایام 

محرم گفت: این شــبکه رادیویــی در قالب 
جلســات مختلف و با حضور مدیران و برنامه 
سازان شبکه مبادرت به تدوین برنامه هایی 
کرده تا از زوایای مختلف اقتصادی و مذهبی 
فرهنگ عاشورایی را مورد بررسی قرار دهد و 
اذهان مخاطبان را بــا این واقعه مهم و بزرگ 
اســلامی بیش از پیش روشن کند.وی ادامه 
داد: رسانه نقش ویژه ای در رشد ارزش های 
مذهبی دارد، رســانه می تواند با پرداختن به 
ارزش های اصیل مذهبی سبب رشد و تعالی 
این ارزش ها در ســطح افکار عمومی جامعه 
گردد.مهری در توضیــح برنامه های تدارک 
دیده شده این شــبکه برای ایام محرم گفت: 
در برنامــه صبحگاهی »روزی نــو« در دهه 

اول محرم آیتم »دخــل« را در نظر گرفتیم 
کــه در گفتگو بــا صاحبان کســب و کار به 
معرفی مشــاغل مرتبط با محرم می پردازد 
و هر روز ســاعت ۶ تا ۸ پخش می شود.وی با 
اشاره به برنامه »در مدرســه عاشورا« افزود: 
در این برنامه با حضور کارشناسان مذهبی به 
تاثیر مشارکت کودکان و مسئولیت پذیری 
آنان در برگزاری مراســم عزاداری و شرکت 
در هیات هــا و حســینیه ها در ایــام محرم 
می پردازیــم. این برنامه نیز ســاعت ۶ صبح 
روز عاشورا به مدت ۵۵ دقیقه از رادیو اقتصاد 

پخش می شود.
مدیر طرح و برنامه ریزی رادیو اقتصاد اظهار 
کرد: در برنامــه »نوآوران« کــه به معرفی 

شرکت های دانش بنیان، دستاوردهای ملی 
و ظرفیت های اقتصادی آنهــا می پردازیم، 
در ایــام محرم بــا حضــور تولیدکنندگان 
منســوجات و ملزومات مرتبط بــا محرم، 
بازار ایــن محصولات را مورد بررســی قرار 
می دهیم. این برنامه در ایام محرم ســاعت 

۱۴:۳۰ به مدت ۲۰ دقیقه پخش می شود.
وی »شــغل آزاد« را از دیگــر برنامه هــای 
مرتبط با ایام محرم اعلام کرد و ادامه داد: در 
این برنامه با حضور اصناف و کسبه مشکلات 
و چالش های پیش روی اصنــاف مرتبط با 
محرم را مورد بررســی قــرار می دهیم. این 
برنامه در دهــه محرم به مــدت ۳۰ دقیقه 
ســاعت ۹ صبح پخش می شــود.مهری در 

توضیح »نذر آبادانی« در یکــی از برنامه ها 
گفت: »نــذر آبادانی« عنوان آیتمی اســت 
که در برنامه »گذر بازار« به معرفی خیرانی 
می پردازد که برای ارادت به سرور شهیدان 
نذورات خــود را صــرف آبادانــی مناطق 
محــروم می کنند. این آیتــم در ایام محرم 
ســاعت ۱۷:۰۵ به مــدت ۵ دقیقه پخش 
می شود.در روز تاســوعا و عاشورا برنامه ای 
تحت عنوان »اشــک روان« پخش خواهد 
شــد. این برنامــه در روز تاســوعا با حضور 
سید مرتضی خاتمی خوانساری کارشناس 
مذهبی به دلایــل دنیا طلبــی و همراهی 
خواص و نیز تحلیل وقایع تاسوعا و شهادت 

حضرت عباس )س( می پردازد.

آگهي مناقصه عمومی
دانشگاه علوم پزشكي و خدمات بهداشتي درماني شهركرد در نظر دارد نسبت به اجراي پروژه زیر از طریق مناقصه  عمومي دو مرحله 
ای اقدام نماید. بدین وسیله از پیمانكاران واجد شرایط دعوت مي گردد جهت دریافت اسناد مناقصه از تاریخ  1402/04/24 ساعت 8 صبح، لغایت 

1402/04/27  ساعت 14 به صورت الکترونیکی به سایت www.setadiran.ir  مراجعه نمایید.
تکمیل توسعه بیمارستان اردل، واقع در شهرستان اردل، با برآورد هزینه 228،086،646،285 ریال با زیربنای 1118 مترمربع بر اساس بخشنامه 

سرجمع برابر نقشه ها و مشخصات، مدت اجرای پروژه 12 ماه. مبلغ ضمانت نامه شرکت در مناقصه برابر 11/405/000/000 ریال می باشد. 
قیمت اسناد و نحوه واریز وجه: مبلغ 1/000/000 ریال، از طریق درگاه بانکی موجود در سایت.

آخرین مهلت تحویل اسناد: 1402/05/09 ساعت 14 در سایت www.setadiran.ir  از طریق پنل کاربری آن شرکت به صورت الکترونیکی.
زمان گشایش پاکات: راس ساعت 9 صبح مورخ  1402/05/10

ضمانت نامه شرکت در مناقصه به صورت ضمانتنامه بانكي به نفع دانشگاه علوم پزشكي كه داراي حداقل بیست روز )به استثنای ایام تعطیل( اعتبار باشد.
مدت اعتبار پیشنهادات از تاریخ بازگشایي حداكثر 20 روز به استثناي ایام تعطیل خواهد بود.

هزینه چاپ آگهی روزنامه و هزینه سایت www.setadiran.ir به عهده برنده مناقصه می باشد.

دانشگاه علوم پزشكي و خدمات بهداشتي درماني شهركرد

 شناسه آگهی: 1526738
گاه علوم پزشكی و خدمات بهداشتی درمانی دانش

 استان چهار محال و بختیاری

چرا گریه نمی کنی؟

در حالی که فیلم »چرا گریه نمی کنی؟« علیرضــا معتمدی هنوز به اکران 
درنیامده، این کارگردان در تدارک ســاخت ســومین فیلم سینمایی خود 

است.
 معتمدی خبر داده اســت که مجوز ســاخت فیلم جدیدش بــا نام »پری 

خانوم« پس از یک سال و یک هفته صادر شده است.
قرار است فیلم ســینمایی »دختر پری خانوم« به نویســندگی، کارگردانی 
و تهیه کنندگی علیرضــا معتمدی به زودی وارد مرحله پیش تولید شــود.

معتمدی که پیش تر فیلم های »رضا« و »چرا گریه نمی کنی؟« را ســاخته 
بود، ســومین فیلم خود را هم در همان حال و هــوای دو فیلم قبلی جلوی 
دوربین خواهد بــرد و تاکید کرده که درصدد اســت تا با رفــع موانع، فیلم 
آخرش )چــرا گریه نمی کنی؟( را بــه نمایش عمومــی درآورد.»چرا گریه 
نمی کنی؟« به تهیه کنندگی رضا محقق ســال گذشــته در جشنواره فجر 

نمایش داده شد.

 علیرضا معتمدی به دنبال اکران
چرا گریه نمی کنی؟



سهراب انتظاری: عبدی باید دست یحیی را بگیرد

بازگشت لوکادیا؟ آزموده را آزمودن خطاست!

ورزش
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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میدان

بعد از گذشت حدود یک هفته از پایان تلخ لیگ ملت ها 
برای تیم ملی والیبال ایران همچنان نظرات و بحث ها 

پیرامون این تورنمنت به شکل داغی دنبال می شود.
بعــد از اینکه روز گذشــته با ویتال هاینن، ســرمربی 
مشــهور دنیای والیبــال، صحبت کردیم، به ســراغ 
آندره آناســتازی رفتیم و با او دربــاره تیم ملی والیبال 
ایران حرف زدیم. سرمربی مشــهور و البته خوشتیپ 
ایتالیایــی کــه در گفت وگو با ورزش ســه حرف های 

جالبی را به زبان آورده است.
البته من بازی هــای زیادی از ایران را تماشــا کرده ام. 
به نظر من آنها خوش شــانس نبودند. صربســتان هم 
نتوانست به جمع هشت تیم نهایی برسد و این اتفاقات 
بعضــی اوقات رخ می دهــد. نباید از ایــن ناکامی یک 

تراژدی ســاخت. کیفیت بازیکنان به قدری 
خوب هســت که بتوانند دوباره نتایج خوبی 

کسب کنند.
باید به این نکته اشاره کنم که سطح تیم ها در 
لیگ ملت ها خیلی بالا بــود، اما در عین حال 
معتقدم که ایران به خوبی برای این مسابقات 
آماده نشده بود. البته من همه شرایط داخل 

تیم ایران را نمی دانم. برای مثال میلاد عبادی پور را در 
کنار تیم شما ندیدم، اما به طور کلی فکر می کنم که از 

نظر فردی تیم خیلی خوبی دارید.
من فکــر می کنم که بازیکنان شــما بــرای بالا رفتن 
سطحشان نیاز به حضور در لیگ های درجه یک دارند. 
مثلًا امین اسماعیل نژاد امســال در ایتالیا بازی خواهد 

کرد و برایش آرزوی موفقیت می کنم. در کل 
بازیکن ها با بازی در لیگ های ســطح بالایی 
مثل ایتالیا و لهســتان می توانند پیشــرفت 

کنند.
من می دانم کــه نتایج خوب ایــران در یک 
دهه اخیر با مربیان اروپایی بوده اســت. من 
به ســرمربی ایران هم اعتماد دارم و به طور 
کلی معتقدم که مربیان برای پیشــرفت نیاز به دیدن 
تمرینات روز دنیا و کســب تجربه دارند، اما در نهایت 
با وجود همه این ها فکر می کنم که شــما به یک مربی 
خوب اروپایی هم احتیــاج دارید که تــا قابلیت های 

بالقوه والیبال شما را بالفعل تبدیل کند.
من فکر می کنم که ایران می تواند دوباره به سطح ژاپن 

برســد. آنها یک پروژه طولانی داشــتند و حدود شش 
ســال برای ســاختن این تیم صبر کردند. شما به یک 
برنامه ریزی دقیق با یک مربی خوب که حالا نمی دانم 
همین سرمربی یا فرد دیگری باشد، احتیاج دارید. شما 
به یک پروژه احتیاج داریــد و البته یک مربی که تجربه 

بالای بین المللی داشته باشد.
در گذشته من چند باری با فدراســیون والیبال ایران 
ارتباط برقرار کردم، اما توافقی به دست نیامد. اما خب 
ممکن اســت در آینده هر اتفاقی بیفتد. بیایید ببینیم 
چه می شــود. من امیدوارم ایران بتوانــد در المپیک 
حضور داشته باشد، چون می دانم که مردم شما چقدر 
علاقه مند به والیبال هســتند. امــا برنامه ریزی و البته 

انتخاب های درست لازمه تحقق این هدف هستند. 

جلســه مجمع عمومی فوق العاده باشــگاه استقلال 
برگزار شد.

 جلســه مجمع عمومی فوق العاده باشــگاه استقلال 

صبح روز شــنبه با حضور پیله فــروش نماینده وزارت 
اقتصاد و دارایی و رئیس جلســه، فلاح نماینده وزارت 
ورزش و جوانــان نایب رییس جلســه، علــی خطیر 

سرپرست مدیرعاملی استقلال، علیرضا خانی، مهدی 
حیدرزاده، مهدی افضلی و فرشــید ســمیعی اعضای 

هیات مدیره در محل باشگاه برگزار شد.

طبق اعلام سایت باشگاه استقلال، در این جلسه با نظر 
اعضای مجمع، فرشید ســمیعی به عنوان عضو موظف 

هیات مدیره منصوب شد.

والیبال

استقلال

ایمان گودرزی  ســهراب انتظاری بازیکن 
اسبق پرســپولیس گفت: یحیی مدیریت 
خوبی دارد و قادر اســت تیم را کنترل کند، 
از این رو من فکر می کنم یحیی قادر است با 

کمترین حاشیه ای تیم را اداره کند.
 سهراب انتظاری مهاجم اسبق پرسپولیس 
معتقد است این تیم در چند سال گذشته با 
مشــکل کمبود مهاجم مواجه بوده و در امر 
گلزنی چالش های زیادی داشــته است. به 
همین دلیل نباید آل کثیر را از دست می داد 
و موجب پیوســتن این بازیکن بــه یکی از 
مدعیان اصلی قهرمانی می شد. در رابطه با 
مسائل مختلف پرســپولیس گفت وگویی با 

بازیکن اسبق سرخپوشان داشتیم.

 در خصــوص جدایــی آل کثیر از 
پرسپولیس چه نظری دارید؟

در چند سال گذشته به دلیل کمبود مهاجم 
گلزن از این حیث با مشکلاتی مواجه بودیم 
و از این مسأله ضربه خوردیم، به همین دلیل 
نباید عیسی را از دســت می دادیم چون در 
حال حاضر مهاجمــی بهتــر از او در ایران 
به عنوان مهاجم جایگزین نداریم. عیســی 
در فصل گذشته برای پرسپولیس خوب کار 
کرد و شرایطش هم مناســب بود و به دلیل 
تجربه ای که در بازی های آســیایی و لیگ 
ایران و گلزنی در بازی های بزرگ داشــت 
خیلی به درد پرســپولیس می خــورد اما 
او را خیلی راحت از دســت دادیم و شرایط 
تمدید قراردادش را مهیا نساختیم. عیسی 
را شــاید با پولی به مراتب کمتر از مهاجمان 
درجه پنجمــی مانند پریرا می توانســتیم 
در پرســپولیس نگه داریم اما خودمان را با 
چالش بزرگی مواجه ساختیم و حالا در این 
شرایط باید به ســختی بازیکن بگیریم، آن 
هم در وضعیتی که مهاجــم خوب خارجی 

زیر یک میلیون دلار نیســت، هر چند مرغ 
همسایه غاز اســت و انگار دوســت داریم 
پول مان را الکی هدر دهیم. شــاید عیسی 
را می توانســتیم با ۱۵ میلیون نگه داریم اما 
حــالا بازیکن درجه چنــدم خارجی را باید 
حداقل بــا ۴۰۰، ۵۰۰ هــزار دلار به ایران 

بیاوریم.

 صحبت هایی در خصــوص لوکادیا 
مطرح اســت، با توجه به اتفاقاتی که 
در رابطه با جدایی این بازیکن رخ داد 

موافق حضور مجدد او هستید؟
به نظرم آزموده را آزمودن خطا اســت و اگر 
طلا هم باشد نباید دنبال این بازیکن رفت؛ 
مهاجمی که در ســخت ترین شــرایط و در 
آستانه دربی حســاس پایتخت پرسپولیس 

را رها کرد و رفت.

 اما به هر حال شــناخت خوبی روی 
لوکادیا وجــود دارد و شــاید با قرار 
دادن بندهای خاص بتوان این بازیکن 
را با قراردادی کنترل شده و خاص به 

خدمت گرفت!
اگر قرارداد محکمی با لوکادیا بســته شود 
شــاید بتوان از لوکادیا بهــره لازم را گرفت 
اما به هر حال با شــرایطی که در گذشته به 
وجود آمده شــاید جذب لوکادیا تا حدودی 

ریسکی باشد.

 در رابطه بــا جذب شــهاب که به 
پرسپولیس پیوسته چه نظری دارید؟

شهاب بازیکن خوبی اســت و در اروپا بازی 

کرده که نشــان می دهد شرایط لازم را دارد 
اما به هر حال شــرایط بازی در پرسپولیس 
و اســتقلال تا حدودی متفاوت اســت و از 
این حیث امیدوارم شــهاب بتواند کیفیت 
بالای خودش را نشان دهد اما در هر صورت 
پرسپولیس به جذب یک مهاجم ششدانگ 

دیگر نیاز دارد.

 در رابطه با زمــان دربی که در هفته 
پنجم برگزار خواهد شــد چه نظری 

دارید؟
اگر بدن بچه ها تا آن زمان رها شــده و تیم 
به هارمونی لازم برسد حتماً می توانیم دربی 
خوبی را شاهد باشــیم که امیدوارم اینگونه 
هم باشد اما در هر حال دربی شرایط خاص 
خودش را دارد و برای برتــری در آن تیم به 

مسائل خاصی نیاز دارد که خوشبختانه آقا 
یحیی نشان داده در این امر تبحر خوبی دارد 
و به شــکل مطلوبی می تواند تیم را مهیای 

بازی سازد.

 تیم پرســپولیس به دلیل داشتن 
چندین مهــره در هر پســت، دچار 

حاشیه نخواهد شد؟
یحیی مدیریت خوبی دارد و قادر است تیم 
را کنترل کنــد، از این رو مــن فکر می کنم 
یحیی قادر اســت با کمترین حاشیه ای تیم 

را اداره کند.

 در خصوص مدعیــان قهرمانی چه 
نظری دارید؟

از حالا نمی توان چهره مدعیان را مشخص 
کرد، هرچند با توجه به یارگیری انجام شده 
حتماً می توان به صراحت این مسأله را بیان 
کرد که پرسپولیس و سه تیم دوم تا چهارم 
قاعدتاً جزو مدعیان اصلی قهرمانی خواهند 

بود.

 در رابطه با گل های زیادی که عبدی 
بازی تدارکاتی پرسپولیس  اولین  در 
مقابل شمس آذر قزوین زده چه نظری 

دارید؟
عبدی مهاجم خوبی است و حالا که عیسی 
هم جدا شــده به نظرم بهترین فرصت برای 
این مهاجم مهیا شــده که خودش را دوباره 
نشــان دهد. عبــدی مهاجمی اســت که 
سابقه گلزنی در دربی و آســیا را در کارنامه 
خــودش دارد، به همین دلیل باید امســال 
دســت یحیی را در خــط حملــه بگیرد و 
دوباره به روزهای خوب خودش برگردد و با 
خودباوری و تمرین زیاد و روحیه بالا نشان 

دهد که حرف های زیادی برای گفتن دارد.

از این موضوع تراژدی نسازید، اما...

فرشید سمیعی عضو هیات مدیره باشگاه استقلال شد

واکنش فدراسیون فوتبال به افشاگری مجید جلالی درباره دلالی
خریدار  نایــب رئیس دوم فدراســیون 
فوتبال با اشــاره به افشــاگری های مجید 
جلالــی درباره دلالــی در فوتبــال درباره 
برنامه های این فدراســیون بــرای مقابله با 

دلالی های نامشروع توضیح داد.
 مجید جلالی، پیشکسوت فوتبال ایران در 
گفت وگویی موارد تکان دهنده ای از دلالی 
در لیگ برتر بیان کرد.  این مربی با ســابقه 
فوتبال ایــران می گوید شــبکه دلالی در 
فوتبال ایران آنقدر قدرت دارد که در مراکز 
تصمیم گیری فوتبال، باشــگاه ها و رسانه ها 
نفرات خــود را دارد تا بتوانــد از بازیکن و یا 
مربی که می خواهد حمایت کنــد یا او را از 
فوتبال دور کند. جلالــی در این گفت وگو 
اشــاره ای هم به فعالیت دلال ها در تیم های 
ملی داشــت و گفت که »در مقطعی برخی 
دلال ها با یک مربی تیــم ملی کار کردند که 

او دست بسته تسلیم آنها باشد.«
در همین راســتا، منصور قنبــرزاده، نایب 
رئیس دوم فدراســیون فوتبال در گفت وگو 
با ایســنا درباره صحبت های مجید جلالی 
اظهار کــرد: از ایســنا تشــکر می کنم که 
در مباحــث فوتبــال خصوصــا در مــورد 
دســتورالعمل ســقف بودجه، مطالبی را 
بی طرفانه و آسیب شناسانه به جامعه فوتبال 
ارائــه می کند. در خصــوص مصاحبه اخیر 
جناب آقای جلالی که از اساتید ما هستند، 
ســازمان لیگ و فدراســیون فوتبال از این 
صحبت ها استقبال می کند. ایشان موارد و 
واقعیت هایی را بیان کردند که جای تقدیر و 
تشکر دارد. فدراسیون فوتبال و در راس آن 
ریاست محترم فدراسیون، جناب آقای تاج 

و اعضای هیات رئیســه طرح و برنامه هایی 
را ســازمان دهی می کننــد کــه بتوانند با 

دلالی های نامشروع در فوتبال مقابله کند.

مقابله با دلالی های نامشروع
او افــزود: واقعا بــا توجه بــه وضعیتی که 
الان بخشــی از آن را جناب آقــای جلالی 
فرمودند، می بینید یک فــرد تعداد خیلی 
زیــادی بازیکــن در یک باشــگاه می آورد 
و به نوعی از ایــن بازیکنان سوءاســتفاده 
می کننــد تــا باشــگاه ها و یــک مربی را 
تحــت تاثیر قــرار دهنــد. راهکارهایی در 
دســتورالعمل های جدیــد بــرای کوتاه 
کردن دست این دلال های نامشروع وجود 
دارد. تاکیــد می کنم که منظــور ما افرادی 
اســت که دلالی نامشــروع می کنند. آن ها 
بدون این که مالیات بدهنــد و تاثیر مثبتی 
در فوتبال کشور داشته باشــند، بیشترین 
سود را از این مســائل می برند. به هر شکل 
اگر جناب آقای جلالی موارد دیگری دارند، 
می توانند به فدراســیون فوتبال ارائه کنند 
تا مــا پیگیری کنیم. این فدراســیون و این 
تشکیلات مصمم اســت که با دلالی مبارزه 
کند. خودم در جلســه ای که اخیرا با کانون 
محترم مربیان داشتم، با همکاری یکدیگر 
دستورالعمل ناظر را کالبدشکافی کردیم و 
اهداف آن را گفتیم و بعضی موارد را توضیح 
دادیم. خوشبختانه در آن جلسه که مربیان 
نامداری حضــور داشــتند، از این موضوع 

استقبال شد.
نایــب رئیس فدراســیون فوتبــال درباره 
برنامه های این فدراســیون بــرای مقابله با 

دلالی های نامشروع توضیح داد: کارگروهی 
کــه روی این قضیــه کار می کنــد، موقت 
نیســت بلکه پایدار اســت. تمام دوستان، 
پیشکســوتان، عزیزان نقطه نظراتشــان را 
ارائه بدهند تا ما از آن ها اســتفاده کنیم. اگر 
ابهامی وجود دارد، ابهامات را برطرف کنیم. 
بدنه فدراسیون فوتبال و در راس آن، هیات 
رئیسه، رئیس محترم فدراسیون و سازمان 
لیگ پای این کار ایســتاده اند. علاوه بر آن 
با توجه به این که ۱۳ باشــگاه ما به نوعی از 
بودجــه عمومی دولت اســتفاده می کنند، 
نهادهای نظارتی حســب قوانین و مقررات 
و اختیاراتــی که دارند، برنامه رســیدگی و 
بازرسی از باشــگاه ها را در دستور کار خود 
قرار داده اند که در این بحث ســقف بودجه 
و قوانین و مقررات و دســتورالعمل هایی که 

صادر شده، بازبینی شود.
قنبــرزاده ادامــه داد: در ســازمان لیــگ 
یک کارگروهــی را برای نظــارت دوره ای 
و رســیدگی دوره ای بــرای باشــگاه ها در 
برنامه مان داریم که ان شــاءالله این موضوع 

عینیت پیدا کند. ما دســت همه اســاتید 
را به گرمی می فشــاریم که در این طرح به 
ما کمک کنند. همانطور کــه آقای جلالی 
فرمودند، یکــی از اهداف مهم مــا مبارزه با 
دلالی های نامشروع اســت. مطمئن باشید 
که تشکیلات هیات رئیســه و فدراسیون و 
در راس آن جناب آقای تاج روی این قضیه 
محکم و پایدار ایســتاده اند و ان شاءالله همه 
کمک کنیم که ایــن موضوع را بــه نتیجه 

مطلوبی برسانیم.

نظارت ویژه روی دستمزد بازیکنان
او در ادامه در پاسخ به این سوال که تاکنون 
فدراســیون فوتبال در نقــل و انتقالات با 
دلالی های نامشــروع برخورد داشته اشت، 
گفــت: در حال حاضــر بعد از صــدور این 
دستورالعمل هنوز باشــگاه ها قراردادی را 
ارائه نکردنــد که به ثبت برســانیم و پس از 
آن قضاوت و ارزیابی کامل داشــته باشیم. 
با این حــال در این زمینه اگــر موضوعی به 
ذهن ما برســد مطمئنا برخورد خواهد شد 
ولی عرض کردم کــه هنوز قــراردادی در 
این فصل به ثبت نرســیده است. اگر جایی 
ابهامی وجود داشته باشد، به طور مثال اگر 
یک بازیکن در فصــل قبل یک رقمی گرفته 
باشــد و در فصل جدید این رقم به شــکل 
نامعقولی بالا رفته باشد، حتما مورد بازبینی 

و رسیدگی و سوال قرار می گیرد.

احتمال سه بر صفر شدن بازی ها
 در قوانین جدید

نایب رئیس فدراسیون فوتبال درباره جرائم 

در نظر گرفته شــده در دستورالعمل سقف 
بودجه و ثبت قــرارداد تصریح کرد: کمیته 
انضباطی یک تشــکیلات مستقل است که 
در این راســتا کمیته انضباطی براساس آن 
دســتورالعمل هایی کــه دارد، چنان چه با 
موضوعی مواجه شــود که با افشای قرارداد 
اثبات کند که قرارداد موجود در ســازمان 
لیگ به یک شــکلی اســت اما در خارج از 
سازمان لیگ، شــواهد و مدرک مستندی 
ارائه شــود که قــرارداد ارائه شــده رعایت 
نشــده، مصداق پول شــویی و فرار مالیاتی 

است.
 اگر بخواهــم مصداقی صحبــت کنم، اگر 
بازیکنــی در ســازمان لیگ قــرارداد ۱۰ 
میلیاردی داشــته باشد ولی شــواهدی به 
دست برسد و یک باشــگاهی شکایت کند 
و مدرکی ارائه بدهد کــه این ۱۰ میلیارد در 
جای دیگــر، رقم بالاتری بــوده و یا قرارداد 
دیگری افشا شــود که مغایر قرارداد موجود 
در ســازمان لیگ باشــد، این به نوعی دور 
زدن قانــون محســوب می شــود و تخلف 
اســت. اگر کمیته انضباطی در موعد تعیین 
شــده و تا ۲۴ ساعت بعد از مســابقه به این 
مدارک دست یابد، طبق قانون باید بازی را 
۳ بر صفر کند. اگر خارج از ۲۴ ســاعت این 
تخلف مشخص شود، براساس میزان و وزن 
تخلف کمیته انضباطی نسبت به تنبیهاتی 
از جمله کسر امتیاز و محرومیت هایی برای 
افراد دخیــل در این ماجرا اقــدام می کند. 
علاوه بر ایــن بعضا دســتگاه های نظارتی 
درباره تخلفی که در باشگاه های دولتی رخ 

داده باشد، ورود می کنند.

»می توانم یک کتاب بنویسم«
اظهارات عجیب پس از ترک استقلال

پس از جدایی از استقلال و پیوســتن به تیم روستوف روسیه، یک مدیر 
برنامه فوتبال معتقد اســت محمد محبی می تواند کریستیانو رونالدو 

بعدی جهان باشد!
محمد محبی بازیکنی که فصل گذشــته از تیم ســانتاکلارا پرتغال به 
صورت قرضی در استقلال ایران بازی می کرد، با عقد قراردادی سه ساله 
به باشگاه روستوف روسیه پیوست.پس از امضای قرارداد محبی، مدیر 
برنامه این بازیکن ادعای عجیبی را مطرح کرد و مدعی شــد او می تواند 

کریستیانو رونالدوی بعدی فوتبال جهان باشد!
ســعادتی در این خصوص به وب ســایت RB Sport روســیه گفت: 
می تواند درباره محمد یک کتاب بنویســم. اول اینکــه او یک بازیکن 

حرفه ای کامل و پسری با شخصیتی باورنکردنی است.
این مدیر برنامه فوتبال ادامه داد: محبی یکی از برترین اســتعدادهای 
جوانی بود که فوتبال ایران در سال های اخیر تولید کرده است و با تمام 
ویژگی های فوتبالــی و بدنی اش می تواند در باشــگاه های مطرح اروپا 
بازی کند.ســعادتی تاکید کرد: مطمئنم که اگر از این بازیکن عاقلانه 

استفاده شود، محبی می تواند کریستیانو رونالدو بعدی باشد!
وی افزود: اگر مربی فرصت کافی را برای ســازگاری با لیگ روســیه به 

محبی بدهد، باشگاه می تواند مزایای باورنکردنی را به دست بیاورد.

اینتر به مشتریان طارمی اضافه شد
 باشگاه اینترمیلان ایتالیا به جمع مشــتریان مهدی طارمی در پنجره 

نقل وانتقالات تابستانی اروپا اضافه شد.
مهدی طارمی ســتاره ایرانی تیم فوتبال پورتو با توجه به اینکه به سال 
پایانی قرارداد خود با باشــگاه پرتغالی رسیده، به یکی از سوژه های بازار 

نقل وانتقالات تابستانی تبدیل شده است.
باشگاه الهلال عربستان با پیشنهاد وسوسه انکیز به دنبال جذب طارمی 
بود، اما ستاره بوشــهری اعلام کرد که قصد دارد به فوتبال خود در اروپا 
ادامه دهد. میلان یکی از مشــتری های پروپاقرص او بوده و مذاکراتی 
رســمی با پورتو برای انتقال این بازیکن انجام داده که تا به اینجا بر سر 

مبلغ رضایت نامه او به تفاهم نرسیدند.
منچســتریونایتد نیز شــرایط طارمی را زیر نظر دارد و حــالا یکی از 
خبرنگاران نزدیک به باشگاه اینتر مدعی شده که این تیم ایتالیایی نیز 

به مشتری های طارمی اضافه شده است.

باشگاه اینتر در صورت به توافق نرســیدن با روملو لوکاکو، گزینه های 
هجومی دیگر را بررسی می کنند که طارمی یکی از آن ها است.

طارمی یک گزینــه ارزان برای اینتر محســوب می شــود که افعی ها 
می توانند با هزینه ۱۵ تا ۲۰ میلیون یورویی ایــن مهاجم را به خدمت 

بگیرند.

ترکیب کشتی آزاد کامل شد؛ بلگراد در انتظار 
یوزهای ایرانی

 با پایان رقابت های رنکینگ دار اتحادیه جهانی کشتی ترکیب تیم ملی 
کشتی آزاد ایران کامل شد.

چهارمین رقابت  رنکینگ دار اتحادیه جهانی کشــتی در رشــته آزاد 
شــامگاه جمعه در بوداپست مجارســتان به پایان رســید. با پایان این 
رقابت ها ترکیــب نهایی تیم ملی کشــتی آزاد ایران بــرای حضور در 
رقابت های جهانی ۲۰۲۳ بلگراد کامل شد. این آخرین مرحله از چرخه 

انتخابی تیم ملی کشتی بود.
تا پیش از این مدعیان رســیدن به تیم ملی در تورنمنت هایی همچون 
قهرمانی کشور، قهرمانی آســیا، رنکینگ دار زاگرب و مصر و همچنین 

جام تختی شرکت کرده بودند.
در مسابقات بین المللی جام تختی ملی پوشان اوزان ۶۱، ۶۵، ۷۴، ۸۶، 
۹۲، ۹۷ و ۱۲۵ کیلوگرم انتخاب شــدند و سرنوشت سه وزن ۵۷، ۷۰ و 

۷۹ کیلوگرم به مسابقات بوداپست کشیده شد.
در پیکارهای رنکینگ دار مجارســتان محمد نخودی با کســب نشان 
طلای وزن ۷۹ کیلوگــرم به صورت مســتقیم به تیم ملی رســید اما 
داســتان اوزان ۵۷ و ۷۰ کیلوگرم کاملا متفاوت بود. نمایندگان ایران 
در این ۲ وزن نتوانستند به سکوی مدالی برسند تا کادر فنی تصمیم به 

برگزاری دیدار رو در رو بگیرد.
در مســابقات وزن۵۷ کیلوگرم میلاد والی زاده در یک رقابت سخت به 
ریچارد زین آمریکایی باخت و حذف شــد و احمد محمدنژادجوان نیز 
عنوانی بهتر از پنجم کسب نکرد. در مسابقه رو در رو این ۲ مدعی میلاد 

والی زاده موفق شد با نتیجه ۴ بر سه برابر جوان به پیروزی برسد.
همچنین در وزن ۷۰ کیلوگرم نمایندگان ایران در رســیدن به ســکو 
ناموفق بودند. در این وزن محمد بخشی با شکست برابر حسین مصری 
عملا حذف شد و امیرمحمد یزدانی نیز به عنوانی بهتر از پنجم نرسید. 
دیدار رو در روی این ۲ قهرمان ایرانی نیز در بوداپســت برگزار شــد تا 
امیرمحمد یزدانی مسافر بلگراد شود. یزدانی در دیدار رو در رو با نتیجه 

۶ بر صفر برابر بخشی پیروز شد.
میلاد والی زاده در وزن ۵۷ کیلوگرم، رضــا اطری در وزن ۶۱ کیلوگرم، 
رحمان عمــوزاد در وزن ۶۵ کیلوگرم، امیرمحمــد یزدانی در وزن ۷۰ 
کیلوگرم، یونس امامی در وزن ۷۴ کیلوگرم، محمد نخودی در وزن ۷۹ 
کیلوگرم، حسن یزدانی در وزن ۸۶ کیلوگرم، کامران قاسمپور در وزن 
۹۲ کیلوگرم، مجتبی گلیچ در وزن ۹۷ کیلوگرم و امیرحســین زارع در 
وزن ۱۲۵ کیلوگرم نفرات اصلی تیم ملی کشــتی آزاد ایران در رقابت 

های قهرمانی ۲۰۲۳ هستند.
البته مصدومیــت کامران قاســمپور در وزن ۹۷ کیلوگرم اما و اگرهای 
زیادی در خصوص احتمــال حضور وی در رقابت هــای جهانی ایجاد 
کرده است.محســن کاوه مدیر فنی تیم های ملی کشــتی آزاد در این 
خصوص به خبرنگار ایرنا گفت: مهــره اصلی ما برای رقابت های جهانی 
کامران قاسمپور اســت و امیرعلی آذرپیرا نیز آزادکار در سایه به شمار 
می رود. اگر قاســمپور نتواند در بلگراد حضور داشــته باشد آذرپیرا به 

صربستان سفر خواهد کرد.



پور  مینایــی  هادی   – بوشــهر 
مدیــرکل راه و شهرســازی اســتان 
بوشــهر گفت : از ۶۴ هزار نفــر ثبت نام 
متقاضایان طــرح نهضت ملی مســکن 
تاکنــون ۵۱ هــزار و ۹۷۵ نفــر مورد 

تأیید نهایی قرار گرفت.
ســید محمود دســتغیبی مدیرکل راه 
و شهرســازی استان بوشــهر درجلسه 
شورای مسکن که با ریاســت استاندار 
بوشهر و اعضای شــورای مسکن استان 
در محل ســالن جلســات اســتانداری 
بوشــهر برگزار شــد، اظهار کرد: تعداد 
برنامه دو ســاله استان ۱۳ هزار و ۴۱۸ 
واحد می باشــد که بر این اساس تعداد 
کل ثبــت نــام کنندگان طــرح نهضت 
ملی مسکن در اســتان ۶۴ هزار و ۹۱۷ 

نفر است.
دســتغیبی تعداد متقاضیــان تخصیص 
پروژه شــده در اســتان ۴ هزار و ۷۳۱ 
نفر عنوان کــرد و افزود: تعــداد واحد 
دارای قــرارداد ســاخت در اســتان ۵ 
هــزار و ۲۰۲ واحد و تعــداد واحدهای 

دارای قرارداد مشــارکت بــا بانک در 
سطح استان ۴ هزارو ۱۵۰ واحد است.

دبیر شــورای مســکن اســتان گفت: 
تاکنــون تعــداد ۴ هــزار و ۴۴۱ واحد 
در قالــب یــک هــزار و ۹۵۵ پــروژه 
برای دریافت تســهیلات خــود مالکی 
در بانک هــای عامل ثبت درخواســت 
نموده اند کــه از این تعــداد یک هزار 
۲۸۸ واحد در قالب ۵۶۲ پــروژه منجر 

به عقد قرارداد با بانک صورت گرفت.
الحــاق ۴۵۰ هکتار زمین مســکونی به 

محدوده شهر بوشهر
استاندار بوشــهر از الحاق ۴۵۰ هکتار 
اراضی مســکونی ملی به محدوده شهر 
بوشــهر برای اجرایی شدن طرح نهضت 
ملی مســکن خبر داد و گفت: واگذاری 
این اراضی بــه جامعه  هــدف به زودی 

آغاز می شود
احمــد محمدی زاده از آغاز شناســایی 
اراضــی دســتگاه های اجرایــی برای 
ســاخت مســکن خبــر داد و اظهــار 
داشت: در راســتای نهضت ملی مسکن 

یکــی از تکالیــف تعییــن شــده برای 
مســئولان اختصــاص اراضــی متعلق 
به دســتگاه های اجرایی برای ســاخت 
مسکن کارکنان واجدان شرایط است.

وی بــا بیــان اینکــه ایــن حرکت در 
اســتان بوشــهر آغــاز شــده اســت 
در  اجرایــی  دســتگاه های  گفــت: 
شهرســتان های اســتان بوشــهر کــه 
دارای اراضی هســتند به ساخت مسکن 
اختصــاص می یابــد و اولویت نخســت 
برای کارکنان همان دســتگاه و اولویت 
بعدی پــس از تکمیل واگــذاری زمین 
به واجــدان شــرایط، ســایر کارکنان 
دســتگاه های اجرایی دیگــر می توانند 
در این طــرح با برنامه ریــزی اداره کل 
راه و شهرســازی مشــارکت کننــد و 

صاحب مسکن شوند.
مدیــران  از  بوشــهر  اســتاندار 
دســتگاه های اجرایی خواســت اراضی 
ادارات خود را برای صــدور مجوز لازم 
در شورای مسکن اســتان مطرح کنند 
تا زمینه واگــذاری ایــن اراضی برای 

ساخت فراهم شــود وی بیان کرد: این 
اراضی برای ســاخت مســکن در قالب 
طرح نهضت ملی مســکن بــه محدوده 
شهر بوشهر افزوده شــده و تا پایان تیر 
و اوایل مــرداد ماه عملیــات واگذاری 
اراضی بــه واجــدان شــرایط در این 

منطقه و ساخت مسکن آغاز می شود.
محمدی زاده اضافه کــرد: این اراضی 
بــه همه مــردم بوشــهر فاقد مســکن 
تعلق می گیــرد و واحدهای مســکونی 
۲ طبقه ســاخته و تحویــل متقاضیان 

می شود.

کرمانشــاه _حســنا فخارزاده مصطفی 
احمدپــور، مدیرعامــل جهــان فــولاد غرب: 
بــا بیان اینکــه ۷۰ درصــد نیروهــای کار این 
مجموعه شــرکت جهــان صنعت کرمانشــاه؛ 
افــراد بومی اســت، اظهار داشــت: محصولات 
جهان فولاد غرب؛ به ۶ کشــور؛ عــراق، ترکیه، 
پاکستان، افغانســتان، عمان و تازگی به کشور 

آفریقای جنوبی صادر می شود.
مدیرعامل جهــان فولاد غــرب گفت:مجموعه 
گروه )شــکری( در قالــب طرح هــای متعدد 
صنعتی؛ هزار و ۲۰۰ نفر اشــتغال مســتقیم و 
حدود ســه هزار فرصت شــغلی غیر مستقیم در 
اســتان کرمانشــاه بوجودآورده و پای صنعت 

فولاد را به این استان باز کرده است.
احمدپور در ادامه به کیفیــت بالای محصولات 
مجموعه صنعتی جهان فــولاد غرب در مقایس 
با محصولات مشــابه داخلی و خارجی اشــاره 
کــرد و گفــت: از مهم تریــن مزیت هــای این 
مجموعــه صنعتــی داشــتن شــرکت دانــش 
بنیان بــرای تحقیق روی نیازهــای تکنولوژی، 

دستگاه های مورد نیز است.
یــن شــرکت در تولیــد  وی اضافــه کــرد: ا
نزدیک به ۱۲ محصــول و خــط تولید جدید 
مانند”خط نورد گرم” گاردان هــای صنعتی، 
ولین بار در کشــور  دریچه کشــویی بــرای ا
قدام کرده و نیــاز به تکنولــوژی و تجهیزاتی  ا
یــن شــرکت دانش  بســیاری را بــه کمک ا
بنیــان و متخصصــان مشــغول در آن؛ مرتفع 

کرده است.

اشــکان الماســی”مدیرعامل شــرکت ســیما 
جهان فــولاد غــرب” در ادامــه از احداث یک 
نیروگاه ۱۲مگاواتی برق با اعتبــار پنج میلیون 
دلار در مجموعــه صنعتــی جهــان فولاد غرب 
خبر داد و گفــت: این نیــروگاه در حال حاضر 
۴۰ درصد پیشــرفت فیزیکی دارد و در آن تازه 
ترین تکنولوژی های محیط زیســتی اســتفاده 

شده است.
وی در ادامه با اشــاره به موقعیــت جغرافیای 
اســتان کرمانشــاه در مرز بــا کشــور عراق؛ 
محصولات این واحــد تولیدی را صادرات محور 
اعلام کــرد و بیان داشــت: با توجه بــه کیفیت 
بالا و رعایــت اســتانداردهای بیــن المللی در 
تولیــد محصــولات صنعتی شــکری؛ تا ســال 
گذشــته ۶۰ درصــد تولیدات آن بــه خارج از 

کشور صادر می شد.

قزوین-مریــم نقدی مدیــرکل مطبوعات 
و خبرگزاری هــای داخلــی وزارت فرهنــگ و 
ارشــاد اســلامی گفت:یکی از سیاســت های 
اصلی دولت ســیزدهم در بخش رســانه توجه 
به رسانه های محلی و اســتانی است و ما امتیاز 
ویژه ای را برای رسانه های اســتانی و محلی در 

گرفته ایم. نظر 
ایمــان شمســایی در آئیــن پایانــی نهمیــن 
جشــنواره  رســانه های اســتان قزوین  اظهار 
کرد: جهــاد تبییــن وظیفــه همه اهالــی قلم 
اســت؛ همان وظیفه ای که در قانون مطبوعات 
هم به آن اشاره شــده و شــامل اطلاع رسانی، 
مقابله بــا فرهنگ اســتعماری و اســتکباری و 
جلوگیــری از مرزبندی هــای کاذب بین اقوام 

می شود.
فزود: در حوادث سال گذشــته، رسانه ها  وی ا
نشــان دادند با تمام اختلاف ســلیقه ها، پای 
نقلاب اســلامی و  ارزش هــا و آرمان هــای ا
ند و اجازه دخالت  خون پاک شهدا ایســتاده ا
دشــمنان و بدخواهان نظام را در امور کشور 
نقلابی  نمی دهند. در این راســتا رســانه های ا
با حضــور به موقع خــود در دفاع از کشــور، 
لحظــه ای قلم را بــر زمیــن نگذاشــتند و با 

ز نظام درخشیدند. دفاع ا
خبرگزاری هــای  و  مطبوعــات  مدیــرکل 
داخلــی وزارت فرهنــگ و ارشــاد اســلامی 
ز آنکه  عنوان کــرد: اصحاب رســانه بیــش ا
به اســتحکام فنی و ســاختاری گــزارش  فکر 
کنند باید به فکر ســوژه ها و مســائل باشــند 

زه اصحاب رســانه  نــدا زیــرا هیچکس بــه ا
ند نظام مســائل کشــور، استان و شهر  نمی توا

کند. تبیین  را 
وی اظهار کــرد: سیاســت هایی را در وزارت 
یم تا مشــکلات  فرهنگ و ارشــاد دنبال کرده ا
این حــوزه را رفــع کنیــم. مــاده ۴۶ قانون 
مطبوعــات بــر امنیــت شــغلی خبرنــگاران 
تأکیــد می کند و مدیرمســئول موظف اســت 
یــن کار صورت  خبرنگار را بیمــه کند و اگر ا
کلیــه حمایت هــای  ز  ا رســانه  آن  نگیــرد 

فرهنگ و ارشــاد محروم خواهد بود.
به گفته وی، افــراد بســیاری در جامعه خبری 
مشــغول فعالیت هســتند اما ســازمانی وجود 
ندارد که ایــن افراد را گزینــش کند که در این 
حــوزه نیز در در تلاشــیم اتفاقــات خوبی رقم 

. نیم بز

کرمانشاه  وین قز
مدیرعامل جهان فولاد غرب:

وهای کار شرکت جهان صنعت کرمانشاه افراد بومی هستند ۷۰ درصد نیر
مدیرکل مطبوعات و خبرگزاری های داخلی:

امتیاز ویژه ای برای رسانه های استانی و محلی در نظر گرفته  شده  است

ح نهضت تایید نهایی ۵۲ هزار متقاضی طر
 ملی مسکن در بوشهر

مدیر درمان تامین اجتماعی استان :
15 درصد عمل های جراحی اصفهان

 در بیمارستان های تامین اجتماعی انجام می شود

اصفهان-مریم مومنــی مدیر درمــان تامیــن اجتماعی 
اســتان اصفهــان گفــت: ســال گذشــته ۱۵ درصــد عمــل 
هــای جراحــی در اســتان اصفهــان در بیمارســتان هــای 

شــریعتی،فاطمه الزهرا نجف آباد و غرضی انجام شده است .
محمد رجالی در نشســت خبری که بــه مناســبت هفته تامین 
اجتماعی با خبرنگاران برگزار شــد ،گفت: بیــش از ۱۰ میلیون 
ویزیت در مراکــز درمانی و بیمارســتان های تأمیــن اجتماعی 
اســتان صورت گرفته و ویزیــت بیماران در اســتان ۱۸ درصد 

افزایش داشته است.
وی در ادامــه بیان کــرد : در ســال ۱۴۰۱ برای درمــان بیمه 
شــدگان تامین اجتماعی در اســتان اصفهان بیش از ۵۵ هزار و 
۲۰۴ میلیارد ریال هزینه شــده است که نســبت به سال گذشته 

۷۴ درصد رشد داشته است.
رجالی با اشــاره بــه اینکه رتبه دوم اســتان بیــن ۳۲ مدیریت 
درمان تامین اجتماعی از نظرتعداد جراحی بســتری هســتیم، 
گفت: طی سال گذشــته تعداد بســتری ها ۱۸ درصد و جراحی 

۲۰ درصد افزایش داشته است.
مدیــر درمــان تأمیــن اجتماعــی اســتان اصفهــان گفــت: 
ســال گذشــته ۱۵ درصــد عمل هــای جراحــی اســتان در 

بیمارســتان های تأمین اجتماعی انجام شده است.
رجالی با بیان اینکــه بیش از ۱۰ میلیــون و ۷۹۰ هزار مراجعه 
ســرپایی پذیــرش و خدمات بــه بیمــاران در بخــش درمان 
مستقیم ارائه شــده اســت ،افزود: در این زمینه نسبت به سال 

۱۴۰۰ یک رشد ۱۴ درصدی داشته ایم.
وی با بیــان اینکه تأمیــن اجتماعی بزرگتریــن خریدار درمان 
و دومین ارائــه دهنده خدمــات درمانی می باشــد، افزود: در 
اســتان اصفهان ۳۳ مرکز درمانــی وجود دارد  کــه بین ۱۵ تا 

۳۰درصد خدمات درمانی به شــهروندان ارائه می دهند.
مدیر درمان تأمین اجتماعی اســتان اصفهــان در خصوص مطالبات 
دانشگاه علوم پزشــکی تصریح کرد: سال گذشــته مطالبات دانشگاه 
علوم پزشــکی اصفهان پرداخــت و مبلغ ۲۰۰ میلیــارد تومان از 

اسفند ماه باقی مانده که بزودی تسویه خواهد شد.
محمد رجالی با اشــاره به اینکه ســازمان ســه هــزار میلیارد 
تومان به حســاب دانشگاه های علوم پزشــکی واریز کرده است، 
افزود: کل بدهی ما در کشــور ســه هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان 
بود و این درحالی اســت کــه تأمین اجتماعی حــدود پنج هزار 
میلیارد تومان از وزارت بهداشت و دانشــگاه های علوم پزشکی 

طلب دارد و لازم اســت بدهی های ما با دانشگاه تهاتر شود.
وی به تعــداد مراکز درمانــی ملکــی تامین اجتماعی اســتان 
اصفهان اشــاره کــرد و افــزود: در بخــش درمان مســتقیم ۳ 
بیمارســتان با مجموع ۸۹۶ تخــت مصوب و ۲۸ پلــی کلینیک 
و درمانــگاه داریم.همچنین در بخــش درمان غیر مســتقیم با 
بیش از ۳۲ میلیون و ۱۴۳ هزار نســخه ســرپایی نسبت به سال 

گذشته رشد ۲۸ درصدی داشته ایم.
رجالی گفت: جمعیت تحت پوشــش ســازمان تامین اجتماعی 
اســتان اصفهان حــدود ۳ میلیــون و ۴۹۰هــزار نفرند و یک 
میلیــون و ۱۳۵ هزار و ۶۸۰ نفربیمه شــده اصلی این ســازمان 

در استان هستند.

 

خرید تضمینی گندم
 در استان کرمانشاه

 از مرز 450 هزار تن فراتر رفت

کرمانشــاه -حســنا فخارزاده مدیر کل غلــه و خدمات 
بازرگانی اســتان کرمانشــاه : تا کنون بیش از ۲ برابر نیاز سالانه 
مصرف داخلی اســتان ، گنــدم بصورت تضمینی از کشــاورزان 

خریداری شده است .
به گزارش روابط عمومی اداره کل غله و خدمات بازرگانی اســتان 
کرمانشاه ؛ علی ملکشــاهی گفت : خرید تضمینی گندم در استان 
کرمانشــاه که از دهه ســوم اردیبهشــت ماه آغاز شــده تا پایان 
شــهریور ماه در اســتان کرمانشــاه ادامه دارد و تا کنون بیش از 
۲ برابر نیاز مصرف ســالانه استان ، گندم در ســیلوهای استاندارد 

سطح استان ذخیره سازی نموده ایم .
مدیر کل غله و خدمات بازرگانی اســتان کرمانشاه خرید تضمینی 
۴۶۰ هزار تــن گندم از کشــاورزان را در این مــدت کوتاه حاصل 
تلاش شــبانه روزی همــکاران درمراکز خرید تضمینی دانســت 
واظهار داشت : ۶ مرکز دولتی ، ۳۵ مرکز ســیلوی بخش خصوصی 
و ۸ مرکز خرید مباشــر تعاون روســتایی در حــال حاضر وظیفه 
خرید تضمینی گندم را در ســطح اســتان بر عهده دارند که با آغاز 
خرید تضمینی در مناطق سردسیر اســتان این تعداد مرکز خرید 
نیز افزایــش می یابنــد . این مقام مســئول کیفیــت گندم های 
خریداری شــده از کشــاورزان را بســیار مطلوب اعــلام کرد و 
افزود : خرید تضمینی گندم اســتان کرمانشــاه نسبت به مدت 

مشابه سال قبل ۲۰ درصد رشد داشته است .
ملکشــاهی در خصوص پرداخت مطالبات کشــاورزان نیز گفت 
: بــا پرداخت بیــش از ۱۵۸۴ میلیارد و ۴۵۱ میلیــون تومان از 
طریق بانک عامل ، تمامی کشــاورزانی که تــا تاریخ دوم تیرماه 
ســال جاری گندم مازاد بر نیاز خود را به مراکــز خرید تضمینی 

تحویل داده انــد ، مطالبات خود را دریافت نموده اند .

یادداشت سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران

صفحه 7
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rیکشنبه    25 تیر      1402    شماره 1365

ســاری-امیری فر دکتر فریبا بریمانــی مدیرکل بهزیســتی 
مازندران با صدور پیامی این مناســبت را گرامیداشت. 

به گزارش روابط عمومی اداره کل بهزیســتی مازنــدران متن پیام 
به شرح ذیل است:

هفته بهزیســتی، فرصت مناســبی برای بیان اهمیــت، کارکردها 
و خدمات گســترده و مؤثر ســازمان بهزیستی اســت که در جهت 
خدمت به محرومان، اقشــار آســیب پذیــر و کم درآمــد و تحقق 

عدالت اجتماعی شکل گرفته است .
بهزیســتی مجموعه ای اســت که کارکنان آن با عشــق و علاقه و با 
محوریت توجه به انســانیت و کرامت انســانی به همنوعان خویش 
خدمت می کننــد و امروز نگاه هزاران مددجــو و توانخواه در جای 
جای این مرز و بوم معطوف خدماتی اســت که این ســازمان ارائه 
می دهد. از همین روســت که بســیاری از نخبگان و بزرگان کشور، 
خدمت در ســازمان بهزیســتی را نوعی عبادت مــی دانند. بدون 
تردید به دســت آمدن این افتخــار برای کارکنان بهزیســتی جای 

بس شکرگزاری دارد.

اکنون و در چهل و ســومین ســال تاسیس این ســازمان می توان 
گفت بهزیســتی با بهره گیــری از ظرفیت مدیران و کارشناســان 
خدوم و از خود گذشــته در بخش های دولتی و خصوصــی با نگاه 
علمی به بررســی نارسایی ها و مشــکلات اجتماعی می پردازد و به 
طور همزمان با توســعه پژوهش های کاربردی برای پیشــگیری از 
معلولیت ها و آســیب های اجتماعی و خدمات رســانی و حمایت از 
اقشــار محروم و آســیب پذیر گام برداشته و اســتمرار این فعالیت 
ها مرهون تلاش همه ی پرســنل ایــن ســازمان و همراهی مردم 

نیک اندیش می باشد.
اینجانب ضمن گرامیداشــت یاد و خاطره ی شــهید »دکتر فیاض 
بخش« بنیانگذار ســازمان بهزیســتی و پاسداشــت خدمات همه 
تلاشــگران عرصه ســلامت اجتماعی، هفته بهزیســتی سالجاری 
را که با شــعار » بــرای مردم، برای به زیســتن » نامگذاری شــده 
اســت؛ به خانواده بزرگ بهزیســتی مازندران، همــه خدمتگزاران 
صبور و مهرورزان دلسوز و مشــفق بهزیســتی، به ویژه کارکنان و 
مددکاران این حوزه در اســتان مازندران که با مســوولیت پذیری 
باعــث تســکین آلام افــراد دارای معلولیت و مددجویان و ســایر 
اقشــار می شــوند، صمیمانه تبریــک و تهنیت عــرض نموده و از 
آســتان پروردگار قادر متعال برای همــگان، کامیابی و کامروایی 
روزافزون مســالت دارم و امیدوارم با اجرای منویات و ارشــادات 
مقام معظم رهبــری) مدظله العالــی( در راه رفــع محرومیت ها و 
آســیب های اجتماعی و در راستای سیاســت های اثر بخش دولت 
در جهت تحقــق عدالت اجتماعــی و شــکوفایی ظرفیت های تمام 

فرزندان این مرز و بوم حرکت متداوم داشــته باشیم.

بهزیستی  هفته  بزرگداشت  مناسبت  به  مازندران  بهزیستی  مدیرکل  پیام 
مازندران

خوزستان

اهواز – محمد مجــدم در آیین پایانــی هفتمین جشــنواره فیلم 
کوتاه خوزســتان اســامی برگزیــدگان ایــن جشــنواره در هر بخش 

معرفی و اعلام شد.
آیین پایانی هفتمین جشــنواره فیلم کوتاه خوزســتان شــامگاه جمعه 
با حضور حجت الاســلام و المســلمین رضا کلاه کج، مدیر کل فرهنگ 
و ارشــاد اســلامی خوزســتان و جمعــی از هنرمندان و فیلمســازان 

خوزستانی برگزار شد.
مدیر کل فرهنگ و ارشــاد اســلامی خوزســتان در آیین آغازین این 
برنامه ضمــن قدردانــی از جامعه هنــری و فیلمســازان از برگزاری 
هفتمین دوره جشنواره پس از هفت ســال ابراز خرسندی کرد و آن را 

اتفاقی مبارک در این عرصه دانست.
دراین جشــنواره از میــان ۲۵۰ اثر رســیده به این جشــنوراه ۴۶ اثر 

در چهــار بخش داســتانی، مســتند، تجربــی و پویانمایی بــه رقابت 
پرداختند که طی ســه روز متوالی این آثار در ســینما فردوسی اهواز 

به نمایش درآمدند و نقد و بررسی شدند.
پــس از قرائت بیانیه  توســط هیــات داوران متشــکل از ســیدحمید 
موســوی، ســیامک عباســپور، مهســا طبیب، ایــوب مروانی، ســید 
مرتضی ســبزقبا، فرهاد پروین و رضا سیادت اســامی برگزیدگان این 

جشنواره به شرح زیر اعلام شد:
تندیس جشــنواره برای بهترین صــدای فیلم به بهشــاد مطیعی برای 
فیلم »چــولان« و دیپلــم افتخــار بهترین صــدای فیلم بــه علیرضا 

نوذرپور برای فیلم »هبوط«اعطا شد.
در بخش بهترین تدویــن تندیس جشــنواره به بهنام بیــرم وند برای 
فیلم »دشــت بهار« و دیپلــم افتخار این بخش به حســین نادری برای 

فیلم »هبوط« داده شد.
ره را در بخش بهتریــن تصویربرداری  وران تندیس جشــنوا هیات دا
بوحمیظه و در بخش  ه برای فیلــم »لالایی هــای ا به امیــن دولتخوا
بهتریــن فیلمنامه به فراز ســتایش برای فیلم »مــرد کله ای« اعطا 

. ند د کر
در بخش بهتریــن کارگردانی فیلم تجربی اثــر »آدم » کوردمان پویش 
و علی خیری موفق شد تندیس جشــنواره را از آن خود کند. و تندیس 
جشــنواره برای بهترین کارگردانی فیلم پویانمایی بــه هدیه عطاییان 

برای فیلم »جای خالی« داده شد.
همچنیــن تندیس جشــنواره در بخــش بهتریــن کارگردانــی فیلم 
مســتند به محمد کریمی برای فیلم »دشــت بهار« و دیپلم افتخار این 

بخش به ســید عدنان طاهری برای فیلم »بردی« تعلق گرفت.

اعلام برگزیدگان هفتمین جشنواره فیلم کوتاه خوزستان



بانک مسکن:
ح نهضت ملی مسکن   قراردادهای طر

به ۲۵۸ هزار واحد رسید
عضو هیات مدیره بانک مســکن از انعقــاد قرارداد ۲۵۸ هــزار واحد 

مسکونی از ابتدای اجرای طرح نهضت ملی مسکن، خبر داد.

به گزارش وزارت راه و شهرســازی، سیدمحســن فاضلیان با اشاره به 
عملکرد این بانک در موضوع اعطای تســهیلات در بانک مسکن گفت: 
کل تسهیلات اعطایی در ســال ۱۴۰۱ با افزایش ۷۳ درصدی نسبت به 

سال ۱۴۰۰، معادل ۱،۳۱۱،۹۶۵ میلیارد ریال بود.
وی افزود: با توجه به سیاست توســعه ای بانک مسکن در بخش مسکن 
و ساختمان در سال ۱۴۰۱ مبلغ ۱،۱۷۵،۲۷۶ میلیارد ریال معادل ۹۰ 
درصد از کل تسهیلات اعطایی به بخش مسکن و ساختمان اختصاص 
پیدا کرد.فاضلیان تصریح کرد: در ســال ۱۴۰۲ نیز تا پایان خردادماه 
بانک مسکن نسبت به اعطای ۱۷۶ هزار و ۶۴۵ میلیارد ریال تسهیلات 
اقدام کرده که ۴۹ درصد از این تســهیلات، تنها مربوط به تســهیلات 

مشارکت در ساخت مسکن است.
عضو هیات مدیره بانک مسکن خاطرنشــان کرد: در سال ۱۴۰۱ بالغ  
بر ۲۲۰ هزار واحد در قالب تســهیلات ســاخت و ۱۷۸ هــزار واحد در 
قالب تســهیلات خرید، از سوی بانک مســکن تامین مالی شده است. 
اگر به آمار دقیق تسهیلات اعطایی جهت ساخت مسکن مراجعه کنیم 
متوجه می شویم که رقم تسهیلات ساخت مسکن نسبت به دوره مشابه 

در سال ۱۴۰۰، ۱۸۱ درصد افزایش پیداکرده است.
وی در خصوص عملکرد بانک در سه ماهه نخســت سال ۱۴۰۲ تاکید 
کرد: بانک مسکن در ســه ماهه نخست ســال ۲۷ هزار واحد مسکونی 
ایجاد کرد و همچنین قراردادهای طرح نهضت ملی مسکن به عدد ۲۵۸ 

هزار واحد مسکونی رسید.

وقتی ۸ قیمت مختلف در بازار ارز داشتیم
رئیس بانک مرکزی دولت روحانی در حالی از نظام ســه نرخی در بازار 
ارز انتقاد کرد و مدعی توزیع رانت شــد که در دوره مســئولیت وی ۸ 
قیمت مختلف در بازار ارز حاکم بود، امــا در دوره جدید بانک مرکزی 
برای کاهش مخاطرات نظام چندنرخی در بازار ارز، تعدد قیمت دلار از 

هشت عنوان به سه عنوان کاهش یافته است. 
 عبدالناصر همتی که همچنان در فضای رقابت های انتخابات ریاســت 
جمهوری سال ۱۴۰۰ باقی مانده اســت، هر از گاهی تلاش می کند در 

قالب انتشار مطالبی، دولت سیزدهم را مورد تخریب قرار دهد.
همتی در آخرین اظهارات خود گفته اســت: »مدعیان دیروز و متولیان 
امروز دولت و مجلــس، چرا این روزهــا درمورد رانت چنــد ارزی در 
ماه های اخیر ســاکت اند؟«همتی در شــرایطی با نظام چندنرخی ارز 
مخالفت می کند که بررسی ها نشــان می دهد در وضعیت کنونی، نظام 
ارزی کشــور تنها دارای سه نرخ اســت در حالی که در دوره مسئولیت 
عبدالناصر همتی بر ریاســت کلی بانک مرکزی از نظــر تعدد نرخ ارز، 
هشــت قیمت برای نرخ دلار وجود داشــت. به عبارتی در حال حاضر 
تنها نرخ حواله کالاهای اساسی که به طور متوسط در کریدور ۲۸۵۰۰ 
تومان است، اسکناس ETS و حواله ETS سه نرخ مرجع بازار ارز کشور 
اســت که می توان گفت عمده نیازهای ارزی کشور -بیش از ۹۵ درصد 
مصارف ارزی- بر اساس همین ســه نرخ تأمین می شود و با ابتکار عمل 
محمدرضا فرزین و راه اندازی مرکز مبادله ارز و طلا توسط وی، بازاری 
واحد برای عرضه و تقاضای ارز صادرکننــدگان و واردکنندگان ایجاد 

شد که تا پیش از آن بازاری منسجم برای ارز وجود نداشت.
همتی این روزها در حالی از ایجاد رانت به دلیل نظام ســه نرخی انتقاد 
می کند که بررســی تعدد نرخ  نظام ارزی در دوره وی نشــان می دهد 
که در سال های مسئولیت همتی بر ریاســت کلی بانک مرکزی هشت 
قیمت مختلف در بازار ارز وجود داشــت. به بیان دیگر همتی که امروز 
از نظام ســه نرخی انتقاد می کنــد و آن را توزیع رانــت می داند، گویی 
فراموش کرده زمانی که سکاندار بانک مرکزی بود، هشت نرخ مختلف 
را برای بازار ارز تعیین کرده بــود. ارز ترجیحی )۴۲۰۰ تومانی(، حواله 
 ،ETS نیما، حواله سنا، اسکناس سنا، لحظه ای اســکناس سنا، حواله
اسکناس ETS و اسکناس بازار متشکل معاملات ارز ایران هشت نرخی 

است که در سال های دوره همتی بر بازار ارز حاکم بود.

اگر نظام چند نرخی بــه تعبیر همتی توزیع رانت اســت، علاوه بر لقب 
ســلطان چاپ پول که به علت رکورد افزایش حجم نقدینگی در دوره 
همتی به وی نسبت داده می شــود، می توان سلطان رانت ارزی را نیز به 
کارنامه وی اضافه کرد. البته ذکر این نکته ضروری اســت که در ادبیات 
اقتصادی بر اساس شرایط کشورهای مختلف لزوماً نظام تک نرخی ارز 
بر چند نرخی ارجحیت ندارد و این طور نیســت که به هر شکلی تلاش 
شود تنها یک نرخ ارز در بازار وجود داشته باشــد اما دوره همتی از این 
منظر مورد توجه اســت که اولاً وی امروز منتقد نظام چندنرخی است و 
مدعی توزیع رانت اســت و ثانیاً تعدد بالای نرخ ارز که در قالب هشــت 
ســرفصل مختلف توســط بانک مرکزی در آن دوره تعیین می شد، در 
نحوه تخصیص ارز امکان ایجاد رانت و فساد را قرار می داد و آسیب های 

جدی به ساختار اقتصادی کشور وارد می کرد.
در دولت سیزدهم تلاش شــد عمده نیازهای ارزی کشور در قالب سه 
نرخ تأمین شــود و تعدد نرخ ارز در نظام ارزی از سیستم ۸ نرخی فاصله 
جدی گرفت و به ســه نرخی کاهش یافت.البته در کنار تعدد بالای نرخ 
ارز در دوره همتی، توزیــع رانت ارز ترجیحــی ۴۲۰۰ تومانی نیز از دو 
کانال اصلی بر اقتصاد ایران آســیب های جدی وارد کرد. نخست اینکه 
با توزیع این رانت و عدم اصابت یارانــه ارزی دولت به مصرف کنندگان 
نهایی، تورم کالاهــای مشــمول ارز ۴۲۰۰ تومانی کنترل نشــد و به 
واســطه صرفه اقتصادی واردات بر تولید، تولید داخل نیز آسیب  جدی 
را متحمل شد.از ســوی دیگر به دلیل اینکه ذخایر ارزی بانک مرکزی 
یکی از منابع پایه پولی اســت و بانک مرکزی برای تأمین ارز ترجیحی 
در مقاطع مختلف دلار را با قیمت بالاتر خریداری کرده و با نرخ ۴۲۰۰ 
تومان بــه واردکننــدگان می فروخت موجب افزایــش فزاینده حجم 

نقدینگی و تحمیل تورم های بالا و افسارگسیخته به کشور شد.

 وزیر نیرو اعلام کرد
کاهش سه برابری سرانه آب کشور در مقابل 

افزایش مصرف
 وزیر نیرو گفت: سرانه آب کشور که زمانی ســه هزار و ۶۰۰ مترمکعب 
به ازای هر فرد بود، اکنون به کمتر از یک هزار و ۲۰۰ مترمکعب کاهش 

یافته است، در حالی که تقاضای آب روزبه روز بیشتر می شود.
»علی اکبر محرابیان« در مراســم رونمایی از پیشخوان رصد منابع آبی 
کشور افزود: این وضعیت می طلبد که مدیریت صحیح و دقیقی بر منابع 

آب کشور صورت گیرد تا با مشکل مواجه نشویم.
وی داشــتن اطلاعات دقیق و صحیح از منابــع آب را از اصول مدیریت 
این منابع آب دانست و بیان کرد: اطلاعات دقیق از منابع آبی به مدیران 
کمک خواهــد کرد با روش های درســتی بر منابع آب نظارت داشــته 
باشند.وزیر نیرو آب را مهم ترین شاخص برای توسعه هر کشور دانست 
و گفت: تقاضــای روزافزون آب در بخش های مختلف کشــور ضرورت 
مدیریت منابع آبی را دو چندان می ســازد.محرابیان اظهار کرد: ایران 
کشــوری در حال توســعه و پیشــرفت در همه بخش هــای صنعتی، 
کشاورزی و اجتماعی است.وی ادامه داد: ایران در طول سال های پس 
از انقلاب اســلامی به رشدهای چشمگیری دســت یافته به طوری که 
در ۴۵ ســال پیش حدود ۵.۷ میلیون واحد مســکونی در کشور وجود 
داشــت که اکنون به ۳۰ میلیون واحد دارای آب و برق ارتقا یافته است.

وزیر نیرو گفت: بخش صنعت فولاد کشور نیز رشد چشمگیری داشته 
به طوری که از ۳۸۰ هزار تن در ۴۵ ســال پیش اکنون به ۴۸ میلیون تن 

در سال رسیده ایم.
محرابیان خاطرنشــان کرد: صنعت ســیمان نیز در ۴۵ سال پیش سه 
میلیون تن تولید می شــد که اکنون به بیش از ۹۰ میلیون تن رســیده 

است و در بخش کشاورزی نیز رشدها خیره کننده است.
وی گفت: این رشــدهای خیره کننده نیاز به مدیریت صحیح منابع آب 
را دو چندان کرده و اطلاعات دقیق از منابع آبی مدیریت درســت این 

منابع را ممکن می سازد.

ونمایی شد پیشخوان رصد منابع آب کشور ر
 پیشــخوان رصد منابع آب کشــور با هدف جمع آوری اطلاعات به روز 
منابع آبی کشــور از جمله میزان بارش ها و وضعیت منابع آبی کشور با 
حضور وزیر نیرو افتتاح شد. پیشخوان رصد منابع آب با اطلاعات به روز 
منابع آبی از جمله میزان بارش، پیش بینی بارش، موجودی ســدها و... 

رونمایی شد تا در اختیار متخصصان و مدیران آب کشور قرار بگیرد.
این پیشخوان اطلاعات به روز منابع زیرزمینی را در اختیار مدیران قرار 

می دهد تا با برنامه ریزی دقیق نسبت به منابع، تصمیم گیری کنند.
»فیروز قاســم زاده« ســخنگوی صنعــت آب در مراســم رونمایی از 
این پیشــخوان، گفت: برای بخش آب کشــور هر روز داده های زیادی 
تولیدمی شــود که اســتفاده از آنها برای تصمیم گیری های درست و 
صحیح نیازمند ابزار مناسبی است.وی ادامه داد: پیشخوان رصد منابع 
آب این ابزار مناسب است که با تجزیه وتحلیل داده ها اطلاعات به روز و 

دقیقی در اختیار مدیران بخش آب کشور قرار می دهد.

سخنگوی صنعت آب با بیان اینکه پیش تر چندین سامانه اطلاع رسانی 
در باره منابع آب کشور ایجاد شده بود خاطرنشان کرد: پیشخوان رصد 
منابع آب همــه اطلاعات این ســامانه ها را جمع آوری کــرده و به روز 

می کند و با تحلیل های دقیق کار مدیریت منابع آب را ساده تر می کند.

دور سوم آماربرداری منابع آبی کشور به پایان رسید
قاسم زاده از به پایان رسیدن دور سوم آماربرداری منابع آبی کشور خبر 
داد و گفت: اطلاعات به دست آمده در پیشخوان رصد منابع آب قرار داده 

می شود تا مدیران بخش آب از آن استفاده کنند.
وی ویژگی پیشــخوان رصد منابع آب را اســتفاده از نخبگان مدیریت 
منابع آب ایران در آن برشــمرد و بیان کــرد: کار آماربرداری منابع آبی 
حدود ۶ سال به طول انجامیده اســت؛ اما عمده آن در دولت سیزدهم 

محقق شد.

قطار دیپلماسی در ایستگاه آفریقا؛ از انتقال 
وشیمی فناوری ایرانی تا تهاتر محصولات پتر

 قطار توسعه و تقویت دیپلماســی انرژی دولت سیزدهم پس از عبور از 
آمریکای لاتین، در ایستگاه قاره آفریقا هم توقفی کرد تا از ظرفیت های 
این قاره در حوزه انتقال دانش و فناوری ایرانی و تهاتر محصولات نفتی 

و پتروشیمی بهره ببرد.
سید ابراهیم رئیسی، رئیس جمهور کشورمان، پس از سفر به سه کشور 
ونزوئلا، نیکاراگوئه و کوبا در آمریکای لاتین، در رأس هیئت عالی رتبه 
جمهوری اسلامی و در راســتای تقویت همکاری ها با کشورهای قاره 
آفریقا و در پاسخ به دعوت رسمی رؤســای جمهور کنیا )شرق آفریقا(، 
اوگاندا )شــرق آفریقا( و زیمبابــوه )جنوب آفریقا( روز سه شــنبه ۲۰ 

تیرماه به این سه کشور سفر کرد.
این سفر در حالی انجام شد که از ابتدای شــروع به کار دولت سیزدهم، 
به کرات بر جایگاه آفریقا در سیاســت خارجی تأکید شده بود تا آنجا که 
رئیس جمهوری، ۱۵ مرداد ۱۴۰۰ در دیدار »سیپر ینو کاساما« رئیس 
مجلس ملی گینه بیســائو اظهار کــرده بود که در دولــت جدید، همه 
ظرفیت های همکاری با کشــورهای آفریقایی بــا جدیت فعال خواهد 

شد.
نکته بارز این سفر، برقراری دیپلماسی متوازن و متعادل به خصوص در 
حوزه انرژی با کشورهای آفریقایی اســت که افزون بر افزایش جایگاه و 
سهم ایران از بازار ۱۲۰۰ میلیارد دلاری قاره آفریقا، بازار صادراتی برای 
منافع اقتصادی و انتقال دانش و فناوری کشــور فراهم خواهد شد؛ زیرا 
وجود منابع طبیعــی فراوان، زمین های کشــاورزی و نیروی کار ارزان 
این قاره بکر باعث شــده به دانش فنی و تجهیزات پیشرفته نیاز داشته 
باشد و با توجه  به اینکه کشورمان در ســال های اخیر از توانمندی های 
بســیاری در زمینه تولید کالاهــای رقابتی، ســرمایه گذاری و انتقال 
فناوری متناســب با نیازهای آفریقا برخوردار شده می تواند زمینه ساز 

ایجاد فرصت های اقتصادی در این کشور باشد.
در همین راســتا، رئیس جمهوری در دیدار با همتای اوگاندایی خود، از 
آمادگی ایران برای انتقال تجربه در حوزه انــرژی به اوگاندا خبر داد و با 
اشاره به آغاز به کار دفتر نوآوری و فناوری ایران در اوگاندا و ظرفیت های 
بسیار خوب جمهوری اسلامی ایران، به ویژه در حوزه های پزشکی، علم 
و فناوری، کشــاورزی، بر آمادگی ایران برای انتقــال تجربه های خود 
در این زمینه ها و در قالب توســعه همکاری های تجــاری و اقتصادی با 
اوگاندا تأکید کرد.یووری موسونی، رئیس جمهوری اوگاندا، نیز در این 
نشست ضمن ابراز خرسندی از سفر رئیس جمهور ایران، بر علاقه مندی 
کشــورش برای ارتقای همکاری های اقتصادی با ایــران در حوزه های 

مختلف تأکید کرد.
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معاون نظارت بانک مرکزی اعلام کرد

اقدامات ضربتی بانک مرکزی برای تسهیل 
پرداخت وام های خرد

سمیرا ربیع  معــاون نظارت بانک مرکزی اعلام 
کرد: افزایش ســقف تســهیلات قرض الحسنه، 
تعیین معیار جدید ســهم تامیــن مالی خرد در 
ترازنامه بانک هــا، کاهش نرخ ذخیــره عمومی 
تسهیلات خرد در بانک ها  و به روزرسانی سیستم 
اعتبارســنجی از مهمترین اقدمات بانک مرکزی 
در زمینه تســهیل گری پرداخــت وام های خرد 
است. »ابوذر سروش« با بیان اینکه بانک مرکزی 
برای تشویق شــبکه بانکی در اعطای تسهیلات 
خرد معیاری تحت عنوان»سهم بانک ها در زمینه 
تامین مالی خرد« در ترازنامه بانک ها ایجاد کرده 
است افزود :  نحوه افتتاح حســاب غیرحضوری، 
امضای الکترونیک و اســتفاده از زیرساخت های 
ســفته الکترونیک، از دیگر اقدمات بانک مرکزی 
در راستای تســهیل گری در پرداخت تسهیلات 
خرد اســت کــه منجر به توســعه و تســهیل به 

تسهیلات خرد توسط مردم شده است.
وی افزایش تســهیلات قرض الحســنه خرد از 
۲۰۰ میلیون تومان بــه ۳۰۰ میلیون تومان برای 
اشخاص حقیقی و از ۵۰۰ میلیون تومان به ۷۵۰ 
میلیون تومان برای اشــخاص حقوقی را از دیگر 
اقدمات بانک مرکزی در ایــن زمینه عنوان کرد و 
افزود: در همین راســتا به طور موازی در ارتباط با 
تامین مالی از طریق کارت مرابحه سقف اینگونه 
کارت ها نیز از ۲۰۰ میلیون تومان به ۳۰۰ میلیون 
تومان افزایش یافت و مقرر شــد که بانک مرکزی 
در فروردین ماه هر سال نسبت به تعدیل احتمالی 
میزان تســهیلات قرض الحســنه خرد و کارت 

اعتباری مرابحه اقدامات لازم را انجام دهد.

تعیین معیار جدید سهم تامین مالی خرد 
در ترازنامه بانک ها

معاون نظارت بانک مرکزی بــا تاکید بر اینکه در 
راســتای کنترل رشــد نقدینگی بانک ها، بانک 
مرکــزی ابزارهایی برای کنترل ایــن موضوع در 
اختیــار دارد گفت: یکــی از ایــن ابزارها کنترل 
مقداری ترازنامه بانک هاست که در این خصوص 
بانک ها بــا توجه به معیارهــای متفاوتی ارزیابی 
می شــوند و یک نمــره نهایی اخــذ می کنند و 
سهم رشــد نقدینگی کشــور به تناسب هر بانک 
به آن تخصیص می یابد.ســروش با بیــان اینکه 
بانک مرکزی برای ســوق دادن بانک ها در زمینه 
تامین مالی خرد و اینکــه بانک ها خود نیز به ارائه 
این خدمات علاقمند شوند، گفت: بانک مرکزی 
در زمینه رشــد ترازنامه بانک ها معیارهایی تحت 
عنوان »سهم بانک ها در زمینه تامین مالی خرد« 
نیز لحاظ کرده اســت که به عنــوان یک عملکرد 
مثبت تلقی می شــود.وی افــزود: بانک هایی که 
تامین مالی خــرد انجام می دهند امکان رشــد 
ترازنامه بیشتری نســبت به بانک هایی که تامین 
مالی کمتری دارند خواهند داشت.معاون نظارت 
بانک مرکزی با اشاره به ذخیره عمومی تسهیلات 
خرد بانک ها گفت: به طور عمومی تسهیلات خرد 
بانک هــا مطالبات غیر جاری کمتری نســبت به 
مطالبات غیرجاری کلان دارند.وی تصریح کرد: 
در واقع مردم منظم تر نسبت به برخی بنگاه های 
اقتصادی کــه مشــکلات مالی دارند، اقســاط 

تسهیلات خرد را پرداخت می کنند.

بانک های پرداخت کننده تسهیلات خرد 
اجازه رشد بیشتری در ترازنامه دارند

معاون نظــارت بانک مرکزی تاکید کــرد : بانک 
مرکزی جلوی پرداخــت وام های خرد زیر ۴۰۰- 
۳۰۰ میلیــون تومانــی را به هیچ وجــه در هیچ 
دوره ای نگرفته اســت حتی در مواقعی پرداخت 
تســهیلات برخی بانک ها را ممنوع کرده ایم که 
تســهیلات با مبالغ بالا بوده و پرداخت تسهیلات 

خرد و تکلیفی به هیچ وجه ممنوع نشده است.
سروش خاطرنشان کرد: البته ممکن است برخی 
بانک ها با توجه به ضوابط کنترل مقداری ترازنامه 
بخواهند مصارفشــان را کنترل کنند که در این 
خصوص بانــک مرکزی به بانک هایی که ســهم 
بیشتری در پرداخت تســهیلات تکلیفی و تامین 
مالی خرد دارند اجازه رشــد بیشتری در ترازنامه 

می دهد و این مورد را با این ابزار در فصل تابستان 
تا حد زیادی با این ابزار پوشش دادیم.

بررسی کاهش نرخ ذخیره 
عمومی تسهیلات خرد در بانک ها

ســروش با اعلام اینکــه بانک مرکــزی در حال 
بررسی طرحی اســت که بر اساس آن نرخ ذخیره 
عمومی تســهیلات خرد را تا حــد امکان کاهش 
دهد گفت: بر این اساس امیدواریم حداکثر تا یک 
ماه آینده این موضوع را در شــورای پول و اعتبار 
مطرح کنیم که اگر مورد موافقت قرار گیرد عملًا 

این موضوع را اجرایی خواهیم کرد.
وی افزود: این موضوع منجر به این خواهد شــد 
که بانک ها به ارائه تســهیلات و تامین مالی خرد 
گرایش بیشــتری پیدا می کند.معــاون نظارت 
بانک مرکــزی در خصوص توســعه و تشــویق 
صندوق های قرض الحســنه نیز گفت: مقرراتی 
در این زمینه در شــهریور ماه سال ۱۴۰۱ توسط 
شــورای پول و اعتبار مصوب و ابلاغ شــد ضمن 
آنکه در بانک مرکزی نیز ایجاد زیرســاخت های 

صندوق های قرض الحسنه در دست اقدام است.

ایجاد صندوق های قرض الحسنه وابسته 
به بانک ها

وی افــزود: در همین راســتا با بانک هــا مذاکره 
کرده ایم که برخــی از آنها علاقمند هســتند که 
صندوق های قرض الحســنه خاص خود را داشته 
باشند که به طور مشخص یک بانک در این زمینه 
پیش قدم شــده است و ســایر بانک ها نیز به این 

موضوع علاقمند هستند که وارد شوند.
سروش با بیان اینکه در صورت ایجاد صندوق های 
قرض الحسنه توسط بانک ها، منابع قرض الحسنه 
بانک به این صندوق منتقل می شــود گفت: این 
سیاســت منجر به شفافیت و ســهولت دریافت 
تســهیلات قرض الحســنه توســط عموم مردم 

خواهد شد.

تغییر فرمول دریافت کارمزد تسهیلات 
قرض الحسنه

معاون نظــارت بانک مرکــزی در خصوص اقدام 
دیگر بانک مرکــزی در زمینه تســهیل اعطای 
تســهیلات خرد به عموم مردم گفــت: کارمزد 
تسهیلات قرض الحسنه در شــورای فقهی بانک 
مرکزی به کرات مطرح شــده اســت و سرانجام 
هیات عامل بانک مرکزی دو بانک قرض الحسنه 
را به عنــوان بانک هــای اجرایی آزمایشــی این 
موضوع در نظر گرفته است که این بانک ها هزینه 
دریافت کارمزد خدمات قرض الحسنه را نسبت به 
وضع موجود کاهش خواهنــد داد، بنابراین مردم 
ارزان تر به منابع قرض الحســنه دسترســی پیدا 
خواهند کرد.وی افزود: اگر ایــن دو مدل در این 
بانک های قرض الحسنه به صورت موفق اجرایی 
شــود قابل تعمیم به تمام شبکه بانکی نیز خواهد 
بود.معاون نظارت بانک مرکزی تاکید کرد مردم 
مختارند که هر کــدام از دو مدل پرداخت کارمزد 
موجود و یا روش جدید این دو بانک را اســتفاده 
کنند.وی تاکید کــرد: روش دوم هزینه کمتری 
برای دریافت کنندگان تسهیلات قرض الحسنه 

به همراه خواهد داشت.

تقویت و به روز رسانی سیستم 
اعتبارسنجی در دستور کار بانک مرکزی

ســروش در خصوص اعتبارســنجی در بانک ها 
گفت: موضوع تقویت سیستم های اعتبارسنجی 
بانک ها در ســال های اخیر مد نظر بوده است که 
بانک مرکزی یک پایگاه داده اطلاعات اعتباری در 
اختیار دارد که دستگاه های مختلف باید اطلاعات 
مربوط به ایــن پایگاه را در اختیــار بانک مرکزی 
قرار دهند که خوشــبختانه برخی دستگاه ها این 
اطلاعات را در اختیار بانک مرکــزی قرار دادند و 
البته برخی از دستگاه ها نیز تا کنون اطلاعات لازم 
را ارائه نکردند که بانک مرکزی پیگیری های لازم 
را انجــام می دهد.وی افزود: بر اســاس اطلاعات 
موجود مدل اعتبارســنجی در بازه زمانی ۶ ماهه 

ارزیابی و بازنگری شــد و امیدواریم تا چند هفته 
آتی وارد سیستم عملیاتی شــویم که به موضوع 
تسهیل دسترسی عموم مردم به تسهیلات قرض 
الحسنه کمکی شــایانی می کند.معاون نظارت 
بانک مرکزی یکی از کارکردهای اعتبارسنجی را 
موضوع تسهیلات تکلیفی عنوان کرد و گفت: در 
زمینه تســهیلات تکلیفی به خصوص وام ازدواج 
بانک ها بر اساس قانون بودجه ۱۴۰۲ باید مبتنی 
بر نمره اعتبارسنجی فرد و یا مبتنی بر معرفی یک 
ضامن نسبت به پرداخت وام ازدواج اقدام نمایند.

وی افزود: در دو هفته گذشــته بانک ها بر اساس 
بخشــنامه بانک مرکزی مکلف شدند که حداقل 
نمره اعتباری که فرد بدون ضامــن می تواند وام 

ازدواج را دریافت کند، اعلام کنند.
سروش به روز رســانی مدل های اعتبارسنجی را 
در دســتور کار بانک مرکزی عنوان کرد و افزود: 
شورای ســنجش بانک مرکزی دوره ۶ ماهه ای را 
برای به روزرسانی مدل اعتبارسنجی اعلام کرده 
است که سالی یک یا دو بار این مدل به روزرسانی 
می شــود.وی افــزود: دامنه شــمول سیســتم 
اعتبارســنجی محدود به شــبکه بانکی نیست 
چراکه برخی کســب و کارها نیز درصدد هستند 
برخی خدمات و یا کالاها را به صورت اقســاط به 
مردم اعطا کنند که این کســب و کارها می توانند 

هم اکنون از این زیرساخت نیز استفاده کنند.

بازنگری بیمه عمر مانده بدهکار تسهیلات 
قرض الحسنه

سروش با بیان اینکه برخی محدودیت های شبکه 
بانکی برای ســن افراد لحاظ می شــود گفت: بر 
اساس مقررات داخلی برخی بانک ها محدودیتی 
برای سن افراد لحاظ می کنند که ناشی از ریسک 
فوت افراد اســت.وی افزود: بیمه ای وجود دارد با 
عنوان »بیمــه عمر مانده بدهــکار« که در برخی 
بانک ها پیاده سازی و اجرایی می شود اما نیازمند 
این است که این سیستم در چارچوب مشخص تر 
و منصفانه تر اجرایی شود.سروش با بیان اینکه نرخ 
بیمه، بیمه عمر مانده بدهکار بــر عهده خود فرد 
اســت گفت: بانک مرکزی به دنبال یک سیستم 
اســتاندارد با هزینه پایین تری برای مشــتریان 
بانکی است که ریسک فوت دارند بر این اساس این 
موضوع در بانک مرکزی در دســت بررسی است.
وی افزود: بانک ها نیز به تناســب حداکثر ســن 

دریافت وام را برای این اشخاص تعدیل می کنند.
معاون نظــارت بانک مرکزی با اینکــه در مذاکره 
با بیمه مرکزی سیســتم بیمه اعتبــار خرد را در 
حال پیگیری هســتیم گفت: در کنار موضوعات 
اعتبارسنجی نیاز است بیمه سبد تسهیلات خرد 
نیز مورد توجه قرار گیرد که در گام بعدی می توان 
برای تامین مالی تسهیلات کلان نیز تعمیم یابد.
وی در خصوص حجم اعطای کارت های اعتباری 
که مبتنی بر عقد مرابحه است، گفت: خوشبختانه 
حجم اعطای کارت های اعتبــاری قابل ملاحظه 
است و پیگیر هســتیم که این کارت های اعتباری 

مبتنی بر سایر عقود هم ارائه شود.
معاون نظارت بانک مرکــزی در خصوص صنعت 
لیزینگ و نقش آنها در ارایه تســهیلات به عموم 
مردم و بنگاه های اقتصــادی گفت: یکی از ابزارها 
برای تامین مالی عموم جامعه لیزینگ ها هستند 
که متأســفانه خدمات لیزینگ در کشــور رشد 
خوبی نداشته اســت و در برخی لیزینگ ها شاهد 

نابه سامانی نیز هستیم.
وی افــزود: بــرای ســاماندهی این شــرکت ها 
جلساتی با شــرکت های لیزینگ برگزار کردیم و 
بانک مرکزی آمادگــی دارد که برای ارتقا صنعت 

لیزینگ اقداماتی را انجام دهد.
ســروش ســاماندهی برخی لیزینگ ها را نیز از 
دیگر برنامه بانــک مرکزی عنوان کــرد و گفت: 
برخی کســب و کارهایی وجود دارد که شــبیه 
خدمــات لیزینگ ارائه می دهند که ســاماندهی 
این شرکت ها با عنوان »موسسات تضمین تهعد« 
در دستور بانک مرکزی و وزارت اقتصاد قرار دارد 
که بتوانیم موسســات تضمین تعهدات در زمینه 

تسهیلات خرد را ایجاد کنیم.
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